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انسان مدرن براي زيست مناسب 
در گستره جهاني نيازهايي دارد 
كه ب��دون آنها تحق��ق امنيت 
مقدور نيست. يكي از اصلي ترين 
نيازهاي انسان مدرن بهره مندي 
از مسكني مناسب و متناسب 
با حقيقت وجودي خود است. 
اهميت مسكن به اندازه اي است 
كه برخي فلاسفه و روانشناسان معتقدند، مساكن مختلف 
با معماري و طراحي هاي گوناگون احساسات متفاوتي را در 
انسان شكل مي دهند. مركز آمار ايران پس از مدت ها وقفه 
بخشي از آمارهاي اقتصادي كشور را منتشر كرد. از جمله 
نكات جالب توجه اين آمار، نرخي اس��ت كه براي هر متر 
آپارتمان در تهران عنوان شده است. بر اساس اعلام اين نهاد 
آماري، متوسط قيمت هر متر آپارتمان در تهران 80ميليون 
تومان است. عدد و رقمي كه در بطن خود داده هاي اطلاعاتي 
فراواني را از زيست انسان ايراني در قرن جديد خورشيدي 
ارايه مي كند. بياييد خودمان را جاي جواناني بگذاريم كه در 
اين كشور رشد كرده و شكوفا مي شوند. يك جوان ايراني 
براي خريد آپارتمان با متوسط قيمت 80ميليون تومان براي 
هر متر چه مسيري را بايد طي كند؟ براي خريد يك خانه 
70متري، حدود 6ميليارد تومان پول نياز است.اين در حالي 
است كه ميزان تسهيلات مسكن در ايران كمتر از 5درصد 
نرخ كلي مسكن اس��ت. اگر اين اعداد و ارقام را متناسب با 
حداقل حقوق در ايران در نظر بگيريم، چنانچه نرخ مسكن 
طي يك قرن آينده در همين نقطه فعلي باقي بماند و افزايش 
پيدا نكند، يك حقوق بگير ايراني بايد بيش از 100 سال كار 
بكند، تا بتواند 50 الي 60 متر خانه در تهران و كلان شهرها 
خريداري كند. به عبارت روشن تر، خريد خانه براي نسل هاي 
جوان ايراني به يك روياي در دوردست و دست نايافتني بدل 
شده است. حال ببينيم وضعيت بهره مندي از مسكن در 
كشورهاي توسعه يافته و حتي در حال توسعه چگونه است؛ 
در بسياري از كشورهاي جهان بيش از 95درصد هزينه يك 
خانه در قالب وام به خريدار آن پرداخت مي شود. بدون اينكه 
سود بالايي از فرد دريافت شود. اين در حالي است كه ميزان 
تسهيلات مسكن در ايران بين 5 تا 6درصد قيمت كلي خانه 
را در برمي گيرد كه آن هم با سودهاي بالاي 20درصدي بايد 
تسويه شود. ورود دولت هاي ايراني براي حل اين مشكل هم 
هرگز نتايج مناسبي به دنبال نداشته است. دولت سيزدهم 
در ابتداي كار اعلام كرد هر سال 1ميليون مسكن را خواهد 
س��اخت و طي 4سال 4ميليون مس��كن تحويل ايرانيان 
مي دهد. در ادامه اما مشخص شد اين وعده هرگز مجالي 
براي عملياتي شدن پيدا نمي كند. وزيري كه اين وعده را 
مطرح كرده بود، بركنار شد و اين وعده هم ذيل وعده هاي 
ديگر دولت قرار گرفت. بايد توجه داشت بازار مسكن يكي از 
5بازار اصلي كشور است كه مكانيسم كلي آن تحت الشعاع 
نظام عرضه و تقاضا قرار دارد. هر زمان روند تقاضا در اين بازار 
منكوب شده و داراي مشكل شود، كليت بازار تحت تاثير قرار 
مي گيرد.   ادامه در صفحه4

همانطور كه بخش خصوصي 
در س��ال هاي گذش��ته بارها 
تاكي��د كرده، پيمان س��پاري 
ارزي همچن��ان ب��ه عن��وان 
ي��ك چال��ش مه��م در حوزه 
صادرات ايران به شمار مي رود. 
م��واردي نظير اف��ت كيفيت 
كالاهاي ايراني، ارتقاي مداوم 
اس��تانداردهاي بين المللي و از دس��ت رفتن تدريجي 
بازارهاي تراز اول از جمله مس��ائلي است كه چشم انداز 
صادراتي كشور را تحت تاثير قرار داده است و البته اينها 
مسائلي نيست كه مسوولان از آنها بي خبر بوده يا بتوانند 
يك شبه آن را رفع كنند. در عين حال مسائلي وجود دارد 
كه مهم تر است و با اقدام عاجل دولت به ويژه بانك مركزي 
و وزارت صمت نيز قابل رفع به نظر مي رس��د. نخستين 
مس��اله، بحث نرخ ارز و پيمان س��پاري ارزي است؛ اين 
مساله به كرات مطرح شده كه قيمت تمام شده كالاهاي 
صادركنندگان ايراني بر مبناي نرخ دلار آزاد است و فروش 
آن به نرخ دلار نيمايي توجيه اقتصادي ندارد. بنابراين، 
بانك مركزي بايد راهكاري براي اين مس��اله بينديشد 
و تا زماني كه اين سياس��ت ادامه داش��ته باش��د، امكان 
رقابت سالم در داخل و رقابت موثر در بازارهاي جهاني از 
صادركنندگان سلب مي شود؛ يعني صادركننده به دليل 
وجود اي��ن درگيري هاي داخلي از حض��ور در بازارهاي 

جهاني واهمه دارد.
درخواست حذف پيمان سپاري ارزي معطوف به صادرات 
كالاهاي غيرنفتي و غيرفلزي نظير توليدات كشاورزي، 
مواد غذايي، ش��وينده و صادرات فرش و صنايع دس��تي 
اس��ت كه از دولت يارانه اي درياف��ت نمي كند و دليلي 
ن��دارد كه دول��ت بخواهد روي ن��رخ ارز اي��ن بخش از 
صادرات اعمال نفوذ كند. براي مثال چندين ماه اس��ت 
كه دولت مي گويد پيمان سپاري ارزي فرش را به تعليق 
درآورده اما در عمل اتفاقي رخ نداده است. بنابراين مساله 
پيمان سپاري ارزي، اولين و بزرگ ترين مساله اي است 
كه توان رقابت، جس��ارت و شجاعت حضور در بازارهاي 
جهاني را در ميان صادركنندگان ايراني تضعيف مي كند. 
صادركنندگان با مش��كلات حوزه حمل ونقل در بخش 
جاده اي و دريايي هم دس��ت وپنجه نرم مي كنند و لازم 
است كه مسوولان راهكاري براي اين چالش پيدا كنند. 
شركت كش��تيراني ايران مي تواند همكاري و همراهي 
بيشتري با صادركنندگان داشته باشد. اين شركت يكي 
از بزرگ ترين شركت هاي حمل در منطقه است و بايد با 
تمام امكانات به كمك صادركنندگان بشتابد. اما هنگامي 
كه محموله تحويل اين شركت مي شود، مشخص نيست 
كه چه زماني به دست خريدار مي رسد. صادركنندگان در 
مذاكرات بين المللي نمي توانند به شريك خود بگويند كه 
بار را تحويل كشتيراني داده ام و معلوم نيست كه كشتي 
چه زماني حركت مي كند. از اين رو، ضرورت دارد كه اين 

بخش به لحاظ برنامه ريزي حداقل هايي را رعايت كند.

اگ��ر بخواهي��م راهكارهاي 
برون رف��ت ب��ازار س��رمايه 
از ش��رايط آتي را ن��ام ببريم 
مي توان به موارد و موضوعات 
زيادي اشاره نمود كه تغييرات 
و يا حذف آنها مي تواند بسيار 
تأثيرگذار و مهم باشد كه به 
خوبي وضعي��ت حال حاضر 
بازار را به س��مت بهبود و پس از آن رونق قابل قبولي 
ببرد ولي در بين تمامي آنها مهم ترين نكته و موردي كه 
سد راه بازار سرمايه در كنار موارد ريز و درشت مختلف 
شده است نرخ بهره است كه به خوبي علي رغم وجود 
داشتن بسياري از نكات منفي براي جلوگيري از رشد 
بازار يا حتي اضافه تر شدن آنها عملا دست اندازي در 
ميانه مسير حركتي رو به رشد بازار باشد. اگر به گذشته 
برگرديم و يك��ي از نزديك ترين اصلاح ه��اي بازار يا 
همان نيمه سال 99 بازار را در نظر بگيريم به مهم ترين 
تغييري كه مصادف با برگش��ت يك باره بازار سرمايه 
مي توان در نظر گرفت تغييرات در نرخ بهره است كه با 
توجه به منتشرشدن نامه 25 اقتصادداني كه با لحني 
نصيحت گونه سياست گذار را به سمت افزايش نرخ بهره 
س��وق مي دادند باعث افزايش يك باره اين نرخ بوديم 
كه حتي اين مورد نه به صورت پله اي و آرام آرام بلكه 
به صورت شتاب واري اعداد بالايي را تجربه نمود كه به 
خوبي اين مورد شتاب و هيجان خود را در بازارهايي كه 
خصوصا نقدشوندگي بالاتري داشتند )همچون بازار 
سرمايه( به نمايش گذاشت. حال در مهم ترين مورد 
و معضل بازار همانطور كه شايد قبل تر اشاره شد بايد 
نرخ به��ره را قوي ترين نام برد و بعد تر بايد موضوعات 
تأثيرگذار ديگر را در نظر گرفت چون حتي قوي ترين 
آنها ش��ايد به اندازه يك سوم اين موضوع هم در فشار 
عرضه و تقاضايي تأثيرنداش��ته باشد و براي نمونه اي 
ك��ه اين موض��وع را تأييد نمايد تا ش��دت قدرت اين 
تصميمات را نمايان كند بايد اندكي از لحاظ تاريخي 
بازه زماني را كوچك تر كرد و به موضوع يك ماه اخير 
كه شاهد يك ريسك جديد به نام جنگ در خاورميانه 
بوديم كه ش��ايد حتي به صورت مستقيم در كشور ما 
تأثير نداشته ولي از لحاظ جو رواني ديدگاه افراد را به 
سمت تغيير ديدگاه به سمت دارايي هاي امن خواهد 
برد كه اگر دقت كنيد به دليل هجوم پولي كه به دليل 
نرخ بالا به سمت سپرده ها و اوراقي كه درآمدي ثابت 
داشته باشند رهسپار كرده عملا تقاضاي ايجاد شده 
از اين اتفاق به واس��طه نبود نقدينگي در دست كافي 
صرفا تبديل به نوساني رفت و برگشتي در بازارهايي 
همچون طلا گرديد. ح��ال هرچقدر هم بتوان برخي 
از موارد بازار را ب��ه چيزهايي همچون بازارگردان ها و 
تصميمات مختلف در سازمان بورس و ديگر موارد ربط 
داد و هرچند هم بي تأثير نيستند و اثرات خود بر بازار را 
ادامه در صفحه4 دارا هستند.  

پس از اظه��ارات اخير رييس 
كميسيون اقتصادي مجلس در 
خصوص ارتباط متقابل كاهش 
ارزش پول ملي و رشد صادرات، 
اظهارنظره��ا و ديدگاه ه��اي 
متع��ددي در خص��وص اين 
ارتباط مطرح شد كه لازم است 
ابعاد گوناگون آن بررسي شود. 
پورابراهيمي به اين نكته اشاره كرد كه ساير كشورها براي 
افزايش صادرات خود در حد 1الي 2درصد ارزش پول ملي 
خود را كاهش مي دهند تا صادرات ش��ان رشد پيدا كند. 
پورابراهيمي در ادامه اين پرسش را مطرح كرده بود كه 
چرا علي رغم كاهش چند صد درصدي پول ملي در ايران، 
ميزان صادرات افزايش نمي يابد؟اين ابهام، پرسش درستي 
كه پاسخ غلطي به آن داده شد. پورابراهيمي و برخي ديگر از 
تحليلگران تصور مي كنند اين سياست هاي بانك مركزي 
اس��ت كه منجر به كاهش صادرات كشور شده است. در 
حالي كه معتقدم اين دو مقوله )صادرات و سياست هاي 
بانك مركزي( هيچ ارتباطي با هم ندارند. حتما شما هم 

مي پرسيد چگونه و چرا؟
1( علت اينكه اقتصاد ايران علي رغم كاهش ارزش پولي 
ملي نمي تواند جهش صادراتي را تجربه كند، آن است كه 
نهاده هاي توليدي ايران، عموما وارداتي است. مورد دوم 
اينكه محصولاتي كه ايران صادر مي كند محصول ساخته 
شده نيست و كاموديتي است. در واقع ايران خام فروشي 
مي كند نه اينكه اقدام به توليد كالا و سپس صادرات آن 
كند. اين دو گزاره را اگر كنار هم قرار دهيم، جواب سوال 
پورابراهيمي داده مي شود. يعني اقتصاد ايران با دلار 3هزار 
توماني صادرات 43ميليارد دلاري دارد اما زماني كه دلار 
50هزار تومان هم مي شود تقريبا همين مقدار صادرات 
ثبت مي شود. دلايل كاهش يا افزايش صادرات ايران هم 
مرتبط با سياست گذاري هاي بانك مركزي نيست، بلكه 
قيمت هاي جهاني مواد خام است كه ميزان صادرات ايران 
را بالا يا پايين مي برد. از نظر وزني طي سال هاي مختلف 
صادرات ايران يكسان بوده، اما با تغيير قيمت هاي جهاني 
است كه نرخ اين صادرات تغيير مي کند. اساسا در اقتصاد 
ايران كالايي ساخته نمي شود كه ارزش افزوده صادراتي 
داشته باش��د. ايران در حوزه صادراتي تنها خام فروشي 
مي كند. اگر فرضا صادرات ايران را صد كيلو در نظر بگيريم، 
نرخ آن هر اندازه در بازارها بالا برود، ميزان صادرات ايران 
هم با رشد قيمتي مواجه مي شود. به همين سادگي! در 
واقع معادله پيچيده اي است كه پاسخ هاي ساده اي دارد. 
اما فساد موجود در اقتصاد ايران راه حل هاي ساده را كنار 

مي گذارد و موضوع را بسيار پيچيده نشان مي دهد. 
2( تاكيد پورابراهيمي و بس��ياري از تحليلگران ديگر، 
مخالفت با سياست هاي تثبيت بانك مركزي است . اين 
دس��ته از افراد و جريانات از پيمان س��پاري ارزي انتقاد 
كرده و آن را بر خلاف منافع ملي ارزيابي مي كنند. اين در 
حالي است كه معتقدم در شرايطي كه منابع ارزي كشور 

بسيار اندك است، ضروري است مجموعه ارزهاي موجود 
در كش��ور تحت مديريت بانك مركزي قرار بگيرد. مثلا 
پورابراهيمي مي گويد: »امسال توليدپسته زياد است و 
اجازه بدهيد، صادركنندگان خشكبار از شمول بازگشت 
ارز به چرخه رسمي تجارت معاف شوند« كه البته نهايتا 
هم حرف خود را به كرسي مي نشانند! فرد ديگري مي گويد 
توليد كنندگان كاهو و كشاورزان از ليست بازگشت ارز به 
چرخه داخل كشور خارج شوند و فعال اقتصادي ديگري 
درخواست ديگري براي معافيت هاي ارزي دارد. اما بايد 
بداني��م هر كدام از اين معافيت ه��ا باگ هايي در اقتصاد 
ايران مي شود كه نتيجه نهايي آن را مردم بايد با رشد تورم 

پرداخت كنند. 
3( اقتصاد ايران هر س��ال حدود 10ميليارد دلار خروج 
س��رمايه از كش��ور دارد. حدود 12تا 15ميليارد دلار هم 
قاچاق كالا در اقتصاد ايران وجود دارد كه مجموعه 20 تا 
25ميليارد دلار مي شود. اين اعداد و ارقام براي كشوري كه 
كل صادرات غير نفتي اش حول و حوش 43 تا 45ميليارد 
دلار است، حدود 40الي 50درصد كل ارزش صادرات غير 
نفتي ايران است. در واقع 40 تا 50درصد ارزش صادرات 
غير نفتي ايران به خروج سرمايه يا تامين ارز براي قاچاق 
بدل مي شود. اين صادركنندگان يا واردكنندگان هستند كه 
با بيش اظهاري يا كم اظهاري يا عدم تحويل ارز خود با چرخه 
رسمي تجاري كشور، ارز هاي مورد نياز براي قاچاق يا خروج 
سرمايه را تامين مي كنند. اين داده هاي روشن احتياج به 
نبوغ و دانش ندارد و مس��وولان به راحتي مي توانند آن را 
درك كرده و عوامل آن را رديابي كنند. بنابراين سياست 
تثبيت بانك مركزي طي يكسال اخير كه در واقع پيگيري 
سياست هاي ناصر همتي در ابتداي زعامت بر بانك مركزي 
دولت دوازدهم است )علي رغم برخي اما و اگرها( سياست 
درستي است. يكي از اما و اگرها اين است كه بايد 100درصد 
ارز در اختيار فعالان اقتصادي گرفته شود؛ نبايد عنوان شود 
كه هر كس 60 درصد ارز صادراتي را بياورد، مسووليت خود 
را ايفا كرده است. فراموش نكنيد، همين 40درصدها است 
كه براي قاچاق كالا و خروج سرمايه از آن بهره برده مي شود. 
4( موضوع نظارت هم بسيار كليدي است؛ بايد نظارت هاي 
دقيقي در خصوص كم اظه��اري )در امر واردات( و بيش 
اظهاري )در خصوص صادرات( اعمال شود. از سوي ديگر 
بايد به واردات قانوني پاسخ قانوني داده شود. در حال حاضر 
با تاخيري در تخصيص ارز براي واردات مواجه هستيم كه 
تبعات زيان باري دارد. بانك مركزي بايد روش هاي قانوني 
براي واردات قانوني داش��ته باشد. اگر مسافر مي خواهد 
به سفر برود، نبايد به بازار آزاد فرستاده شود، اگر تاجري 
مي خواهد واردات قانوني انجام ده��د، نبايد به بازار آزاد 
حواله شود و... چون اگر تقاضا وجود داشته باشد، بازار آزاد 
نهايتا عرضه را شكل مي دهد.مهم ترين نكته اينكه بانك 
مركزي مي بايست نشان دهد كه سياست بلندمدت دارد 
نه كوتاه مدت. اين تصور غلط باعث مي ش��ود، متخلفان 
احس��اس كنند با تغييرات قانوني از زير بار مجازات فرار 
ادامه در صفحه 3 خواهند كرد.  

علي فراقياحمدرضا فرشچيانعلي قنبري مجيدرضا حريري

توسعه شبكه مترو، احدات هتل و مجموعه هاي تفريحي 
زمينه هاي همكاري تهران و چين است

در ش��رايطي كه طي روزهاي اخير، در مساله احياي جاده 
ابريش��م )طرح يك جاده، يك كمربند(، ش��اهد چرخش 
چيني ها به سمت ايران بوديم، مديريت شهري پايتخت نيز 
به جلب نظر چيني ها براي كار و سرمايه گذاري در پروژه هاي 
ريلي و عمراني ته��ران، روي خوش نش��ان داد و افزون بر 
پيگيري خريد حدود هزار واگن مترو از چين، از اين كشور 
دعوت كرد تا در پروژه هاي عمراني همچون ساخت هتل و 
مجموعه هاي تفريحي و احداث شبكه مترو با تهران همكاري 
كنند. به گزارش »تعادل«، هفته گذشته، شهردار پكن در 
ديدار با شهردار تهران اظهار كرده بود: »جمهوري اسلامي 
ايران موقعيت مهمي در جاده ابريشم دارد و مي تواند نقش 
مهمي در مسير »يك كمر بند، يك جاده« ايفا كند.« طرحي 
كه تا پيش از اين گمان مي رفت، ايران از آن كنار گذاشته شده 
است. در همين چهارچوب، معاون ديپلماسي اقتصادي وزير 
امور خارجه نيز خبرداد كه مسوولان ايراني در حوزه ترانزيت، 
به زودي در آس��ياي مركزي سندي را امضا خواهند كرد تا 
مسير چين، آسياي مركزي، جمهوري اسلامي ايران و اروپا 

شكل بگيرد. سيد جعفر تشكري هاشمي، رييس كميسيون 
عمران و حمل ونقل شوراي اسلامي شهر تهران در شوراي 
توسعه تجارت بين الملل ccpit كه در چين برگزار شد، اظهار 
كرد: تهران به عنوان پايتخت ايران با مساحت 730 كيلومتر 
مربع و 9 ميلي��ون و 400 هزار نفر جمعيت همچون چين 
داراي قدمتي چند هزار ساله است. تشكري هاشمي گفت: 
در تهران 4 ميليون خودرو و يك ميليون موتور تردد دارند 
و روزانه 19 ميليون و 300 هزار س��فر كامل و 23 ميليون و 
200 هزار پاره سفر انجام مي شود.رييس كميسيون عمران 
و حمل ونقل شوراي اسلامي شهر تهران با بيان اينكه آلودگي 
هوا و تراكم ترافيك از بزرگ ترين مشكلات تهران هستند، 
افزود: براي حل اين مش��كلات 300 كيلومتر شبكه ريلي 
مترو و 195 كيلومتر شبكه خطوط اتوبوسراني تندرو )بي آر 
تي( در تهران ايجاد شده است. وي تصريح كرد: براي بهبود 
كيفيت زندگي مردم ته��ران، برنامه هاي متعددي در نظر 
گرفته شده است و چين مي تواند شريك استراتژيك و قابل 
اعتماد تهران براي تحقق اين اهداف و برنامه ها باشد؛ برهمين 

اس��اس علاقه منديم تا از تجربيات موفق چين در مبارزه با 
آلودگي هوا، ترافيك و زيرساخت هاي شهري استفاده كنيم. 
تشكري هاشمي گفت: اعلام ابتكار كنفرانس كمربند راه 
توسط آقاي شي جين پينگ رييس جمهور چين فرصتي 
ارزشمند براي توسعه همكاري هاي اقتصادي، اجتماعي، 
فرهنگي و سياسي كش��ورهاي منطقه است و اميدواريم 
ايران در اين كريدور نقش موثري داش��ته باشد و به عنوان 
و ش��ريكي مهم در دريا و خشكي ش��ناخته شود. رييس 
كميسيون عمران و حمل ونقل ش��وراي اسلامي شهر با 
اشاره به همكاري  هايي كه تهران و چونگ كينگ مي توانند 
داشته باشند، اظهار كرد: توسعه شبكه مترو، توسعه شبكه 
اتوبوسراني، برقي سازي اتوبوس هاي شهري، تاكسي ها، 
موتور سيكلت ها و اس��كوتر، تامين واگن، تكميل شبكه 
راه ها اعم از پل و تونل، تكميل ش��بكه آب هاي س��طحي، 
هوشمند سازي شهر خصوصا در موضوع حمل و نقل شهري، 
انبوه سازي مسكن، س��اخت هتل، ساخت مجموعه هاي 
صفحه 5 را بخوانيد تفريحي، همكاري...  

فرش قرمز زير پاي 
هـا صفحه  6    چينـي 

صفحه  8    
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شاخ غول وام هاي بانكي
سرانجام مي شكند؟ 

 اتاق بازرگاني
و در تنگ »سياست«

رابط��ه »سياس��ت« با 
»اقتص��اد« را مش��ابه 
رابطه ريل و قطار يا جاده 
و اتومبي��ل مي دانند. در 
اي��ن تعابي��ر سياس��ت 
تصميم گيري ه��اي  و 
سياسي  بسترساز توسعه 
و رشد اقتصاد و درآمد ملي 
است. آنچه اما متاسفانه در كشورمان طي شايد يك 
قرن گذشته غالب و حاكم بوده نه اين معنا و مفهوم 
از رابطه، بلكه تس��لط و غلبه ملاحظات سياسي بر 
ملاحظات اقتصادي و تصميم گي��ري اقتصادي از 
نقطه نظر مصالح سياسي بوده است. رويكردي كه 
جز تخريب اقتصاد و ناكارآمد شدن سياست نتيجه 

ديگري تاكنون در بر نداشته است. 
 آخرين اين موارد شايد برخوردي است كه با انتخابات 
اتاق ايران شده و چند ماهي است كه اين مهم ترين 
نهاد بخش خصوصي كشور را تضعيف و با بي ثباتي 
مواجه كرده است. آنچنان كه در اخبار آمده است قرار 
است جلسه شوراي عالي نظارت بر اتاق بازرگاني در 
همين روزها تشكيل و تكليف انتخابات اين نهاد را كه 
تازه سر و شكلي گرفته و به وظايف و مسووليت هاي 

قانوني خود مشغول است مشخص كند! 
اين در حالي است كه طي چند روز اخير محاكم قوه 
قضاييه در احكامي، هم غيرقانوني بودن انتخاب رييس 
فعلي اتاق ايران و هم ادعاي وقوع تخلفات مالي چند ده 
ميلياردي در دوره قبلي اين نهاد را رد كرده و قرار منع 
تعقيب براي رييس فعلي و هيات رييسه قبلي صادر 
كرده است. احكامي كه البته از سوي خبرگزاري هاي 
اصولگرا »خبر سازي رسانه اي« و اموري بي اهميت و 

بي اساس عنوان شدند.
جالب است اما كه درست در همين روزها هم رييس 
قوه قضاييه و هم رييس كميسيون صنايع و معادن 
مجلس با نگاهي راهبردي و كارشناسانه بر ضرورت 
همكاري نهادهاي حاكميتي با بخش خصوصي براي 
كاهش موانع توليد و تحقق رشد و توسعه كشور تاكيد 
كرده اند. رييس قوه قضاييه گفته است كه »مسوولان 
امر و دس��تگاه هاي مربوطه از جمله دس��تگاه هاي 
نظارتي و امنيتي، علاوه بر آنكه در جهت رفع موانع 
توليد تلاش مي كنند، بايد  همت خود را متمركز كنند 
تا مبادا خود مانعي  براي توليد ايجاد كنند.« )7/29( 
و رييس كميسيون صنايع و معادن مجلس هم از اين 
گفته كه »دولت كه نمي تواند جاي بخش خصوصي 
تصميم بگيرد و در اين خصوص بايد تفاهمي شكل 
بگيرد.... دولت در برابر مردم مسوول است و چنانچه 
به بخش خصوصي ميدان دهد، مساله اشتغال حل 

مي شود...« )7/27( 
 پس مساله چيست و مشكل كجاست؟ اعضاي يك 
نه��اد )اتاق ايران( با طيب خاطر ف��رد و افرادي را به 
عنوان رييس و هيات رييس��ه انتخاب و بر راي خود 
نيز به صورت فردي و جمعي پافشاري نموده اند. قوه 
قضاييه به عنوان نهاد فيصله بخش دعاوي و شكايت 
نيز بر قانوني ب��ودن اين حق تاكيد و كميس��يون 
تخصصي موضوع در نهاد تقنيني كشور )كميسيون 
صنايع و معادن( نيز با انتخاب شوندگان همكاري و 
همراهي دارد، آنچه باقي مي ماند قوه مجريه و به قولي 
نمايندگي كننده سياست و امر سياسي در كشور است 

كه با اين انتخاب سر سازگاري ندارد. 
نهاد سياست نمي خواهد بپذيرد كه شأن و جايگاه 
آن چيست و مس��ووليت آن كدام است. نهادي كه 
اگر چه بر مبناي ضرورت هاي اقتصاد مدرن و ايجاد 
ساختارهاي بوركراتيك و نهادهاي مالي و حقوقي 
طي فرآيند توس��عه اي كشور پا گرفت اما متاسفانه 
ايجاد فضاي انحصاري و غيررقابتي و صرف بخش 
عمده اي از منابع مالي كش��ور بر مبناي ملاحظات 
سياسي و ايدئولوژيك را هدف كار و وظايف خود قرار 
داد. نهادي كه همه چيز و هم��ه كس را ذيل خود و 
تحت امر خود تصور و تصوير مي كند. كژفهمي كه جز 
ايجاد تنش و تضاد و مستهلك شدن قطار و اتومبيل 
در ريل هاي درهم پيچيده و جاده پر سنگلاخ ثمري 
دربر ندارد. نهادي كه ارگان رسانه اي آن از عدم دعوت 
ريي��س اتاق ايران به هماي��ش روز ملي صادرات به 
شوق آمده و با خوشحالي تيتر مي زند »تداوم انزواي 
بخش خصوصي......« و در ذيل آن تيتر، از »ضرورت 
سرمايه گذاري سالانه 60 تا 80 ميليارد دلاري براي 
توس��عه صادرات« )ايران- 7/30( سخن مي گويد و 
متوجه نيست كه آن احساس شادي با اين ضرورت 
و نياز اقتصاد ملي، متناقض است.  در اين ميان نهاد 
نمايندگي كننده بخ��ش خصوصي يعني رييس و 
هيات رييس��ه و اعضاي اتاق ايران نيز بايد چنانكه 
تاكنون انجام داده و شايد بيشتر، با سياست ورزي و 
همسو نمودن افراد و نهادهاي تاثيرگذار حاكميتي در 
اين موضوع، امكان گذار هر چه سريع تر از اين تنگنا 
و فراهم ش��دن امكان انجام وظايف و ماموريت هاي 
قانوني اين نهاد را در جهت توسعه اقتصادي و صنعتي 
فراهم نمايد. چنانكه عبور از اين در تنگ يا به تعبير 
عجم اوغلو »راه باريك« جز از مسير توازن قدرت بين 

دولت و نهادهاي مدني ممكن نيست.

حسين حقگو

يادداشت-1

جوابيه هاي دولت به »تعادل«

پاسخ صندوق توسعه ملي
به يادداشت دوپينگ اقتصادي

پرسشگري به معناي
»يك طرفه به محكمه رفتن« نيست!

پاسخ بانك مسكن
به گزارش »رطب خورده منع رطب كي كند؟« 

پرداخت تسهيلات و احداث مسكن 
در راستاي جبران عقب ماندگي ها

پاسخ وزارت اقتصاد
به گزارش مُسكن هزار ميلياردي

منابع صندوق توسعه
در بورس از بين نمي رود

صفحه 4    



يكي از اصلي ترين وعده هاي اقتصادي كه دولت سيزدهم 
از ابت��داي كار خ��ود بارها بر روي آن تاكي��د كرده و چه 
در صحبت ه��اي رييس جمهور در اي��ام انتخابات و چه 
وعده هاي ماه هاي بعد ريي��س كل بانك مركزي و وزير 
اقتصاد بر روي آن تاكيد شده، بحث كاهش مشكلات و 
تسهيل دسترسي اقشار مختلف مردم به وام هاي بانكي 
بوده است. در سال هاي گذشته، سختي هايي كه در مسير 
دريافت وام بانكي به وجود آمده باعث شده كه بين اقشار 
مختلف مردم اين ارزيابي به وجود آمده كه اساسا گرفتن 
وام از بانك تنها براي گروه محدودي ممكن است و ديگر 
اقشار مردم از دسترسي به تسهيلات محروم مي مانند. 
اين روايت در ماه هاي گذش��ته از سوي دولت رييسي با 
چالش مواجه شده و پس از دستوراتي كه رييس جمهور 
صادر كرد، س��ال گذش��ته وزير اقتصاد اع��لام كرد كه 
 تسهيلات زير 100 ميليون تومان بدون ضامن امكان پذير 
خواهد ب��ود و دولت ت��لاش مي كند كه ب��راي وام هاي 
بيشتر نيز راهكارهاي تازه اي ارايه كند. در چنين بستري 
گزارش هاي غير رسمي نش��ان مي دهند كه همچنان 
برخي بانك ها از دادن تسهيلات طفره مي روند و همين 
موضوع باعث شده كه حتي بانك مركزي نيز هشدارهايي 
به بانك ها بدهد. با اين وجود صحبت هاي مقامات دولتي 
نش��ان مي دهد كه آمارها در اين حوزه بهبود پيدا كرده 
و در حوزه هايي مانند خود اش��تغالي و تسهيلات دهي 
به زنان سرپرس��ت خانوار گام هاي مثبتي برداشته شده 
است. سيد احس��ان خاندوزي در مراسم تقدير از ياوران 
اشتغال و خودكفايي كه از سوي بانك هاي عامل و كميته 
امداد برگزار شد، اظهار كرد: نرخ بيكاري در بهار امسال به 
۸.۲ رسيد كه در تابستان نيز كاهش پيدا كرد، اين موضوع 
همزمان با افزايش نرخ مشاركت بود كه به طور طبيعي 
مي توانس��ت منجر به افزايش بيكاري شود؛ اما با تدابير 
خانواده بزرگ دولت الحمدالله نرخ بيكاري كاهش يافت.

وي با اش��اره به س��ه دس��ته اقدام براي ايجاد اشتغال و 
توانمندسازي افراد تصريح كرد: اولين اقدام سياست هاي 
منجر به رونق در عرصه كلان اقتصادي بود، همچنين به 
پروژه هاي عمراني تخصيص بي سابقه اي صورت گرفت كه 
100 درصد تخصيص را دولت به پروژه هاي عمراني انجام 
داد. وزي��ر امور اقتصادي و دارايي با بيان اينكه مردم بايد 
در زمان كوتاه وارد كسب وكارهاي اقتصادي شوند، اظهار 
كرد: خوشبختانه ظرفيت ها آزاد شده كه از جمله اقدامات 
در اين راستا ارايه مجوزهاي كسب و كار است. خاندوزي 
تحريك اشتغالزايي و مس��اله كاريابي را مهم دانست و 
اظهار كرد: در اين راس��تا پشتيباني هاي حقوقي و مالي 
در حال انجام اس��ت، ما خوشبخت هستيم كه اقدامات 
دسته سوم همراه با افزايش كيفي سياست هاي اشتغال 

انجام مي شود. وي تصريح كرد: بررسي هايي كه از طريق 
نظارت هاي پسيني انجام گرفته نشان مي دهد حدود ۹۲ 
درصد از تسهيلات اشتغالزايي به هدف مورد نظر اصابت 
كرده و خيال ما از بابت آفت پولشويي راحت شده است. 
وزير امور اقتصادي و دارايي سياست هاي دولت در زمينه 
اشتغالزايي به لحاظ كميت را موثر دانست و يادآور شد: در 
سه سال گذشته از 10 به ۲۵ و سپس به ۳۵ هزار ميليارد 
تومان پرداخت تسهيلات اشتغالزايي رسيديم كه اين رقم 
بايد خيلي خيلي بيشتر شود. به گفته خاندوزي، در حال 
حاضر در پرداخت تس��هيلات توانمندسازي گروه هايي 
فعال هس��تند كه همزم��ان كار مش��اوره در بازاريابي و 
فروش محصولات را به متقاضيان بر عهده دارند. مجموعا 
با وضع مطلوب خيلي فاصل��ه داريم، ولي اقدامات انجام 
ش��ده نويد ايام بهتري را مي دهد. وي با اشاره به موضوع 
صندوق ضمانت اش��تغال تصريح كرد: در س��ال 1۴01 
حدود ۹0 ميليارد تومان به اين صندوق اختصاص يافت 
كه بايد بسيار بيشتر از اين رقم شود. وزير امور اقتصادي و 
دارايي با بيان اينكه به شوراي پول و اعتبار پيشنهاد داده 
تا سقف تسهيلات خوداشتغالي از 1۵0 به ۳00 ميليون 
تومان افزايش پيدا كند، گفت: دغدغه عدالت براي دولت 
مهم اس��ت و اينكه گروه هاي نابرخوردار حاش��يه اي در 
جامعه نقش آفرين باشند و توانمند ش��وند و وقتي اين 
خانواده ها روي پاي خود مي ايس��تند دس��ت ديگران را 
هم مي گيرند. وزير اقتصاد در تش��ريح علت تاخيري كه 
در برگزاري مجمع بانك آينده ايجاد ش��د، توضيح داد: 
با توجه به معرفي اعضاي هيات مديره جديد بانك، بايد 
پاسخ بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران واصل مي شد 
كه ما مي توانستيم جلس��ه مجمع بانك را برگزار كنيم؛ 
منتظر پاس��خ بانك مركزي در اين خصوص هستيم تا 
بعد از آن مجم��ع عمومي بانك آين��ده را برگزار كنيم. 
همچنين محمود كريمي بيرانوند در چهل و هشتمين 
نشست ستاد ساماندهي و حمايت از مشاغل خانگي در 
مجموعه تلاش اظهار كرد: در حال حاضر تفاهم نامه هاي 
متعددي با بانك ها براي توسعه مشاغل خانگي امضا شده 
و تعداد رشته هاي مشاغل خانگي به بيش از ۶00 رشته 

شغلي رسيده است.
وي از اعطاي نماد اينماد توسط وزارت صمت به مشاغل 
خانگي خبر داد و گفت: صاحبان مشاغل خانگي مي توانند 
با اس��تفاده از فضاي مجازي توليدات خ��ود را به فروش 
برسانند. كريمي بيرانوند تصريح كرد: هدفگذاري ايجاد 
۷۵ هزار فرصت شغلي با استفاده از مشاغل خانگي انجام 
شده تا بتوان بخشي از هدفگذاري ايجاد يك ميليون شغل 
را با استفاده از ظرفيت مشاغل خانگي تامين كرد. آزيتا 
همتيان - رييس دبيرخانه ستاد ساماندهي و حمايت از 

مشاغل خانگي - نيز در اين نشست از رشد ۳۳ درصدي 
ايجاد مشاغل خانگي در دولت سيزدهم خبر داد و گفت: 
براي امسال ۴000 ميليارد تومان بودجه به منظور ايجاد 
مشاغل خانگي پيش بيني شده كه نسبت به سال گذشته 

با رشد ۳۳ درصدي همراه بوده است.
وي بيشترين جامعه هدف مشاغل خانگي را زنان عنوان 
ك��رد و گفت: 1۷۲ ه��زار مجوز ايجاد مش��اغل خانگي 
متعلق به زنان بوده است و با ۸ بانك عامل براي پرداخت 
تسهيلات قرص الحس��نه به متقاضيان مشاغل خانگي 
تفاهم كرده ايم. همتيان خاطرنشان كرد: فرش، توليدات 
دامي، صنايع دس��تي، قاليبافي و امور خدماتي ش��امل 
توليدات فرهنگي از جمله بيشترين مشاغلي هستند كه 
مجوز فعاليت گرفته اند. امير س��ياح - رييس مركز ملي 
مطالعات، پايش و بهبود محيط كسب و كار وزارت اقتصاد 
نيز در اين نشست اظهار كرد: رويكرد دولت در حمايت 
از مش��اعل خانگي بايد تغيير كند. در نظرسنجي هاي 
انجام ش��ده از متقاضيان مش��اغل خانگ��ي، ۷0 درصد 
منتظر دريافت وام بوده اند و ۹0 درصد مش��كل دريافت 
وام داشته اند و كمتر به مشتري و بازار اشاره شده است؛ 
بنابراين ما بايد رويكردها را به جاي تس��هيلات دهي به 
ايجاد بازار و مشتري تغيير دهيم. وي گفت: در اين راستا 
تفاهم  نامه هايي با شهرداري ها براي در اختيار قرار دادن 
بازار براي عرضه محصولات توليدي مشاغل خانگي در 
دستور كار قرار داده ايم و درصدد ساماندهي فروشندگان 
سيار و استاندارد شدن فعاليت آنها هستيم. وزير كار اما 
همچنان مي گويد كه دولت توانس��ته در حوزه اشتغال 
گام هاي مهمي بردارد و براي مشاغل خانگي نيز اتفاقات 
مثبتي رخ داده اس��ت. سيد صولت مرتضوي در چهل و 
هشتمين نشست ستاد ساماندهي مشاغل خانگي كه در 
مجموعه تلاش برگزار شد، اظهار كرد: مصوبات نهايي ما 
در اين جلسه در خصوص ساماندهي و حمايت از مشاغل 
خانگي است. مشاغل خانگي در افزايش سرمايه توليد، 
رشد اقتصادي، كاهش شكاف طبقاتي و اصلاح ضريب 
جيني بسيار موثر است و دلايل متعددي براي توسعه و 
گسترش مشاغل خانگي مطرح ش��ده كه از جمله آنها 
مي توان به تسهيل معيشت خانوار و افزايش درآمد اشاره 
كرد. وي گف��ت: ورود زنان به بازار كار از سياس��ت هاي 
مهم دولت است و از اثرات مهم توجه به مشاغل خانگي 
كاهش دو درصدي نرخ بيكاري بانوان و افزايش حدود يك 
درصدي نرخ مشاركت بانوان در آمارهاي بهار و تابستان 
1۴0۲ است. مرتضوي گفت: كساني كه به مشاغل خانگي 
اشتغال دارند مقيد به زمان نيس��تند و اعضاي خانواده 
مي توانند هر زمان كه فراغتي داش��ته باشند به كسب و 

كار خانگي بپردازند.

وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي خاطرنشان كرد: يكي از 
مزاياي راه اندازي مشاغل خانگي اين است كه هزينه هاي 
رفت و آمد و تردد و ترافيك را كاهش مي دهد و به نوعي 
زمان را مديريت مي كند و در بحث استاد شاگردي كه در 
آن بعضاً برداشت ديگري مطرح مي شود اساساً مشاغل 
خانگي، هنرآموزي در خانواده را رونق مي دهد. مرتضوي 
گفت: اگر رشته ها و رسته هاي مشاغل خانگي را تعريف 
كنيم به هزاران بلكه ميليون ها صنعت و فرصت شغلي 
خانگي خواهيم رس��يد. برخي از كش��ورها هم كه بنا به 
تعبيري توليد ناخالص داخلي و ملي خود را افزايش داده و 
رشد توليد دارند بخشي از درآمدشان را از محل كارگاه هاي 
كوچك و منازل كسب مي كنند به نحوي كه بسياري از 
كشورها در حوزه صنايع خرد يا لوازم يدكي خودروها از 
قالب مشاغل خانگي استفاده مي كنند. وي تصريح كرد: 
خوشبختانه سهم مشاغل خانگي از كل اشتغال متعهد 
شده دولت حدود 1۵ درصد است و از يك ميليون فرصت 
شغلي كه دولت متعهد به ايجاد آن شده، 1۵0 هزار شغل 
از اين فرصت ها فرصت هاي شغلي خانگي است. به گفته 
وزير كار در بازه زماني دو سال دولت سيزدهم بيش از ۲۵0 
هزار فرصت شغلي خانگي توسط بانوان ايجاد شده است 
و برنامه دولت توسعه اشتغال خرد خانگي در جوار توسعه 

صنايع و زيرساخت هاي مهم است.
مرتضوي ادامه داد: دو نه��اد حمايتي كميته امداد امام 
خميني و س��ازمان بهزيستي اقدامات موثري به منظور 
خودكفايي جامعه هدف خود مخصوصاً معلولان انجام 
دادند كه قابل تقدير است. وي گفت: جلسه چهل و هشتم 
به منظور مديريت ساماندهي و كمك به مشاغل خانگي 

برگزار شده و براي امسال نزديك به ۳000 ميليارد تومان 
از محل منابع بانك ها به مشاغل خرد و خانگي تخصيص 
داده ش��ده كه از اس��تانداران و مديران كل تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي استان ها مي خواهيم كه به مقوله اشتغال 
خرد و خانگي توجه داشته باشند. وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي تصريح كرد: از طريق مش��اغل خرد و خانگي 
معيشت خانواده ارتقا مي يابد و زمينه رشد توليد و رشد 

اقتصادي فراهم مي شود.
مرتضوي اضافه كرد: در حال حاضر كش��ورهايي نظير 
چين، هندوستان و امارات يكي از بزرگ ترين كشورهاي 
توليد كننده زيورآلات و گوهرتراش��ي به شمار مي روند 
و بخش اعظمي از اينگونه به مش��اغل خانگي پردرآمد 
تبديل شده اس��ت. وي گفت: اغلب مشاغل در گذشته 
مخصوصاً در روستاها مشاغل خانگي بوده است. انواع و 
اقسام كارهايي كه مردم انجام مي دادند شامل فرش بافي، 
مسگري، كفاشي، پشم ريزي و منجوق دوزي بوده است و 
خيلي از مشاغل در جوار خانواده ها در بسياري از روستاها 
ش��كل گرفته اس��ت. به گفته وزير كار، مشاغل خانگي 
هزينه هاي توليد را به ش��دت كاهش مي دهد و مصرف 
انرژي را مديريت مي كند. همچنين موجب كارآموزي 
اعضاي خانواده مي شود و از طريق بستر اشتغال خانگي 

مي توان ورود بانوان به بازار كار را تسريع كرد.
با در كنار هم قرار دادن اين صحبت ها به نظر مي رس��د 
كه دولت همچنان تمركز خود را بر روي تسهيل كردن 
دسترسي به وام به خصوص اقشار كم درآمد حفظ كرده و 
بايد ديد كه آيا سرانجام در ميان جامعه اين تغيير احساس 
خواهد شد يا بحث ها در سطح گمانه زني باقي خواهد ماند. 

سیاست

هشدار اميرعبداللهيان به امريكا 
و رژيم صهيونيستي

وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران اظهار كرد: در 
حال حاضر منطقه همانند يك بشكه باروت است 
و هر گونه محاس��به غلط در ادامه جنگ افروزي، 
نسل كش��ي، قتل عام و كوچاندن اجباري ساكنان 
غزه و كرانه باختري توسط صهيونيست ها و حاميان 
آن مي تواند پيامدهاي سنگين و تلخي را در منطقه 
و همچنين عليه منافع جنگ افروزان در منطقه به 

همراه داشته باشد.
حس��ين اميرعبداللهيان در نشس��ت مطبوعاتي 
مش��ترك با همتاي آفريقاي��ي جنوبي خود كه به 
تهران سفر كرده است، گفت: در جريان رايزني هاي 
امروز بررسي موضوعات دو جانبه و بين المللي در 

دستور كار قرار داشت.
وي با بيان اينكه به تازگي كميسيون عالي مشترك 
دو كشور به رياس��ت وزيران امور خارجه دو كشور 
برگزار ش��ده است، گفت: در جلسه امروز پيگيري 
توافقات صورت گرفته مورد توجه قرار گرفت و بر 
اجرايي شدن همه توافقات صورت گرفته تاكيد شد.

وي در ادامه گفت: آقاي نلسون ماندلا در آفريقاي 
جنوبي و مبارزات ايش��ان در حقيقت نماد مبارزه 
با آپارتايد براي جهانيان اس��ت و ايش��ان با چنين 
عنواني براي افكار عمومي دنيا و مردم ايران شناخته 

شده است.
وي ادام��ه داد: در اي��ن روزه��ا ش��اهد اقدام��ات 
جنايتكارانه، نسل كشي و قتل عام رژيم اشغالگر، 
آپارتايد و كودك كش رژيم جعلي اس��راييل عليه 

مردم مقاوم و مظلوم فلسطين و غزه هستيم.
اين ديپلمات عاليرتبه جمهوري اسلامي ايران ادامه 
داد: در نشست امروز علاوه بر موضوعات دو جانبه 
در خصوص وضعي��ت منطقه و تداوم جنايت هاي 
جنگي رژيم صهيونيستي و حاميانش عليه مردم 
فلسطين و غزه رايزني و گفت وگو كرديم و در اينجا 
لازم است كه از مواضع قوي دولت آفريقاي جنوبي 
و مردم اين كش��ور در حمايت از مردم فلسطين و 
مقابله آنها با آپارتايد رژيم صهيونيستي صميمانه 

تشكر كنم.
وزير خارجه جمهوري اسلامي ايران با بيان اينكه 
در اي��ام پيش رو س��فر مقامات دو كش��ور ايران و 
آفريقاي جنوبي را در س��طوح مختلف در دستور 
كار داري��م، گفت: در آين��ده اي نزديك و در هفته 
آينده هيات هايي از آفريقاي جنوبي به تهران سفر 
مي كنند و در سال جاري ايراني نيز رييس جمهور 
كشورمان به دعوت رييس جمهور آفريقاي جنوبي 
به اين كشور آفريقايي س��فر مي كند و در جريان 
اين سفر توافقنامه ها و موافقت نامه هايي كه بين دو 

كشور تهيه و تنظيم شده به امضا مي رسد.
اميرعبداللهي��ان در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود با بيان اينكه در منطقه ش��اهد جنگ نيابتي 
رژيم صهيونيستي به نمايندگي امريكا عليه مردم 
مظلوم غزه و فلس��طين هستيم و با انتقاد شديد از 
سفر اخير رييس جمهور امريكا به اراضي اشغالي و 
حمايت اين كشور از جنايت هاي رژيم صهيونيستي 
گفت: رييس جمهور امريكا با حض��ور در تل آويو 
رسما اعلام كرد كه سلاح هاي زيادي را براي قتل 
عام مردم فلسطين و غزه در اختيار صهيونيست ها 
قرار مي دهند و اين اقدامات مايه شرمساري است.

وي ادام��ه داد: از ديگر س��و رييس جمهور امريكا 
اعلام مي كن��د كه ما توانس��تيم ب��راي ورود ۲0 
كامي��ون كمك به م��ردم غزه از طري��ق مرز رفح 
هماهنگ كنيم. غزه اي كه در حال حاضر مردم آن 
به كمك هاي زيادي احتي��اج دارند و در محاصره 

قرار دارند.
وي با بيان اينكه رژيم جعلي اسراييل به نمايندگي 
امريكا جنگ عليه غير نظاميان را در غزه به شكل 
نيابتي به پيش مي ب��رد ادام��ه داد: امروز منطقه 
همانند يك بشكه باروت است و هر گونه محاسبه 
غلط در ادامه جنگ افروزي، نسل كشي، قتل عام 
و كوچاندن اجباري س��اكنان غزه و كرانه باختري 
توس��ط صهيونيس��ت ها و حامي��ان آن مي تواند 
پيامدهاي سنگين و تلخي را در منطقه و همچنين 
عليه منافع جنگ افروزان در منطقه به همراه داشته 
باش��د. اميرعبداللهيان در ادامه صحبت هاي خود 
در اين نشس��ت مطبوعاتي گفت: مايلم از همين 
جا و از همين تريبون اين هش��دار را ب��ه امريكا و 
عامل نيابتي آن رژيم جعلي اسراييل بدهم كه اگر 
فورا جنايت هاي خود عليه بش��ريت و نسل كشي 
در غزه را متوقف نكند ه��ر احتمالي در هر لحظه 
وجود دارد و منطقه از كنترل خارج مي شود و دود 
اين وضعيت به چشم جنگ افروزان و مسببان اين 

حادثه خواهد رفت.
وزير خارجه جمهوري اس��لامي اي��ران در بخش 
ديگ��ري از صحبت هاي خود با تش��كر از اقدامات 
دبيركل سازمان ملل براي ايجاد زمينه جهت ارسال 
كمك به مردم غزه و توقف جنايت ها در اين منطقه 
گفت: از حضور آق��اي گوترش در مرز رفح و تاكيد 
ايشان بر ارس��ال غذا و دارو و كمك به مردم غزه و 

توقف كشتار در اين منطقه تشكر مي كنيم.
اميرعبداللهيان همچنين با بي��ان اينكه در حال 
حاضر بيش از هر زماني كشورهاي اسلامي و عربي 
به وحدت و همبستگي نزديك شده اند، گفت: در 
همين چارچوب چهارشنبه هفته گذشته نشست 
وزيران امور خارجه س��ازمان همكاري اسلامي در 
ارتباط با تحولات اخير در فلسطين و غزه در جده 
برگزار ش��د و در بيانيه پاياني قوي كه صادر شد بر 
اهميت توقف جنايت هاي جنگي صهيونيست ها 
 علي��ه مردم فلس��طين و غزه و همچنين ارس��ال 
هر چه زودتر كمك هاي بشردوستانه به مردم اين 

منطقه تاكيد كرد.
وي گفت: مطمئنا كش��ورهاي عربي و اسلامي در 
س��اعات و روزهاي آينده از مواضع منس��جم تري 

در مواجهه با اين جنايت ها برخوردار خواهند بود.

ازتقويتخوداشتغاليتاحمايتازكمدرآمدها

وزيرسابقامورخارجه:

شاخغولوامهايبانكيسرانجامميشكند؟ 

خطر بزرگي از سر ايران برداشته شد
محمدجواد ظريف كه اين روزها در دانش��گاه تهران 
مش��غول تدريس علم سياس��ت و روابط بين الملل 
اس��ت، درباره جزييات مذاكرات در وي��ن در رابطه با 
رفع محدوديت هاي تسليحاتي، موشكي و هسته اي 
به ايس��نا گفت: غربي ها ابتدا تلاش داش��تند فقط 
تحريم هاي هسته اي در قطعنامه هاي شوراي امنيت 
رفع شود، اما اولين حركت و دعواي ما با آنها بر سر اين 
بود كه گفتيم بايد »همه« تحريم هاي شوراي امنيت 
ك��ه به خاطر فعاليت هاي هس��ته اي يا ب��ه بهانه اين 
فعاليت ها وضع شده برداشته شود. دعواي دوم مان بر 
سر اين بود كه همه تحريم ها بايد از همان ابتداي كار 
برداشته شود كه اين موضوع اختلاف ما تا روزهاي آخر 
بود، به خصوص به خاطر تحولات تندي كه در منطقه 
داش��تيم و غربي ها به خاطر آن تحت فشار بودند. در 
نهايت رسيديم به اينكه محدوديت هايي كه پذيرفتيم 
در ضميمه قطعنامه بيايد، نه در متن قطعنامه. البته 
اگ��ر به دقت ن��گاه كنيد، نه در مت��ن و نه در ضميمه 
قطعنامه ۲۲۳1 درباره محدوديت هاي تسليحاتي و 
موشكي از كلمه »ممنوعيت« استفاده نشده است. 
در حال��ي كه در قطعنام��ه 1۷۳۷، 1۷۴۹ و 1۹۲۹ از 
كلمه»ممنوعيت« اس��تفاده شده اس��ت؛ بر اساس 
قطعنامه 1۹۲۹ هيچ كش��وري اجازه ندارد سلاح يا 
فناوري تسليحاتي و موش��كي به ايران صادر يا از آن 
خريداري كند. همين طور مي گويد، كشورها موظفند 
همه اقدامات را انجام دهند تا از صدور فناوري موشكي 
به ايران جلوگيري كنند. وي گفت: در قطعنامه 1۹۲۹ 
گفته شده بود، فناوري موش��كي كه مي تواند سلاح 
هس��ته اي پرتاب كند كه م��ا در قطعنامه ۲۲۳1 اين 
را هم تغيي��ر داديم. در ضميم��ه ب قطعنامه ۲۲۳1 
نوشته است كه فناوري موشكي كه براي توانايي پرتاب 
سلاح هسته اي طراحي شده اس��ت و چون ما سلاح 
هسته اي نداريم، لذا موش��كي را براي اين توانمندي 
نيز طراحي نمي كنيم. ب��ه علاوه در ضميمه ب گفته 
است كه كش��ورها مي توانند با ايران معامله كنند به 
شرطي كه ش��وراي امنيت اجازه دهد، يعني ما اجازه 
نداديم كلمه »ممنوعيت« يا اينكه كشورها »نبايد« يا 
»اجازه« ندارند با ايران فعاليت كنند به قطعنامه اضافه 
شود حتي در ضميمه قطعنامه ۲۲۳1. به عبارتي در 
قطعنامه ۲۲۳1 ضميمه آن »تحريم« نداشتيم بلكه 
برخي »محدوديت«ها داشتيم كه تحول مهمي نسبت 

به قطعنامه هاي قبلي بود.
مذاكره كننده ارشد هسته اي كشور در دولت يازدهم و 
دوازدهم ادامه داد: ما محدوديت هاي قطعنامه ۲۲۳1 
را تنها به اين شرط پذيرفتيم كه به صورت خودكار و 
بدون نياز به اقدام بعدي در تاريخ هاي مشخص شده 
منتفي شوند و در نهايت هم قطعنامه ۲۲۳1، برجام و 

موضوع هسته اي ايران كه در دستور كار شوراي امنيت 
است، در سال دهم اجرا باز هم به طور خودكار، پايان 
يابد. اينجا دعواي بسيار جدي داشتيم. به هر حال براي 
اعضاي دايم شوراي امنيت محوريت اين شورا اهميت 
دارد و اجازه نمي دهند بدون دخالت ش��وراي امنيت 
چنين اتفاقي بيفتد، به ويژه براي روسيه و فرانسه بسيار 
مهم است. اما در پي مذاكراتي كه داشتيم، بنا شد هيچ 
اقدامي در سال پنجم، هش��تم و دهم توسط شوراي 
امنيت براي رفع محدوديت ها انجام نگيرد و اين اتفاقات 
به طور خودكار انجام شود. امروز هم همانطور كه شاهد 
هستيد در ۲۶ مهرماه تمامي محدوديت هاي تعيين 
شده تسليحاتي، موشكي و هسته اي در سال هشتم 
اجرا بدون نياز به اقدامي برداشته شد، به همان شكل كه 
در سال پنجم اتفاق افتاد. وي ادامه داد: اسامي برخي از 
افراد كه در قطعنامه هاي قبلي بود شامل افرادي كه به 
بهانه هاي موشكي و منطقه اي مورد تحريم قرار گرفته 
بودند، آن اس��امي هم در سال هشتم به طور خودكار 
لغو مي شود. ظريف خاطرنشان كرد: اينكه كشورهاي 
غربي بر خلاف تعهدش��ان تحريم هاي تسليحاتي و 
موشكي خودشان را برنداشتند و آن را اعلام هم كردند، 
ارتباطي به محدوديت هايي كه در قطعنامه ۲۲۳1 بود و 
برداشته شد، ندارد و نيازي هم لزوما نداريم درباره رفع 
اين محدوديت ها براي راستي آزمايي اين مساله كسي 
در شوراي امنيت سازمان ملل متحد اعلاميه و بيانيه 

دهد، هر چند اگر صادر شود، بهتر است.
وي در پاسخ به اين پرسش كه رفع محدوديت ها شامل 
چه نوع تسليحات و فعاليت هاي موشكي و هسته اي 
است؟ با تاكيد بر اينكه ش��امل »همه« فعاليت هاي 
هس��ته اي، موشكي و تس��ليحاتي اس��ت گفت: در 
فعاليت هاي هسته اي طبق برجام تا سال هشتم، دهم 
و سيزدهم محدوديت هايي وجود داشت، اما ما در پاسخ 
به عدم اجراي تعهدات توسط امريكا و نقض برجام از 
س��وي اعضاي ديگر برجام، اين تعهدات را بر اساس 
م��اده ۳۶ برجام كاهش داديم و جزييات اين اقدامات 
در نامه هاي مشخصي به دبيركل سازمان ملل متحد 
و شوراي امنيت اعلام شده است. معتقدم اقدامات ما 
كاملا بر مبناي برجام و مبتني بر ماده ۳۶ برجام بود. بر 
اساس اين ماده اگر ايران ببيند ساير اعضا تعهدات شان 
را انجام نمي دهند، مي تواند تعهداتش را كامل يا به طور 

بخشي متوقف كند.
وزير پيشين امور خارجه كشورمان در پاسخ به اينكه 
برخي معتقدند پذيرش اين محدوديت ها در ضميمه 
برجام را هم نبايد مي پذيرفتيم؟ اظهار كرد: امريكايي ها 
مي خواس��تند ما را براي ۲0 تا ۳0 سال محدود كنند 
يا تحقيق و توسعه در ايران نباشد و راكتور و كارخانه 
آب سنگين اراك را با بلدوزر صاف كنند و به جاي آن 

حداكثر چند راكتور آب س��بك به ما دهند، طبيعي 
است در مقابل آنها، خواست ما اين بود كه هيچ كدام از 
اينها نباشد اما بايد براي رسيدن به توافق به يك مرحله 

مياني مي رسيديم.
وي در پاسخ به اين پرسش كه در اين سال ها كه تحريم 
تسليحاتي، موشكي و هس��ته اي بوديم، اين صنايع 
توسعه يافته است و موانع را كما بيش از سر راه پيشرفت 
آنها برداشتيم، امروز كه اين تحريم ها يا محدوديت ها 
به لحاظ بين المللي در اين بخش ها برداش��ته شده، 
چه تاثيري بر روندها خواهد داشت؟ تصريح كرد: اگر 
برداشته ش��دن اين موانع به لحاظ حقوقي و قانوني 
در سطح بين الملل اهميت نداشت، امريكا يك سال 
كارزاري با روز شمار در س��ايت وزارت خارجه اش راه 
نمي انداخت كه مثلا ۴00 روز ديگر تحريم هاي ايران 
برداشته مي شود! يا دو قطعنامه نمي داد؛ اولي ۳۵ بند 
بود و وقتي ديد آن راي نم��ي آورد، قطعنامه ديگري 
در چهار بند ارايه كرد كه در آن خواس��تار تمديد اين 
محدوديت ها شده بود كه آن هم با 11 راي ممتنع )در 
شوراي امنيت راي ممتنع با راي منفي فرقي ندارد(، 
دو راي منفي و دو راي مثبت شكست خورد. امريكا در 
تاريخ خود اينقدر بي حيثيت نشده بود. اگر براي امريكا 
موضوع رفع تحريم هاي تسليحاتي و موشكي اينقدر 
مهم نبود تا اينجا جلو نمي رفت كه به اين شكل شكست 
بخورد. مايك پمپئو وزير خارجه وقت امريكا و برايان 
هوك نماينده ويژه وقت امريكا س��فرهاي زيادي به 
كشورهاي مختلف داشتند تا مانع از رفع اين تحريم ها 
در سال پنجم ش��وند اما آن زمان نتوانستند كاري از 
پيش ببرن��د و بعد از آن شكس��ت مفتضحانه برايان 

هوك استعفا داد.
وزير پيشين امور خارجه كشورمان گفت: اينكه اروپا 
و امريكا از سال ها قبل از تحريم موشكي و تسليحاتي، 
به ايران سلاح نمي دادند يك بحث است، اينكه ما ذيل 
فصل هفتم منشور تحت تحريم تسليحاتي و موشكي 
بوديم و حتي قطعنامه 1۹۲۹ اجازه اقدام به كشورها 
براي عدم دستيابي ايران به تكنولوژي موشكي مي داد، 
بحثي ديگر است. بر همين اساس معتقدم امروز يك 
خطر بزرگ از س��ر ايران با قطعنامه ۲۲۳1 برداشته 
شد. مذاكره كننده ارشد كشورمان در مذاكرات با ۵+1 
ادامه داد: اينكه برخي دوستان بگويند لغو اين تحريم ها 
چندان هم اهميتي نداشت، چون از قبل تحريم بوديم، 
خب بله، ممكن است اين حرف گفته شود، اما به عنوان 
دانشجوي روابط بين الملل به شما بگويم، امريكا سي 
و اندي سال براي گرفتن اين قطعنامه ها تلاش كرده 
بود؛ از زمان ماجراي سفارتش در ايران، در جنگ ايران 
و عراق ب��ه ويژه در قطعنامه دوم بعد از قطعنامه ۵۹۸ 
يا در دوره نمايندگي بولتون در س��ازمان ملل. شايد 

موضوع از ديد برخي دوس��تان اهميت نداشته باشد، 
اما واقعيت اين است كه بحث امنيتي سازي عليه ايران 
و ايجاد اجماع امنيتي عليه ايران تا اين حد مهم بوده 
است كه به خاطرش عليه ايران قطعنامه بين المللي 
بگيرند. ظريف با طرح اين پرسش كه چرا روسيه سامانه 
اس-۳00 را تا قبل از تصويب قطعنامه ۲۲۳1 به ايران 
نداد، با وجود اينكه سامانه اس-۳00 در قطعنامه هاي 
قبلي ممنوع نبود؟ گفت: روسيه سامانه اس-۳00 را 
در نهايت به ايران داد، چون با تصويب قطعنامه ۲۲۳1 
اجماع امنيتي عليه ايران شكست. برخي دوستان سعي 
مي كنند فراموش كنند در چه وضعيتي بوديم. مثل 
اينكه مي گويند ايران تحت فصل هفتم منشور ملل 
نبوده اس��ت، چون ماده ۴۲ نبوده است، اما نمي دانند 
كه تاكنون ش��وراي امنيت از ماده ۴۲ استفاده نكرده 
است. سال گذشته شوراي امنيت تمام قطعنامه هايي 
كه تحت فصل هفتم منشور صادر كرده است را منتشر 
كرد و همه قطعنامه هاي ايران از 1۹۹۶ تا 1۹۲۹ در اين 

ليست است جز قطعنامه ۲۲۳1.
وزير پيشين امور خارجه كشورمان گفت: در قطعنامه 
1۹۲۹ با لحن ش��ديدي مي گويد، اي��ران »موظف« 
اس��ت و كش��ورها هم »موظف« هس��تند كه تلاش 
كنند ايران به هيچ موش��كي كه توانايي پرتاب سلاح 
هسته اي داشته باشد، دست پيدا نكند. اما در ضميمه 
ب قطعنامه ۲۲۳1 موشك هايي كه براي توانايي حمل 
سلاح هسته اي طراحي شدند . براي اضافه كردن اين 
 )Designed to be capable( دو سه كلمه يعني
س��اعت هاي زيادي مذاكره و بح��ث كرديم. به علاوه 
ما به محض تصويب قطعنامه ۲۲۳1 به طور رس��مي 
اعلام كرديم كه با وجود اي��ن، ايران هيچ محدوديت 
موشكي براي خود قائل نيست، چرا كه ما اصلا سلاح 
هسته اي نداريم كه بخواهيم براي حمل آن موشك 

طراحي كنيم.
ظريف تاكيد كرد: همه اين  مباحث و عبارات با دعوا به 
دست آمده است؛ اينها را گروه بحران ننوشته دست ما 
دهد، بلكه كلمه به كلمه را بنده با دوستانم در مذاكرات 
مذاكره كرديم و نوشتيم. وزير امور خارجه دولت حسن 
روحاني در پاسخ به اين پرسش كه تعيين زمان بندي 
لغو محدوديت هاي تسليحاتي، موشكي و هسته اي 
براي س��ال پنجم، هشتم و دهم بر چه اساسي تعيين 
شد؟ اظهار كرد: اين يك بده بستان بود، آنها مي گفتند 
۲۵ سال محدوديت ها باشد، ما مي گفتيم، پنج سال. 
اينقدر دعوا كرديم تا به يك تعامل مورد قبول رسيديم.

وي ادامه داد: اينكه س��ه كش��ور اروپايي از اين س��از 
و كار اس��تفاده نمي كنند، به معناي آن نيس��ت كه 
نمي توانند يا امكانش نيس��ت، بلكه در شرايط امروز 
جهان نمي خواهند از آن استفاده كنند. البته شرايط 

امروز براي ايران مثل شرايط سه سال پيش كه امريكا 
از برجام خارج شد، نيست. معتقدم كماكان به نفع اروپا 
و جامعه بين الملل نيست كه اين مكانيسم فعال شود. 
در نامه اي كه آقاي روحاني به سران كشورهاي اروپايي 
در ارديبهش��ت ۹۸ نوشتند، صراحتا اعلام كردند كه 
اگر اسنپ بك شود، چه اتفاقي مي افتد. بر اساس بند 
1۳ قطعنامه ۲۲۳1، اگر بازگشت قطعنامه ها صورت 
گيرد، ما هم از اجراي تعهدات مان خارج مي ش��ويم، 
با اين تفاوت كه بازگش��ت به اجراي تعهدات، فراتر از 
تعهدات برجامي است و احتمال دارد شامل معاهده 

ان پي تي هم شود. 
رييس هيات مذاكره كننده هس��ته اي كشورمان در 
دولت يازدهم و دوازدهم در پاس��خ به اينكه اگر س��ه 
كشور اروپايي از اسنپ بك استفاده نمي كنند به خاطر 
شرايط شان در جنگ اوكراين و درگيري در انتخابات 
امريكاست يا از واكنش ايران نگرانند؟ خاطرنشان كرد: 
هر دو اينها مهم است. آنها مي دانند كه اسنپ بك بدون 
سر و صدا نخواهد بود و حتما تبعاتي دارد و الان چون با 
بحران بين المللي رو به رو هستند و با شرارت هاي رژيم 
صهيونيستي هم دومين بحران در منطقه و خاورميانه 
رقم خورده، حتما تمايل ندارن��د بحران ديگري را به 

آن اضافه كنند.
ظريف درباره اهميت س��ال دهم برج��ام در ۲0۲۵ 
گفت: س��ال دهم خيلي مهم اس��ت، چ��ون ايران از 
دستور كار ش��وراي امنيت خارج مي ش��ود و ديگر 
امكان بازگش��ت قطعنامه ها هم نيس��ت، يعني اگر 
كش��وري بخواهد قطعنام��ه اي عليه اي��ران بدهد، 
باي��د روندي ك��ه ب��راي اين منظ��ور وج��ود دارد 
را ط��ي كن��د. بنابراين دو س��ال آين��ده در چنين 
 روزهايي برهه حساس��ي ب��راي اي��ران خواهد بود.

وي در پاسخ به اين پرسش كه احياي برجام را تا چه 
اندازه در ش��رايط فعلي امكان پذير مي دانيد؟ اظهار 
كرد: معتقد نيس��تم بازگش��ت به برجام امكان پذير 
نيست، گرچه بسيار دشوار شده است. به نظرم انتخاب 
بهتري نسبت به برجام وجود ندارد. مساله مهم اين 
اس��ت كه غرب هم انتخاب بهتري نسبت به برجام 
ندارد و اروپايي ها و امريكا هم اين را درك مي كنند. 
امروز هم��ه درك مي كنند كه اقدام ترامپ در خارج 
ش��دن از برجام، پرخس��ارت ترين كار بود كه منافع 
دنيا، اروپا، امريكا و ساير كشورها را به خطر انداخت. 
دوستان نگويند اگر منافع امريكا به خطر افتاده، پس 
به نفع ما بوده اس��ت؛ نگاه با حاصل جمع صفر مدتي 
است كه منقضي شده است. يك مساله مي تواند هم 
به نفع ايران و هم امريكا باش��د و يك مساله مي تواند 
به ضرر هر دو طرف باشد، تا اين واقعيت را نپذيريم، 

نمي توانيم با شرايط جهان امروز مواجه شويم.
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گلناز پرتوي مهر|
متعادل كردن قيمت و ه��م توزيع بنزين به هر فرد به 
صورت سهيه و ليتر آن هم به صورت سرانه قابل بررسي 
است و مي تواند نگاه عادلانه در سوخت بنزين را تقويت 
كند. براي حل مشكل ناترازي نيز بايد اعطاي سهيمه 
بنزين به هر فرد اتفاق بيفتد كه عدالت را نيز گسترش 
مي ده��د. بهروز محبي نجم آبادي، عضو كميس��يون 
برنامه، بودجه و محاس��بات مجل��س، در گفت وگو با 
خبرنگار»تعادل«، .با اش��اره به موضوع اعطاي بنزين 
به ف��رد و نه به خودرو و ملزومات اين مس��اله گفت: ما 
بايد به طور ويژه به مردم تس��هيلات دهيم تا آنها اقدام 
به دوگانه س��وز كردن خودروهاي خ��ود كنند. عضو 
كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با بيان 
اينك��ه بايد دوگانه س��وزي در اس��تاندارد خودروها را 
پيگيري كنيم، بي��ان كرد: خودروها بايد به س��رعت 
دوگانه سوز شوند، براي دوگانه س��وز كردن خودروها 
بايد تسهيلات داده و سوخت سي ان جي را مدنظر قرار 
دهيم چرا كه مراكز سي ان جي خوبي در كشور داريم كه 
البته بايد توسعه پيدا كند. اين نماينده مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه تعداد خودروهاي زيادي همچنان 
تك سوز هستند، بيان كرد: اين خودروها بايد براي دو 
گانه سوزي اقدام كرده و بايد زير ساخت هاي لازم در اين 
بخش مد نظر قرار گيرد. اين نماينده مجلس در ادامه با 
اشاره به مبحث افزايش قيمت متعادل بنزين در كشور 
گفت: حتما ما بايد افزايش قيمت متعادل بنزين را مد 
نظر قرار دهيم. البته ما مي توانيم توانمندي خودمان در 
زمينه توليد بنزين را بالا ببريم چراكه اين موضوع ارزش 
افزوده زيادي براي صادرات دارد. قطعا ما مي توانيم در 
كشور شرايط بهتري را ايجاد كنيم و از فناوري هاي نوين 
و استفاده بهينه از زمينه هايي كه منجر به كاهش مصرف 
مي شود، حمايت كنيم. وي تاكيد كرد: همچنين بنده 

پيشنهاد دارم كه در زمان هايي كه پيك مصرف بنزين 
داريم، سوخت س��ي ان جي را رايگان كنيم چراكه اين 
مساله به نفع حاكميت است. اين نماينده مجلس شوراي 
اسلامي با اشاره به افزايش قيمت متعادل بنزين بيان 
كرد: بنده موافق افزايش متعادل قيمت بنزين در كشور 
هستم لذا بايد قيمت بنزين درصدي به صورت سالانه 

اضافه ش��ود و عموم مردم هم اين مساله را مي پذيرند. 
بنابراين هم متعادل كردن قيمت و هم توزيع بنزين به 
هر فرد به صورت س��هيه و ليتر آن هم به صورت سرانه 
قابل بررسي اس��ت و مي تواند نگاه عادلانه در سوخت 
بنزين را تقويت كند. براي حل مشكل ناترازي نيز بايد 
اعطاي سهيمه بنزين به هر فرد اتفاق بيفتد كه عدالت 

را نيز گسترش مي دهد. عضو كميسيون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس تاكيد كرد: ارايه سهيمه بنزين به 
هر فرد حائز يك نگاه عدالت محوري است چراكه ما يك 
يارانه گسترده اي را در اين بخش مي دهيم لذا اگر اين 
يارانه قابل توزيع بوده و به همه مردم داده و عادلانه باشد، 

قطعا يك رضايت عمومي را در كشور ايجاد مي كند.
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تصميم جديد اروپا
براي اجتناب از بحران انرژي

اروپا براي اجتناب از مواجهه با بحران زمس��تاني، 
س��رگرم بررسي تمديد سقف قيمت گاز است كه 
اوايل س��ال ميلادي معرفي كرده بود. به گزارش 
ايسنا، روزنامه فايننشيال تايمز با اشاره به سند ارايه 
ش��ده به ديپلمات هاي اروپايي نوشت: اروپا از اين 
هراس دارد كه درگيري در خاورميانه و خرابكاري 
در ي��ك خط لول��ه، باعث افزايش قيم��ت گاز در 
زمستان امسال شود. طبق اين سند، هيچ نشانه اي 
از اينكه سقف قيمت اعمال شده، پيامدهاي منفي 
داشته اس��ت، وجود ندارد و قيمت گاز تقريبا ۹۰ 
درصد كمتر از سال ميلادي گذشته است. مقامات 
و ديپلمات هاي ارشد اتحاديه اروپا به فايننشيال 
تايمز گفتند ك��ه كاهش قيمت انرژي و س��طح 
بالاي گاز ذخيره شده ممكن است براي رفع نگراني 
نسبت به تاثير جنگ يا اقدامات خرابكارانه احتمالي 
در زيرساخت هاي گاز، كافي نباشد. همچنين اين 
سند ارايه شده، به دنبال تمديد مقررات اضطراري 
است كه به كشورهاي عضو اجازه دادند به صدور 
مجوز براي مزارع بادي و پارك هاي خورش��يدي 
سرعت دهند. كميسيون اروپا قرار است ماه آينده 
پيشنهادي درباره اينكه كدام تدابير بايد ادامه پيدا 
كنند، ارايه كند. براساس گزارش بلومبرگ، قيمت 
گاز در بازار اروپا، روز جمعه تحت تاثير پيامدهاي 
منفي تنش هاي ژئوپليتيكي خاورميانه بر عرضه 
جهاني، ۱.۹ درصد افزايش يافت و در بالاترين حد 

يك هفته اخير بسته شد. 

رقابت خريداران چيني براي
نفت ارزان ونزوئلا تشديد مي شود

رفع موقتي تحريم ه��اي امريكا عليه نفت ونزوئلا، 
ممكن است خريداران چيني را از يكي از ارزان ترين 
منابع نفتي موجود محروم كند. به گزارش ايسنا، 
معامله گران مي گويند نف��ت مِري ونزوئلا در حال 
حاضر با تخفيف حداكثر ۲۰ دلار در هر بش��كه در 
مقايسه با نفت برنت، به چين تحويل داده مي شود. 
اين قيمت بسيار ارزان تر از نفت ايران است كه تحت 
تحريم هاي امريكا قرار دارد و با تخفيف حدود ۱۳ 
دلار نس��بت به نفت برنت، فروخته مي شود. ساير 
گريدهاي نفتي قابل قياس مانند كولد ليك كانادا، 
تقريبا هم سطح قيمت بين المللي، معامله مي شوند. 
به گفته معامله گران، ه��ر چند اين تغييرات زمان 
خواهد برد اما احتمالا تس��هيل تحريم هاي امريكا 
عليه نفت ونزوئلا، به بازگش��ت مشتريان هندي و 
امريكايي منتهي مي ش��ود كه پيش از اجرا شدن 
تحريم ها، بزرگ ترين مشتريان ونزوئلا بودند. رقابت 
بيش��تر براي خريد نفت ونزوئلا، قيمت ها از جمله 
قيمت گريد نفتي مِري كه بيش��ترين محبوبيت 
را در ميان پالايش��گاه هاي خصوص��ي چين دارد، 
افزايش خواهد داد. چي��ن بزرگ ترين واردكننده 
نفت در جهان است و خريد نفت از سوي اين كشور 
در س��ال ميلادي جاري افزايش پيدا كرده است. 
همزمان، چين با ناديده گرفتن يا دور زدن تحريم ها 
عليه توليدكنندگاني شامل ونزوئلا، ايران و روسيه و 
خريد نفت آنها با قيمت تخفيف دار، موفق شده است 
قيمت ها را كنترل كند پالايشگاه هاي خصوصي كه 
در استان ش��اندونگ تجمع پيدا كرده اند، در ميان 
مش��تريان پر و پا قرص نفت ونزوئ��لا از زمان آغاز 
تحريم هاي امريكا در سال ۲۰۱۹ بوده اند. گريد نفتي 
مِري گوگرد زيادي دارد و براي آسفالت در جاده ها 
استفاده مي شود. به گفته معامله گران، اگر حاشيه 
سود پالايش كمتر ش��ود، اين پالايشگاه ها ممكن 
است نرخ توليدش��ان را كاهش دهند. اما اگر نفت 
ونزوئلا براي پالايشگاه هاي خصوصي گران تر شود، 
ممكن است پالايشگاه هاي دولتي به عنوان خريدار 
ظاهر شوند. به عنوان مثال، مجتمع پالايشگاهي 
جديد شركت پتروچاينا در جي يانگ، براي پالايش 
نفت ونزوئلا طراحي شده بود. امريكا تحريم ها عليه 
تعدادي از بخش هاي ونزوئلا از جمله صنعت نفت را 
به منظور تشويق دولت اين كشور امريكاي مركزي 
براي برگزاري انتخابات منصفانه در س��ال آينده، 
لغو كرده است. اين اقدام كه احتمالا باعث افزايش 
مشتريان نفتي ونزوئلا مي شود، به افزايش عرضه و 
ملايم شدن قيمت ها هم كمك خواهد كرد. بر اساس 
گزارش بلومبرگ، تحليلگران پيش بيني مي كنند 
توليد نفت ونزوئلا ممكن است حداكثر ۲۵ درصد 
افزايش پيدا كند و به كاهش محدوديت عرضه در 

بازار جهاني كمك كند.

چين ناجي غرب
در برابر كمبود سوخت مي شود

چين ممكن است مانند پايان سال ۲۰۲۲، به رفع 
كمبود عرضه در ب��ازار جهاني ديزل كمك كند. به 
گزارش ايسنا، غرب در حالي به فصل زمستان نزديك 
مي ش��ود كه ذخاير ديزل اندك��ي در اروپا و امريكا 
وجود دارد. اين كاهش ذخاير ناشي از عرضه كمتر 
گريدهاي نفتي حاوي گوگرد بالا از سوي خاورميانه 
و ممنوعيت موقتي صادرات ديزل از روس��يه بوده 
كه بازار جهاني را در اواخر س��پتامبر و اوايل اكتبر، 
ب��ا اختلال عرضه روبرو كرد. ب��ه گفته تحليلگران، 
چين ممكن است صادركننده اي باشد كه بعضي از 
مناطق را از كمبود ديزل و افزايش قيمت ها نجات 
مي دهد. نشانه هايي ديده مي شود كه صادرات ديزل 
و س��وخت هاي ديگر از چين، افزاي��ش پيدا كرده 
است. اين صادرات مي تواند به صورت غيرمستقيم، 
كمبود س��وخت در غرب را تا حدودي برطرف كند 
زيرا صادرات بيشتر چين به آسيا، به معناي آن است 
كه حجم بيش��تري از صادرات سوخت خاورميانه، 
به اروپ��ا و امريكا روانه مي ش��ود. طبق آخرين آمار 
اداره اطلاعات ان��رژي امريكا، ذخاير س��وخت در 
امري��كا در هفته منتهي به شش��م اكتبر، به ميزان 
۱.۸ ميليون بشكه كاهش يافت و حدود ۱۱ درصد 
پايين تر از ميانگين پنج ساله براي اين وقت از سال 
است. اختلالات پالايشگاهي، تغيير جريان تجارت 
جهاني نفت، خوش بيني محتاطانه بازار حمل بار در 
امريكا و سطوح اندك ذخاير، بازار ديزل را با كمبود 
روبرو كرده اند و اين كمبود احتمالا در ماه هاي آينده 
تشديد خواهد شد به خصوص اگر در منطقه شمال 
شرقي كه ذخاير سوخت به شدت محدود شده اند، 
زمستان سختي پيش رو باشد. تحليلگران شركت 
»آربي ان انرژي« در تحليلي نوشتند: بازار نفت كوره، 
ديزل و سوخت هاي ديگر در منطقه شمال شرقي در 
حال حاضر به شكل غيرمعمولي دچار كمبود است 
و درست در آستانه فصل زمستان، ذخاير به نزديك 
ميانگين پنج س��اله كاهش پيدا كرده اند. قيمت ها 
افزايش پيدا كرده اند و چش��م انداز افزايش ذخاير 
در كوتاه مدت، در بهترين حالت، ملايم اس��ت. در 
زمستان ۲۰۲۳-۲۰۲۲، حدود پنج ميليون خانوار 
در امريكا از نفت كوره به عنوان سوخت گرمايشي 
اصلي اس��تفاده كردند و حدود ۸۲ درصد از آنها در 
منطقه شمال شرقي امريكا بودند تعميرات سنگين 
پالايشگاهي در شرق كانادا و امريكا، عرضه جهاني 
ديزل را محدودتر كرده است و اقتصاد منعطف امريكا 
با تقاضاي مناسب توليد و بار، ممكن است در ماه هاي 
آينده، باعث افزايش قيمت ديزل و سوخت هاي ديگر 
شود. در اين بين، ذخاير ديزل در اروپا كه به صورت 
مستقل در هاب تجارت نفت آمستردام-روتردام-

آنتورپ نگهداري مي ش��ود، به شدت محدود است 
و از ابتداي س��ال ۲۰۲۳ تاكنون، به پايين ترين حد 
كاهش پيدا كرده اس��ت.اروپا بايد براي زمس��تان 
گرم تر از حد معمول، دست به دعا بردارد تا از كمبود 
ديزل و افزايش قيمت ها اجتناب كند. اين منطقه، 
هفته ها و ماه هاس��ت كه منتظر است عرضه ديزل 
از خاورميانه و آس��يا از راه برسد. اروپا پس از تحريم 
كردن مسكو بر سر جنگ اوكراين، واردات از منابع 
ديگر را جايگزين واردات س��وخت روسيه كرده اما 
اكنون آسيب پذيري ديگري نسبت به كمبود عرضه 
س��وخت در بازار جهاني دارد. اگ��ر چين صادرات 
سوخت خود را افزايش مي دهد، مي تواند از شدت 
كمبود عرضه در بازار جهاني ديزل، كم كند. طبق 
برآورده��اي صنعت، ص��ادرات فرآورده هاي نفتي 
پالايش ش��ده چين در اكتبر، نسبت به سپتامبر، 
افزايش پيدا خواهد كرد و صادرات بنزين و سوخت 
جت، بزرگ ترين افزايش ماه به ماه را خواهند داشت. 
پالايشگاه هاي چيني در پي افزايش سهميه صادرات 
و رشد حاشيه سود، صادرات ديزل را در فاصله ژانويه 
تا اوت، سه برابر كردند. طبق گزارش هايي كه اواخر 
سپتامبر منتشر شد، مقامات چيني به بزرگ ترين 
پالايشگاه هاي نفت خود اعلام كرده اند به سهميه 
بالاتر براي صادرات س��وخت تا پايان سال، متكي 
نباشند. با اين حال، پالايشگاه هاي چيني به دنبال 
سود بردن از حاشيه سود بالاتر بازارهاي صادراتي 
در مقايسه با بازار داخلي هستند. بر اساس گزارش 
اويل پرايس، شركت سينوپك چين كه بزرگ ترين 
پالايش��گر در آسياس��ت، از مقامات خواسته است 
بخشي از سهميه صادرات سوخت دريايي اين شركت 
را به سهميه صادرات ديزل، سوخت جت يا بنزين 
تغيير دهد. ممكن است مقامات چين تا پايان اكتبر، 

با اين درخواست موافقت كنند.

آماده سازي نيروگاه هاي برق آبي 
براي تأمين انرژي پايدار پيك زمستان
تعميرات سالانه ۲۰ واحد نيروگاهي برق آبي شركت 
آب و ني��رو با ظرفيت كل بيش از ۳ هزار مگاوات به 
منظور آماده س��ازي اين واحدها براي توليد انرژي 
پاي��دار و مطمئن در پيك زمس��تان آغاز ش��د. به 
گزارش وزارت نيرو، پس از ركوردشكني نيروگاه هاي 
برق آبي شركت آب و نيرو در تأمين برق و عبور موفق 
از پيك تابستان، از مهرماه تعميرات سالانه ۲۰ واحد 
نيروگاهي برق آبي به منظور آماده سازي اين واحدها 
براي توليد انرژي پايدار و مطمئن در پيك زمستان 
آغاز شد. بر اساس برنامه ريزي هاي صورت گرفته تا 
قبل از پيك زمستان پيش رو، ضمن مديريت بهينه 
آب مخازن س��دها، بخش عم��ده اي از تعميرات و 
آماده سازي واحدهاي برق آبي نيز به اتمام خواهد 
رسيد و نيروگاه هاي برق آبي همچون گذشته نقش 
موثر خود را در تأمين انرژي پايدار در زمستان نشان 
خواهند داد. در همين راستا نيروگاه هاي برق آبي 
اين شركت در پيك تابستان ۱۴۰۲ نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۸۰ درصد انرژي بيشتري توليد 
كرده و سهم بسيار مهمي در گذر موفق از تابستان 

بدون خاموشي داشته اند.

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس در گفت وگو با »تعادل«:

سوخت سي ان جي رايگان در زمان پيك مصرف بنزين

گاز به چند شهر و روستا رسيد؟

سدهاي زيرزميني به كمك مديريت آب مي آيند

در دولت سيزدهم ۵۷۰۰ روستا، ۴۳ شهر و ۷۳۰۰ واحد 
صنعتي به شبكه گازرساني متصل شده اند.

به  گزارش ايسنا، با توسعه گازرساني در كشور پس از انقلاب 
اس��لامي، ۹۸.۶ درصد جمعيت ش��هري و ۸۶.۳ درصد 
جمعيت روستايي زير پوشش شبكه گازرساني كشور قرار 
گرفتند كه اين عدد به منزل��ه برخورداري ۲۷.۵ ميليون 

مشترك از اين نعمت الهي است.
از زمان آغاز به كار دولت سيزدهم، بيش از ۶۸ هزار ميليارد 
تومان س��رمايه گذاري در حوزه ها و بخش هاي مختلف 
صنعت گاز )پروژه هاي گازرساني روستايي و شهري، خطوط 
انتقال گاز و ايستگاه هاي تقويت فشار، پالايشگاه ها و امور 

پژوهشي( انجام شده است.
 در دو سال گذشته، ۳۸.۶ هزار ميليارد تومان در پروژه هاي 
روستايي و شهري، ۱۹.۶ هزار ميليارد تومان در مهندسي و 
توسعه گاز، ۲.۹ هزار ميليارد تومان در انتقال گاز، ۲.۴ هزار 
ميليارد تومان در پروژه هاي پالايشگاهي و ۴.۷ هزار ميليارد 

تومان در حوزه پژوهش سرمايه گذاري شده است. 
آنطور كه چگني - مديرعامل ش��ركت مل��ي گاز ايران - 
اعلام كرده امس��ال در مجموع، ۶۹.۳ هزار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري پيش بيني شده است، از اين رقم، ۳۴.۵ هزار 
ميليارد تومان در پروژه هاي روستايي و شهري، ۲۳.۴ هزار 
ميليارد تومان در پروژه هاي مهندس��ي و توسعه گاز، ۲.۴ 
هزار ميليارد تومان در پروژه هاي انتقال گاز و ۹ هزار ميليارد 

تومان در بخش پالايشگاهي پيش بيني شده است. به گفته 
وي براي دولت س��يزدهم، توسعه گازرساني در مناطق و 
استان هاي محروم به اندازه ديگر استان ها حائز اهميت است 
و تلاش شده طي اين دو سال، بيشتر شهرها و روستاهاي 
اين استان ها گازدار شوند. در دو سال گذشته به هفت شهر 
و ۱۴۵ روستا در استان سيستان و بلوچستان و سه شهر و ۲۴ 

روستا در استان هرمزگان گازرساني شده است.
به تازگي نيز جواد اوجي - وزير نفت - از تحويل گاز به ۲۷.۵ 
ميليون مشترك شهري و روستايي در كل كشور خبر داد 
و گفت: در دولت سيزدهم ۵۷۰۰ روستا، ۴۳ شهر و۷۳۰۰ 

واحد صنعتي به شبكه گازرساني متصل شده اند.
بايد به اين موضوع نيز توجه داشت كه ميزان مصرف طي 
سال هاي اخير رو به افزايش بوده به طوري كه ميزان مصرف 
گاز در سال ۱۴۰۰ نسبت به سال قبل از آن ۵ ميليارد متر 
مكعب افزايش داشت، در سالي كه گذشت ۲۳۸ ميليارد و 
۵۰۰ ميليون متر مكعب گاز طبيعي در كشور مصرف شد. از 
مجموع اين مقدار گاز مصرف شده، ۱۲۲ ميليارد متر مكعب 
سهم بخش خانگي، تجاري و صنايع غيرعمده، ۴۵ ميليارد 
و ۵۰۰ ميليون مترمكعب سهم صنايع عمده و ۷۱ ميليارد 

مترمكعب گاز تخصيص يافته به نيروگاه ها بوده است.
 مصرف گاز در سالي كه گذشت به ويژه در بخش نيروگاهي 
و خانگي ركوردهاي تازه اي ثبت كرد، نيروگاه ها در سال 
۱۳۹۹ به طور ميانگين روزان��ه ۱۸۰ ميليون مترمكعب 

گاز دريافت كردند كه اين مقدار در س��ال ۱۴۰۰، به ۱۹۴ 
ميليون مترمكعب در روز رس��يد و نشان دهنده افزايش 
هشت درصدي دريافت گاز آنهاست. ميانگين مصرف روزانه 
گاز طبيعي در بخش خانگي، تجاري و صنايع غيرعمده 
نيز در س��ال ۱۳۹۹، معادل ۳۳۳ ميليون مترمكعب و در 
سال ۱۴۰۰، معادل ۳۳۴ ميليون مترمكعب بود كه تفاوت 

چنداني با گذشته نداشته است.
مصرف گاز طبيعي كل كشور در سال ۱۳۹۹، معادل ۲۳۳ 
ميليارد مترمكعب و در نيمه نخست سال ۱۴۰۰، معادل 
۱۰۵ ميليارد و ۲ ميليون مترمكعب بوده و به اين  ترتيب 
۱۳۳ ميليارد و ۴۹۸ ميليون مترمكعب گاز طبيعي در پاييز 

و زمستان ۱۴۰۰ مصرف شده است.
بي شك توسعه گازرساني امري مطلوب در كشور است، 
اما بايد به مس��اله بهينه سازي نيز توجه ش��ود، موضوع 
بهينه سازي در تمامي ادوار گذشته يكي از مهم ترين مباحث 
فراروي كشور بوده اس��ت. تمامي مقامات كشور همواره 
خواستار بهينه سازي و جلوگيري از هدر روي منابع انرژي 
بوده اند. اين مهم به عنوان يك وظيفه ملي و نياز ضروري 
تعريف شده و بايد همه اركان كش��ور در آن نقش خود را 
ايفا كند. طرح هاي موجود در اين بخش مش��مول طرح 
جايگزيني ۱۴۰ هزار تاكسي فرسوده با تاكسي پايه گازسوز 
با پيمايش بالا، افزايش كارآيي در موتورخانه ساختمان هاي 
مسكوني، تجاري اداري موجود در كشور، طرح جايگزيني 

۱۷ هزار اتوبوس فرسوده ديزلي درون شهري با اتوبوس هاي 
تمام گازسوز، پروژه بيع متقابل جايگزيني ۷۰۰۰ اتوبوس 
فرسوده با اتوبوس پايه گازس��وز و طرح نوسازي ۶۵ هزار 
دستگاه كاميون و كشنده فرسوده بالاي ۱۰ تن داراي سن 
بالاتر از ۳۵ سال مي شود. همچنين طرح توسعه حمل و 
نقل بار و مسافر ريلي )راه آهن(، پروژه بيع متقابل توسعه 
حمل و نقل بار و مسافر توسط راه آهن، طرح توليد قواي 
محركه كم مصرف در خودروه��اي داخلي و جايگزيني 
خودروهاي فرسوده و طرح برق دار كردن چاه ها و تلمبه هاي 
آب كشاورزي و تعدادي طرح ديگر زير چتر اين مساله قرار 
دارند. امروزه مصرف انرژي در اكثر بخش هاي كشور بالاتر 
از استانداردهاي جهاني است و بخش مهمي از آن حتي با 
اصلاح الگوي مصرف نيز اصلاح ناپذير است و لازمه اصلاح 
آن افزايش تكنولوژي، نوسازي و ارتقاي بهره وري انرژي در 
برخي توليدات انرژي بر نظير لوازم خانگي، وسائل نقليه، 
ماش��ين آلات، صنعيت و بهبود و رعايت استانداردهاي 
ساختماني است. از يك سو بهره وري تجهيزات گازسوز 
داخلي اعم از موتورخانه ها و بخاري هاي گازي و تجهيزات 
گرمايي در س��طح بسيار پايين و با استانداردهاي جهاني 
فاصله دارد و از س��ويي ديگر بخش قابل توجهي از انرژي 
گرمايشي ايجاد شده به دليل عدم رعايت استانداردها در 
ساخت و ساز ساختمان ها هدر مي رود كه در هر دو صورت 

امكان و توان صرفه جويي در اختيار مصرف كننده نيست.

توسعه س��دهاي زيرزميني در دس��تور كار قرار گرفته و 
طي ماه گذش��ته ۱۵۰ هزار متر مكعب ظرفيت سدهاي 
زيرزميني مع��ادل حج��م ۱۰۸۴ اتوب��وس بي آرتي به 
بهره برداري رس��يده و ساخت ۴۳۱ هزار متر مكعب سد 
زيرزميني در دستور كار قرار دارد. به گزارش فارس، ذخيره 
آب در منابع آب زيرزميني از شيوه هايي است كه مي تواند 
مزاياي قابل توجهي به جبعه ابزار مديريت منابع آب كشور 
اضافه كند. به عقيده كارشناسان استفاده از شيوه سد زير 
زميني براي ذخيره آب در كشورهايي مانند ايران كه سطح 
آب زيرزميني نوساني نسبت به فصول مختلف دارند، شيوه 
مناسبي تلقي شود. بر اساس متنون علمي منتشر شده در 
زمينه منابع ذخيره آب زيرزميني، اين منابع به ۲ دسته 
كلي طبيعي و مصنوعي تقس��يم بندي مي شود. در نوع 
مصنوعي اين مخازن، بشر به صورت يك پارچه يا جزئي 
در زير زمين سازه هايي را ايجاد و به كمك آن آب را ذخيره 
مي كند. در اين راستا، جواد صفاري، كارشناس مديريت 

منابع آب در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار داشت: در 
ادبيات مديريت منابع آب به مخازن آب زيرزميني، سد 
زيرزميني نيز اطلاق مي شود و تفاوت آن با ساير مخازن 
آب اين اس��ت كه ميزان نگه داش��ت آب از ۳۵ هزار متر 
مكعب فراتر است. اين كارشناس مديريت منابع آب گفت: 
تامين آب شرب مصرف، مديريت منابع آب و جلوگيري از 
پيشروي آب شور به منابع آب زيرزميني از جمله اهدافي 
است كه ساخت س��دهاي زير زميني را توجيه مي كند. 
متخصصان صنعت آب ايران نيز مدتي است، زمينه توسعه 
سدهاي زيرزميني را در دس��تور كار قرار داده اند. بر اين 
اساس، ۷ ش��هريور ماه بود كه بزرگ ترين سد زيرزميني 
كش��ور به ظرفيت ۱۰۰ هزار متر مكعب در ش��هر تبريز 
س��اخته و وارد مدار بهره برداري ق��رار گرفت. براي درك 
فضاي اين سد زيرزميني بهتر است بدانيد، در صورتي كه 
ارتفاع هر واحد مسكوني به متراژ ۱۰۰ متر مربع ۲.۵ متر 
در نظر گرفته شود، ۴۰۰ واحد مسكوني ۱۰۰ متري در اين 

مخزن به طور كامل جا خواهد گرفت. همچنين ابعاد اين 
سد معادل ۷۲۳ اتوبوس بي آر تي است. مخزن ذخيره اين 
طرح عظيم از بسياري از سدهاي سطحي كشور از جمله 
سد خنج، سد سرند و ساير سدها بيشتر است. سد مخزني 
تبريز، تنها سد زيرزميني بهره برداري شده كشور نيست 
و در روزهاي گذشته نيز مخزن ۵۰ هزار مترمكعبي يزد 
نيز با هزينه ۲۵۰ ميلياردتومان به بهره برداري رس��يد. با 
ساخت اين مخزن تاب آوري آبي استان در فصل تابستان 
از ۱۸ ساعت به ۲۴ ساعت و در فصل زمستان به ۴۵ ساعت 
افزايش پيدا مي كند. به عبارت ديگر اگر كليه منابع آبي شهر 
يزد قطع شود، منابع تامين آب براي ۲۴ ساعت در تابستان 
و ۴۵ س��اعت در زمستان در اين س��د زيرزميني ذخيره 
خواهد شد. لازم به ذكر اس��ت، اين سد در حال افزايش 
 ظرفيت به ميزان ۲۰۰ هزار متر مكعب اس��ت. بر اساس

 به روزترين اطلاعات ش��ركت آب و فاضلاب كش��ور هم 
علاوه بر ۲ سد زيرزميني احداث شده، ساخت و بازسازي 

۵ سد زيرزميني ديگر در يزد، تبريز، همدان و بندرعباس در 
حال ساخت است. بر اساس اين اطلاعات، مجموع ظرفيت 
سدهاي زيرزميني در حال ساخت كشور به ۴۳۱ هزار متر 
مكعب مي رسد كه پيشرفت فيزيكي بالاي ۸۰ درصد را 
ثبت كرده اند. در اين راستا، سيد رسول علمدار، كارشناس 
مديريت منابع آب كشور گفت: حركت به سوي مكان يابي، 
ساخت و بازسازي سايت ها سدهاي زيرزميني به شيوه تمام 
مصنوعي مي  تواند ابزار حكمراني منابع آب كشور را ارتقا 
دهد. اين كارشناس مديريت منابع آب تاكيد كرد: ارتقاي 
تاب آوري تامين آب مي تواند دست نيروهاي عملياتي به 
هنگام حادثه و قطع ناگهاني منابع آب را بازتر كرده و زمان 
بيشتري براي حل مس��اله را ايجاد كند. حركت به سوي 
ساخت سدهاي زيرزميني به تازگي در كشور كليد خورده 
و متخصصان صنعت آب با اتكا به دانش فني مي توانند در 
۲ سال پيش رو ظرفيت بزرگي از اين مخازن را به عنوان 

زيرساخت در اختيار رفاه مردم قرار دهند.

تلاطم قيمت نفت؛ از پيمان ابراهيم تا بستن تنگه هرمز
يك كارش��ناس حوزه انرژي گفت: پيش بيني نمي شود 
جنگ فراگيري رخ دهد كه دامنه آن به حوزه خليج فارس 
برسد، يا تنگه هرمز و باب المندب بسته شود و بازار نفت را 
دچار شوك كند. علي اصغر زرگر در گفت وگو با ايلنا، درباره 
احتمال گسترش درگيري بين رژيم صهيونيستي و غزه و 
تاثير آن بر افزايش قيمت نفت اظهار داشت: البته نمي توان 
پيش بيني كرد كه جنگ فراگيري در منطقه صورت گيرد 
زيرا به شرطي اوضاع به اين شكل خواهد شد كه امريكا، ايران 
و كشورهاي منطقه درگير شوند، فعلا به نظر نمي آيد حتي 
اگر حزب الله لبنان هم با اسراييل درگير شود ايران مستقيما 
وارد اين جنگ شود. وي درباره احتمال بستن تنگه هرمز 
و درياي سرخ و تاثير آن بر جهش قيمت نفت گفت: بستن 
تنگه هرمز و باب المن��دب و ناامني در اين مناطق؛ بحران 
جهاني ايجاد مي كند كه خواه ناخواه امريكا و غرب كه وابسته 
به نفت و فرآورده هاي نفتي هستند وارد معركه خواهند شد 
در عين حال اگر كوتاه مدت اين اتفاق بيفتد در اين شكي 

نيست كه دنيا با كمبود حداقل ۲۵ درصد نفت روبرو خواهد 
شد و اين اوضاع قيمت نفت را به شدت بالا خواهد برد. اين 
كارش��ناس حوزه انرژي تصريح ك��رد: از قبل پيش بيني 
مي كردند كه در صورت وقوع درگيري قيمت نفت از مرز 
۲۰۰ دلار در هر بشكه هم فراتر خواهد رفت اما در هر حال 
اين بحران كوتاه مدت خواهد بود و در اين مدت كشورهاي 
واردكننده معمولا از ذخاير خود استفاده مي كنند تا زماني 
كه اوضاع به حالت عادي برگردد. وي تاكيد كرد: بس��تن 
احتمالي تنگه هرمز و باب المندب شوك بزرگي به بازار و 
قيمت نفت وارد خواهد كرد اما نكته اينكه بستن تنگه هرمز 
به كش��ورهاي توليدكننده از جمله ايران نيز آسيب وارد 
مي كند چون بيشتر تجارت ما از تنگه هرمز است و اگر ما 
بخواهيم اين منطقه را ناامن كنيم قدرت هايي هستند كه 
وارد مي شوند و مانع تجارت ما از بنادر ديگر نيز خواهند شد، 
بنابراين معتقدم چنين اتفاق نخواهد افتاد و درواقع ايران 
از طريق ديپلماسي و نيروهاي نيابتي فشار وارد مي كند تا 

اسراييل، امريكا و غرب كوتاه بيايند و مجددا راه مذاكره باز 
شود. زرگر درباره احتمال تكرار شوك نفتي ۱۹۷۳ گفت: 
اين اتفاق نمي توانست بيفتد چون اسراييلي ها با پيمان 
ابراهيم سعي كردند به اعراب نزديك شوند با مصر و اردن 
كه از مدت ها قبل در ارتباط بودند در حوزه خليج فارس هم 
با امارات و بحرين و ديگر كشورها روابط ديپلماتيك برقرار 
كردند، با عربستان نيز مذاكرات نزديك شدن به هم داشتند، 
بنابراين طبق برنامه از پيش تعيين شده اعراب را بي طرف 
كردند و در واقع اعراب چه در پيرامون اسراييل و چه دورتر 
از مرزها، اس��راييل را به عنوان دولتي كه حاكميت دارد و 
مشروع است، برسميت شناختند بنابراين مساله فلسطين 
را مستقيم و غيرمستقيم يك مساله داخلي اسراييل تلقي 
مي كنند و اينگونه نش��ان دادند كه اسراييل هرگونه كه 
بخواهد در داخل مرزها با فلسطيني ها رفتار كند. وي بيان 
داش��ت: جنگ ۱۹۷۳ بين اعراب و اسراييل بود و تحريم 
نفتي از جانب كشورهاي عربي بر عليه كشورهاي غربي به 

وجود آمد، بنابراين اكنون آن وضعيت به طور كلي تغيير پيدا 
كرده امروز بين اعراب و اسراييل جنگي را شاهد نيستيم كه 
به تحريم نفتي كشورهاي غربي بيانجامد، جنگ در درون 
مرزهاي فلسطين است و اعراب و مصر هم از قضيه عبور و 
عنوان مي كنند كه مساله داخلي است هرچند فشارهاي 
بين المللي وجود دارد اما اعراب خنثي و بي طرف هستند 
و تنها كشور ايران است كه نيروهاي نيابتي مثل حزب الله 
و گروه هاي فلسطيني را حمايت رواني و مالي مي كند. اين 
كارشناس حوزه انرژي خاطرنشان كرد: طبق طرح ابراهيم، 
رژيم صهيونيستي سعي داشت باريكه غزه و كرانه باختري را 
مانند مناطق ديگر ضميمه كند و به هر طريقي فلسطيني ها 
را از اسراييل اخراج كند يا اينكه به عنوان يك شهروند تحت 
كنترل شديد قرار گيرند، در هر حال پيش بيني نمي شود 
جنگ فراگي��ري رخ دهد كه دامنه آن حوزه خليج فارس 
برسد، يا تنگه هرمز و باب المندب بسته شود و بازار نفت را 

دچار شوك كند.

ادامه از صفحه اول

 سياست تثبيت ارزي
 و معادلات صادراتي 

۵( نهايتا اينكه بان��ك مركزي قيمت هاي خريد 
ارز صادراتي را مي بايس��ت بر اساس دسته بندي 
اقلام و كالاها اعلام كند. نمي توان ارز پتروشيمي 
و فولاد را به همان نرخي خريدكه ارز خش��كبار 
خريداري مي شود. چرا كه نس��بت يارانه اي كه 
براي توليد خش��كبار داده مي شود بسيار كمتر 
از يارانه اي اس��ت كه براي توليد پتروش��يمي يا 
فولاد و... داده مي ش��ود. راه��كار معقول از نظر 
من كه منجر به شكل گيري »يك بازار« با »يك 
قيمت« ارز مي شود، آن است كه دولت يك نرخ 
براي خريد هر نوع ارزي اعلام كند. اما در فرآيند 
صادرات، هزينه هاي يارانه هاي پرداخت ش��ده 
از صادر كننده س��تانده ش��ود. بايد بدانيم دولت 
يارانه را به توليد مي دهد تا مصرف كننده داخلي 
از مزاياي آن بهره مند ش��ود نه اينكه يارانه هاي 

پرداختي به نفع مصرف كننده خارجي شود.



چند روزي مي شود كه بورس حال و هواي مثبت دارد و 
ش��اهد روندهاي سودساز در بازار سرمايه هستيم؛ البته 
اين مثبت ها در حالي اس��ت كه شاهد خبرهاي مثبت 
درخصوص بازارهاي مالي هستيم.  از سوي ديگر انتشار 
صورت هاي مالي شش ماهه برخي شركت ها، باعث شد 
بورسي ها در روزهاي مياني هفته گذشته با تمايل بيشتري 
به خريد سهام بپردازند و تا حدي مشكلات موجود را به 
دست فراموشي بس��پارند اما اتفاقات رخ داده در جنگ 
اسراييل و فلسطين شرايط را بار ديگر تغيير داد. به هر حال 
كارشناسان انتظار دارند به دليل كاهش التهابات جنگ، 
افزايش قيمت دلار و رشد نرخ كاموديتي ها در بازارهاي 
جهاني، بورس فردا شرايط بهتري را سپري كند. در شرايط 
كنوني بازار و از آنجا كه ارزش معاملات به عنوان نماگري 
براي س��نجيدن ميزان رونق و ركود وضعيت مناسبي را 
طي نمي كند، اينگونه مي توان برداشت كرد كه بورسي ها 
در انتظار س��يگنال مهمي براي ت��داوم روند صعودي و 
كسب قدرت بيش��تر در اين مسير هستند. زماني كه در 
همه بازارها ركود و سياست هاي كنترلي در اقتصاد حاكم 
شده، صعود يك بازار نيازمند محرك هاي مهمي است كه 
در گزارش هاي شش ماهه و وضعيت سودآوري شركت ها 

مي تواند اين محرك مهم براي بازار سهام باشد.

   چشم انداز قيمت نفت
بلومبرگ در گزارش��ي نوش��ت كه آليانز تري��د )يكي از 
بزرگ تري��ن ارايه دهن��دگان خدمات مالي در س��طح 
بين الملل( قيمت نف��ت خام را 140 دلار در هر بش��كه 
پيش بيني كرده است. افزايش قيمتي كه احتمالا جهان 
را وارد ركود مي كند. آنا بواتا، رييس تحقيقات اقتصادي 
آليانز تري��د، در اين باره توضيح داد: تنش در خاورميانه و 
گسترش درگيري بين اسراييل و حماس مي تواند يكي از 
محرك هاي اصلي اين افزايش قيمت باشد. بواتا همچنين 
ادام��ه داد: از آن جايي كه نفت بيش از ديگر كالاها تحت 
تاثير تحرك ها و تنش ها در سطح بين الملل قرار مي گيرد 
تحقق فروش نفت 140 دلاري در هر بشكه فرضيه دور از 
ذهني نيست. حتي برخي پيش بيني ها حاكي از آن است 
كه احتمال عرضه نفت با قيمت 120 دلار در هر بش��كه 
براي س��ال 2024 وجود دارد. البته بواتا در ادامه تصريح 
كرد: واضح اس��ت كه در حال حاضر آنچه ذكر شد در حد 
فرضيه است و سناريوي پايه اي براي آن وجود ندارد.وي 
پيش بيني كرد كه افزايش چشمگير قيمت نفت مي تواند 
نرخ تورم جهاني را به بيش از پنج درصد برساند. نظرسنجي 
رويترز در روز جمعه نشان داد كه 42 اقتصاددان و تحليلگر 
اكنون قيمت نفت برنت را به طور متوسط 84.09 دلار در 
هر بشكه در سال 2023 مي بينند كه از پيش بيني 82.45 
دلاري در ماه اوت بيشتر است. لازم به ذكر است كه قبل 
از اين درگيري )حماس و اسراييل(، تحليلگران صنعتي 
قيمت نفت خام براي س��ال 2023 را افزايشي پش بيني 
ك��رده بودند، اما تنه��ا تعداد معدودي از كس��اني كه در 
نظرسنجي رويترز در سپتامبر شركت كردند، پيش بيني 
افزايش قيمت نفت خام به 100 دلار را اعلام كرده بودند.

   بورس همچنان كم رمق
محمد رضانژاد كارشناس بورس با اشاره به اينكه بازار پس 
 از ضربه هاي سنگين در بودجه س��ال 1402 همچنان

 كم رمق اس��ت، گفت: هرچند در ابت��داي پاييز پيش از 
درگيري منطقه اي سياس��ت هاي انقباضي پولي بانك 
مركزي و اخبار آزاد س��ازي منابع دلاري در كشورهاي 
خارجي بر ش��دت ركود بازار افزوده بود و بازار شرايطي 
براي صعود نداش��ت، اما در ح��ال حاضر وضعيت بازار با 
متغيرهاي جديدي روبرو ش��ده است.وي با بيان اينكه 
در صورت ركود در س��اير بازارها و كاه��ش ورود پول به 
بازار سپرده بانكي و صندوق هاي درآمد ثابت زمينه رشد 
بورس فراهم مي ش��ود، افزود: در حال حاضر پيش بيني 
مي شود كه در هفته پيش رو روند خنثي با شيب ملايم 
كاهشي مطابق هفته هاي اخير ادامه دار باشد. همچنين 
ارزش معاملات هم كه عامل مهمي در آينده كوتاه مدت 
بازار است همچنان در محدوده 4 هزار واحدي قرار خواهد 
داشت.رضا نژاد با تاكيد بر اينكه بازار در محدوده ارزندگي 
قرار گرفته، هرچند كه رشد بازار نيازمند محركي قوي 
است، اظهار كرد: از جمله عوامل رشد بورس قيمت دلار 
يا اخباري مبني بر كاهش فشار دولت بر شركت هاست.

او با بيان اينكه ميانگين ارزش دلاري بازار سرمايه 1۶4 
ميليارد دلار است، گفت: نس��بت پي بر يي و پي بر اس 
گذشته نگر بازار به ترتيب ۷.9 و 2 واحد است كه كم تر از 
ميانگين تاريخي ده ساله بازار است و حكايت از ارزندگي 
بورس دارد.رضانژاد با اش��اره به اينكه بازار در هفته هاي 
اخير شاهد انتشار گزارش هاي ماهانه است كه منجر شده 
اقبال به نمادهايي كه گزارش ه��اي ماهانه خوب دارند 
افزايش يابد، گفت: شركت هاي گروه سيماني، تايرسازان 
و نمادهاي غذايي؛ به نظر وضعيت خوبي در گزارش هاي 
ماهانه دارند و گروه فولادي، س��نگ آهني و پتروشيمي 
در سايه ركود اقتصاد جهاني و قطعي برق و گزارش هاي 
عمدتا ضعيفي مخابره كرده اند.او با بيان اينكه اخبار تجديد 

ارزيابي ها مخصوصا گروه خودرو نيز مي توانند تاثير مهمي 
در بازار داشته باشد، اظهار كرد: گروه بانكي تحت تاثير خبر 
ادغام بانك ها و موسسات مالي با وضعيت بدي قرار دارند، 

البته اخبار مهمي در انتظار اين گروه است.

   بازار از دريچه معاملات
طي معام��لات دومين روز كاري هفته يعني يكش��نبه 
شاخص كل بورس تهران ۷ هزار و 23۷ واحد نسبت به روز 
كاري گذشته بالاتر ايستاد و به سطح 2 ميليون و 32 هزار و 
210 واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با افزايش 
3 هزار و 908 واحد در رقم ۶90 هزار و 152 واحدي ايستاد.

ش��اخص كل فرابورس با افت ۶0 واحدي به رقم 25 هزار 
و 31 واحد رسيد. همچنين شاخص هم وزن فرابورس با 
صعود ۷8۶ واحد به سطح 123 هزار و 493 واحد رسيد.

روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
منفي شد و 59 ميليارد تومان پول حقيقي از بازار سهام 
خارج شد كه نسبت به ديروز 49 درصد كمتر شده است. 
نماد وبملت بيش��ترين خروج پول حقيقي را داشت كه 
ارزش آن 24 ميليارد تومان بود. پس از وبملت، نمادهاي 
خاور، وآيند، شاوان و فملي بيشترين خروج پول حقيقي 
را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به 
نمادهاي ثشاهد، چدن، سامان، ثپرديس و فسازان تعلق 
داش��ت. در ميان گروه ها نيز، گروه »انبوه سازي، املاك 
و مس��تغلات« بيشترين ورود س��رمايه حقيقي را ثبت 
كرد.طي روز معاملاتي اخير گروه »انبوه سازي، املاك و 
مستغلات« سبزترين گروه بازار بود. فولاد، شپنا و فملي 
نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در رشد 
شاخص كل بورس داشتند. در مقابل فخاس، وغدير و جم 
از نمادهاي قرمز بودند كه اثر منفي بر شاخص داشتند. در 

فرابورس نيز نمادهاي ماديرا، ثپرديس و دي بيشترين اثر 
افزايش��ي را بر شاخص داشتند و نمادهاي مارون، شاوان 
و وهور بيش��ترين اثر كاهنده را بر شاخص كل فرابورس 
داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس نماد ثشاهد 
بيشترين تراكنش را داشت و وتوصا و فولاد در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز دي، كرمان و ثپرديس 
بيش��ترين تراكنش را داش��تند.طي روز يكشنبه ارزش 
معاملات كل بازار سهام به 13 هزار و 408 ميليارد تومان 
رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 5 هزار و 
۶55 ميليارد تومان بود كه 42 درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد نيز 
با افزايش ۷ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 3 
هزار و 423 ميليارد تومان رسيد. در معاملات روز مذكور 
نماد ثشاهد بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را به خود 
اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 1۶1 ميليارد تومان 
بود. پس از ثشاهد، ثپرديس بيشترين ارزش معاملات را 
داش��ت و وتوصا رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد وبملت و شپنا در 
رتبه هاي بعدي بيش��ترين ارزش معاملات قرار گرفتند.

در حجم معاملات نيز سهام وتوصا با تعداد 4۶5 ميليون 
و 5 هزار و ۷04 س��هم در صدر قرار گرفته اس��ت. دي در 
رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه 
سوم به كرمان تعلق داشت. دو نماد خساپا و وبملت نيز در 
رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار قرار داشتند. 
در معاملات يكشنبه، ۶1 نماد صف خريد داشتند و ۶2 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با افت 38 درصدي نسبت به روز كاري قبل به 14۶ ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

كاهش 39 درصدي به 1۷4 ميليارد تومان رسيد.

اخبار

جوابيه

بازار سهام
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بازار سرمايه نيازمند نگاه 
جدي تر مجلس در بودجه ١4٠٣

محمد حس��ن حبيبي، عض��و هيات مديره كانون 
كارگ��زاران در رابطه نقش مهم بازار س��رمايه در 
تحري��ر لايحه بودجه 1403 اظهار كرد: س��ازمان 
بورس به عنوان يكي از اركان اصلي وزارت اقتصاد، 
نقش مهمي در تنظيم لايحه بودجه 1403 خواهد 
داشت؛ زيرا اين نهاد ناظر با پيگيري هاي مداوم به 
همراه تشكل هايي از جمله كانون كارگزاران و كانون 
نهادهاي سرمايه گذاري ايران بارها توانسته مانع از 
زيان صنايع در بودجه هاي س��الانه شود. او افزود: 
دولت و مجلس مي بايست براي تحقق نظارت هاي 
كارشناس��ي ارايه شده توسط س��ازمان بورس در 
لايحه پيشنهادي 1403 نگاه جدي و جايگاه  ويژه اي 
را در نظر داشته باشند، زيرا تحقق سودآوري صنايع 
و تامين مالي پروژه ها از طريق بازار سرمايه با سرعت 
بيشتري محقق مي شود. عضو هيات مديره كانون 
كارگزاران در رابطه ب��ا مهم ترين مولفه هاي مورد 
انتظار براي درج در بودجه سال 1403، گفت: بحث 
شفافيت معاملاتي در حوزه انرژي مي تواند موجب 
توسعه بازار سرمايه، شفافيت معاملاتي در صنعت 
برق و وصول مطالبات نيروگاه ها شود. حبيبي در 
پايان گفت: اصلاح نرخ تسعير ارز هم اگر با اثراتش 
به صورت همه جانبه و زنجيروار بر صنايع در بودجه 
1403 ديده ش��ود، به طور حتم موجب شفافيت، 

پويايي و توسعه حجم معاملات بازار خواهد شد.

واكاوي رفتار بورس
در نوسان بازارها

بورس�ان| حس��ين رحيمي، كارش��ناس بازار 
س��رمايه گفت: كه وجود برخي چالش ها همچون 
سياس��ت گذاري هاي اقتص��ادي و همچني��ن 
ريس��ك هاي سياسي ناش��ي از جنگ، بازار سهام 
برخلاف ديگ��ر بازارها روندي كم نوس��ان و اغلب 
منفي را سپري مي كند. اين كارشناس بازار سرمايه 
در بخشي از سخنان خود به عوامل متعدد اثرگذار 
بر بورس اش��اره ك��رد و معتقد بود ك��ه براي نبود 
سياست گذاري مشخص در زمينه اقتصادي و بازار 
سرمايه، باعث شده است كه با وجود ارزندگي بالايي 
كه قيمت س��هام دارند، نگراني از مسائل متعددي 
به خصوص دخالت هاي دولتي، باعث ش��ده است 
كه مس��ير بورس همگام با ارزندگي ها پيش نرود و 
از همين رو شاهد روزهاي كم رمقي در كليت بازار 
سرمايه باشيم. رحيمي در رابطه با خبرهاي منتشر 
شده از احتمال حذف شوراي رقابت از قيمت گذاري 
خودرو عنوان كرد كه صنعت خودروسازي كشور 
به دليل قيمتگذاري دستوري و فشارهايي كه اين 
شورا طي چندين وقت گذش��ته بر خودروسازان 
اعمال كرده، مش��كلات بسياري را متحمل شدند 
اما به نظر نمي رس��د كه فعالان اين صنعت اكنون 
به دنبال عرضه خودرو در بورس كالا باشند و هدف 
اصلي حذف قيمتگذاري دستوري و كاهش فاصله 

نرخ فروش كارخانه و بازار آزاد است.

پرداخت تسهيلات و احداث 
مسكن در راستاي جبران 

عقب ماندگي ها
اقدامات بانك مسكن در پرداخت تسهيلات يا احداث 
مسكن از طريق ش��ركت هاي تابعه با هدف تحويل 
واحدهاي احداثي به گروه ه��اي كم درآمد جامعه، 
همواره همس��و با رسالت اصلي خود و سياست هاي 
دولت و در راستاي جبران عقب ماندگي هاي بخش 
مسكن به ويژه حمايت از ساخت و تامين مسكن اقشار 

آسيب پذير و محرومين و نيز تكاليف ابلاغي است.
به گزارش شادا، بانك مسكن در پاسخ به مطلب مورخ 
نهم مهر ماه سال جاري روزنامه تعادل با عنوان »رطب 
خورده منع رطب كي كند؟« توضيح داد: بانك ها و 
موسسات اعتباري عامل اجراي سياست هاي پولي 
دولت و بانك مركزي جمهوري اس��لامي ايران در 
بخش هاي مختلف اقتصادي هستند. در اين راستا 
بانك مس��كن نيز به عنوان تنها بانك تخصصي در 
بخش مسكن همسو با سياست هاي اقتصادي دولت و 
براساس اهداف تعيين شده مبني بر پرداخت حداقل 
90 درصد از تسهيلات بانك در بخش هاي مرتبط 
با مسكن و ساختمان و با توجه به رسالت اجتماعي 
خود به منظور كمك به خانه دار  كردن اقشار مختلف 
جامعه، همواره به عنوان عامليت اصلي تأمين مالي 
بخش مسكن در چارچوب ضوابط و مقررات ابلاغي 
از سوي نهادهاي بالادستي ايفاي نقش كرده است تا 
زمينه پياده سازي سياست هاي دولت در اين بخش 
با هدف كمك به افزايش توليد و عرضه مس��كن در 
سطح كش��ور، تأمين س��رپناه براي اقشار مختلف 
جامعه ازجمله اقشار متوس��ط درآمد و كم درآمد از 
طريق اعطاي تسهيلات ساخت يا خريد مسكن در 
چارچوب مقررات مربوطه، مقابله با افزايش بي رويه 

قيمت مسكن و تورم ناشي از آن را فراهم كند.
بنابراين با توجه به اين اهداف، ملاحظه مي شود كه 
اقدامات اين بانك در پرداخت تس��هيلات يا احداث 
مسكن از طريق ش��ركت هاي تابعه با هدف تحويل 
واحدهاي احداثي به گروه ه��اي كم درآمد جامعه، 
همواره همسو با رسالت اصلي خود و سياست هاي 
دولت و در راستاي جبران عقب ماندگي هاي بخش 
مسكن به ويژه حمايت از س��اخت و تامين مسكن 
اقشار آسيب پذير و محرومين و نيز تكاليف ابلاغي 
بوده و اي��ن موضوع همواره س��رلوحه اين بانك در 
راستاي كمك به خانه دار كردن اقشار هدف جامعه 

بوده و خواهد بود.

تامين مالي شركت هاي كوچك 
به واسطه انتشار اوراق وكالت

سنا| مرتضي چشان، رييس اداره نظارت بر انتشار 
و ثبت اوراق بهادار بدهي س��ازمان ب��ورس و اوراق 
بهادار در رابطه با ماهيت انتشار اوراق وكالت، اظهار 
كرد: اوراق وكالت يكي از انواع ابزارهاي تامين مالي 
است كه بر مبناي ضوابط عقد وكالت استوار است. 
در اين نوع اوراق؛ سرمايه گذاران منابع مالي خود را 
در قالب عقد وكالت در اختيار باني قرار مي دهند و 
باني به عنوان وكيل دارندگان اوراق؛ منابع حاصل 
از انتشار اوراق را براي انجام فعاليت هاي اقتصادي 
متن��وع كه در زمان انتش��ار از طريق بيانيه ثبت به 
اطلاع خريداران اوراق مي رس��اند سرمايه گذاري 
مي كند. او افزود: اين اوراق براي تامين مالي شركت 
پروژه ها؛ هلدينگ ها كه قص��د تامين مالي خود و 
حتي ش��ركت هاي كوچك و متوسط زيرمجموعه 
خود را دارن��د مي تواند مورد اس��تفاده قرار گيرد. 
رييس اداره نظارت بر انتش��ار و ثب��ت اوراق بهادار 
بدهي س��ازمان بورس و اوراق به��ادار تاكيد كرد: 
اوراق وكال��ت فرصت جديدي ب��راي تامين مالي 
هلدينگ ها و شركت هاي سرمايه گذاري به حساب 
مي آيد، همچنين شركت هاي مادر نيز از اين طريق 
مي توانند در راس��تاي س��رمايه گذاري بيشتر در 
شركت هاي زيرمجموعه به منظور ايفاي طرح هاي 
توسعه اي خود اقدام كنند. چشان در ادامه گفت: به 
واسطه تامين مالي شركت هاي بزرگ و هلدينگ ها 
از طريق اوراق وكالت امكان تامين مالي شركت هاي 
كوچك و متوسط و شركت هاي پروژه كه بر اساس 
دستورالعمل هاي موجود كه شرايط تامين مالي از 

بازار سرمايه را ندارند فراهم مي شود. 

انتظار صدها ساله براي مسكن 
در كل تاريخ معاصر اي��ران كه رويكردهاي مدرن مورد 
توجه قرار گرفته، حدود 2۶ميليون مس��كن در كشور 
ساخته شده است، بخش قابل توجهي از اين حجم توسط 
بخش خصوصي و با مشاركت مردم ساخته شده است. اما 
ناگهان دولت سيزدهم اعلام مي كند، طي 4سال قصد 
دارد، 8درصد كل اين حجم كه در طول بيش از يك قرن 
)حتي بيشتر( شكل گرفته را بسازد! مشخص است كه اين 
وعده محقق نمي شود. اما چگونه مي توان اين تعادل را به 
بازار مسكن بازگرداند. يكي از مهم ترين روش ها براي اين 
منظور، استفاده از روش هاي اقتصادي است. وضعيت بازار 
مسكن، تابعي از شرايط كلي اقتصاد ايران است. اقتصادي 
كه ركودزده است چالش هاي عديده اي دارد در بخش 
مسكن هم نمي تواند گام هاي بلندي بردارد. در وهله دوم، 
دولت بايد از ظرفيت هايي كه دارد استفاده بهينه كند. 
مهم ترين ظرفيت دولت براي حل مشكل مسكن، زمين 
است. انحصار زمين در ايران در اختيار دولت است. دولت 
مي تواند با استفاده از اين ظرفيت و از طريق زمين هاي 
99ساله به صورت متناوب ايرانيان را صاحب مسكن كند. 
اما ساخت و ساز و مراحل بعدي را در اختيار مردم و بخش 
خصوصي قرار دهد. از سوي ديگر نظام بانكي كشور بايد 
به سمت حمايت از بخش خصوصي استقرار پيدا كند. 
بخش قابل توجهي از هزينه خانه هاي خريداري شده 
بايد توسط نظام بانكي پرداخت شود. البته اين روش در 
شرايطي كه كشور با تحريم ها روبه روست مقدور نيست. 
بنابراين باز هم به همان موضوع قديمي بازمي گرديم؛ به 

معادله تحريم و مشكلات برآمده از آن.

راهكارنجات بورس 
 ولي همانند دستور عدم الزام فروش بازارگردان ها عملا 
ش��ايد تعادل و ثبات نسبي را در بازار تجربه كرديم ولي 
آنچنان شاهد جهت گيري در بازار نبوديم كه حتي شايد 
در كوتاه مدت شاهد عقب گرد اين نرخ بهره نباشيم ولي 
حتي توقف اين رش��د نرخ بهره به صورت قطره قطره 
مي تواند اندكي در تصميمات سرمايه گذاران براي ورود به 
بازار سرمايه لحاظ شود تا بازار سرمايه بسته به اينكه برخي 
از صنايع بتواند بازدهي بيش از نرخ بهره را بسازند دوباره 
با تقاضا يا حتي خروج پول از سازوكارهاي بدون ريسكي 
مانند سپرده هاي بانكي و جهت گيري آنها به سمت اين 
بازار باشند تا دوباره بتوان شادابي را در اين بازار لمس كرد.

مراقب كلاهبرداران
 شبكه هاي مجازي باشيد

با توجه به انتشار برخي اخبار نادرست توسط برخي 
افراد براي مقاصد كلاهبرداري و اخاذي از مردم از 
طريق انتشار در شبكه هاي مجازي يا پيامك تلفني 
و ارس��ال لينك سايت هاي جعلي و منتسب به نام 
سازمان خصوصي سازي با سرشناسه هاي مختلف 
در خصوص موضوع س��هام عدالت، به اطلاع كليه 
هموطنان عزيز و اصحاب رسانه مي رساند؛ هرگونه 
واگذاري سهام عدالت پس از تصويب سبد سهام در 
هيات وزيران و تصويب سازوكار واگذاري از جمله 
تعيين اولويت هاي مش��مولين؛ در ش��وراي عالي 
اجراي سياست هاي كلي اصل )44( قاون اساسي 
انجام خواهد شد. آخرين تصميمات در اين خصوص 
از طريق سايت س��ازمان اطلاع رساني خواهد شد. 
همچنين اطلاع رس��اني در خصوص زمان و نحوه 
واريز س��ود س��هام عدالت نيز تنها از طريق سايت 
شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه و س��ايت سازمان خصوصي س��ازي به انجام 
خواهد شد. بديهي اس��ت هرگونه فراخوان مردم 
مبني بر ثبت نام در خصوص دريافت سهام عدالت 
يا واريز سود سهام عدالت به جزو مبادي فوق، جعلي 
و غيرقانوني است و اين سازمان در صورت مشاهده 
هرگونه سوءاس��تفاده احتمالي، مراتب را از طريق 

مراجع قضايي و پليس فتا پيگيري خواهد نمود.

»تعادل«گزارشميدهد

تغيير آب و هواي بورس تهران

تحليل بنيادي سهام بورسي
شركت صنايع لاستيكي سهند در شهريور ماه امسال 
با ۷1 ميليارد تومان فروش، درآمد عملياتي شش ماهه 
امسال خود را به 355 ميليارد تومان رساند كه ۶4 درصد 
بيشتر از درآمدزايي مدت مشابه در سال قبل بوده است.
سهام شركت صنايع لاستيكي سهند دربازار دوم بورس 
تهران با نماد پسهند شناخته مي شود. در حال حاضر 
ارزش بازاري ايران تاير نزديك به 2 هزار و 33 ميليارد 
تومان است و حدود 25 درصد از سهام اين شركت شناور 
است. محصول اصلي پسهند تسمه نقاله است كه فروش 
اصلي اين مجموعه را به دوش مي كشد. شركت صنايع 
لاستيكي س��هند تمام محصولات خود را در بازارهاي 

داخلي عرضه مي كند و فروش صادراتي ندارد.

   افزايش 139 ميليارد توماني درآمدزايي 
صنايع لاستيكي سهند

شركت صنايع لاستيكي س��هند در سال 1400 با 341 
ميليارد تومان فروش، به طور متوسط ماهانه 28 ميليارد 
تومان درآمدزايي كرده است. پسهند در سال 1401 بيش 
از 53 درصد رش��د درآمدزايي داش��ت و با 523 ميليارد 
تومان فروش به متوسط ماهانه 44 ميليارد توماني دست 
پيدا كرد.بيشترين ميزان فروش ماهانه پسهند در سال 
1400 به اسفند ماه با 3۷ ميليارد تومان درآمد عملياتي 
تعلق گرفت و در سال 1401 با ۶9 ميليارد تومان بار ديگر 
به اسفند ماه تعلق داشت و تير ماه 1401 بيشترين ميزان 
افزايش فروش به نسبت ماه مشابه در سال قبل را به خود 
اختصاص داد. اكو ايران نوشت كه پسهند در شش ماهه 
طي شده از سال جاري نشان داده كه عملكرد بهتري به 
نسبت شش ماهه ابتدايي سال قبل در زمينه درآمدزايي 
داشته است. اين شركت تا انتهاي شهريور ماه امسال355 
ميليارد تومان فروش داش��ته كه به نسبت فروش 21۷ 
ميليارد توماني ش��ش ماهه ابتدايي س��ال 1401 رشد 
۶4 درصدي و به زبان ديگر، افزايش 139 ميليارد توماني 
داشته است. در اين شش ماهه، بيشترين ميزان فروش 
به تير ماه با ۷3 ميليارد تومان تعلق گرفته و بيش��ترين 
افزايش فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل به 
شهريور ماه با 113 درصد رشد تعلق گرفته است. شركت 
صنايع لاستيكي سهند در بهار امسال توانست عملكردي 
بهتر از بهار 1401 به ثبت برساند. اين شركت در سه ماهه 

ابتدايي سال جاري 14۷ ميليارد تومان درآمد عملياتي 
را با 44 درصد رشد به نسبت بهار 1401 با حاشيه سود 
ناخالص 45 درصدي به ۶۶ ميليارد تومان سود ناخالص 
تبديل كرده است. شركت صنايع لاستيكي سهند در بهار 
سال گذشته 33 ميليارد تومان سود خالص به دست آورد 
كه در بهار امسال رشد91 درصدي داشت و به ۶2 ميليارد 

تومان رسيد.

   فروكش تب جنگ، رينگ فولاد را
آرام كرد

تا قبل از بهار 1402 بالاترين ميزان س��ود خالص فصلي 
صنايع لاستيكي سهند در زمستان 1400 با 44 ميليارد 
تومان به ثبت رسيده بود كه ركود سه ماهه ابتدايي سال 
جاري رشد 43 درصدي به نسبت زمستان 1400 داشته؛ 
در حالي كه در زمستان 1400 حاشيه سود خالص پسهند 
42 درصد بود و در بهار امسال نيز 42 درصد به ثبت رسيد. 
روند درآمدزايي پس��هند در چهار فصل اخير رش��د قابل 
توجهي داشته اما نكته قابل توجهي كه از درآمدزايي اين 
شركت مهم تر بوده؛ روند رشد حاشيه سود ناخالص و خالص 
پسهند اس��ت كه با افزايش 10 درصدي در بهار امسال به 
نسبت بهار 1401 عملكرد خوبي را به نمايش گذاشته است.

   تحليل بنيادي سهام پتاير
شركت ايران تاير در شهريور ماه امسال با 194 ميليارد 
تومان فروش، درآمد عملياتي شش ماهه امسال خود را 
به هزار و 242 ميليارد تومان رساند كه 3۷ درصد بيشتر 
از درآمدزايي مدت مشابه در سال قبل بوده است. سهام 
شركت ايران تاير در تابلوي فرعي بازار اول بورس تهران 
با نماد پتاير شناخته مي ش��ود. در حال حاضر ارزش 
بازاري ايران تاير نزديك به 2 هزار و ۷50 ميليارد تومان 
است و حدود 30 درصد از س��هام اين شركت شناور 
است. محصول استراتژيك اين مجموعه تاير راديال 
سيمي اس��ت كه بيش از ۷0 درصد درآمدزايي ايران 
تاير را پوشش مي دهد. بيش از 95 درصد از محصولات 
ش��ركت ايران تاير در بازار داخلي به فروش مي رسد و 

صادرات پتاير گاهي نزديك به صفر مي شود.

   افزايش 333 ميليارد توماني درآمدزايي 
ايران تاير

ش��ركت ايران تاير در سال 1400 با هزار و 44۶ ميليارد 
تومان فروش، به طور متوسط ماهانه 120 ميليارد تومان 
درآمدزايي كرده است. پتاير در سال 1401 بيش از 41 
درصد رش��د درآمدزايي داشت و با 2 هزار و 48 ميليارد 

تومان فروش به متوس��ط ماهانه 1۷1 ميليارد توماني 
دس��ت پيدا كرد.بيش��ترين ميزان فروش ماهانه پتاير 
در س��ال 1400 به آذر ماه با 15۷ ميليارد تومان درآمد 
عملياتي تعلق گرفت و در س��ال 1401 با 208 ميليارد 
تومان بار ديگر به آذر ماه تعلق داش��ت و آبان ماه 1401 
بيشترين ميزان افزايش فروش به نسبت ماه مشابه در 
س��ال قبل را به خود اختصاص داد. پتاير در شش ماهه 
طي شده از سال جاري نشان داده كه عملكرد بهتري به 
نسبت شش ماهه ابتدايي سال قبل در زمينه درآمدزايي 
داشته است. اين شركت تا انتهاي شهريور ماه امسال هزار 
و 242 ميليارد تومان فروش داشته كه به نسبت فروش 
909 ميليارد توماني شش ماهه ابتدايي سال 1401 رشد 
3۷ درصدي و به زبان ديگر، افزايش 333 ميليارد توماني 
داشته است. در اين شش ماهه، بيشترين ميزان فروش به 
خرداد ماه با 25۷ ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين 
افزايش فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل 

به ارديبهشت ماه با 90 درصد رشد تعلق گرفته است.

    رشد پله اي حاشيه سود فصلي پتاير
شركت ايران تاير در بهار امسال توانست عملكردي بهتر 
از بهار 1401 به ثبت برس��اند. اين شركت در سه ماهه 
ابتدايي سال جاري ۶۷8 ميليارد تومان درآمد عملياتي 
را با ۶8 درصد رشد به نسبت بهار 1401 با حاشيه سود 
ناخالص 20 درصدي به 13۶ ميليارد تومان سود ناخالص 
تبديل كرده است. شركت ايران تاير در بهار سال گذشته 1 
ميليارد تومان سود خالص به دست آورد كه در بهار امسال 
رشد ۷ هزار و ۷1۷ درصدي داشت و به 80 ميليارد تومان 
رسيد. تا قبل از بهار 1402 بالاترين ميزان سود خالص 
فصلي ايران تاير در بهار 1400 با ۶3.۶ ميليارد تومان به 
ثبت رس��يده بود كه ركود سه ماهه ابتدايي سال جاري 
رشد 2۶ درصدي به نسبت بهار 1400 داشته؛ در حالي 
كه در بهار 1400 حاشيه سود خالص پتاير 19 درصد بود 
و در بهار امسال 12 درصد به ثبت رسيد. روند درآمدزايي 
پتاير در چهار فصل اخير رشد قابل توجهي داشته اما نكته 
قابل توجهي كه از درآمدزايي اين شركت مهم تر بوده؛ 
روند رشد حاشيه سود ناخالص و خالص پتاير است كه 
با افزايش نرخ 20 درصدي اخير؛ رش��د ديگري را نيز به 

نمايش خواهد گذاشت.



گروه راه و شهرسازي|
در ش��رايطي كه طي روزهاي اخير، در مساله احياي 
جاده ابريش��م )طرح يك جاده، يك كمربند(، شاهد 
چرخش چيني ها به س��مت اي��ران بوديم، مديريت 
ش��هري پايتخت نيز به جلب نظر چيني ها براي كار 
و سرمايه گذاري در پروژه هاي ريلي و عمراني تهران، 
روي خ��وش نش��ان داد و افزون بر پيگي��ري خريد 
ح��دود هزار واگن مترو از چين، از اين كش��ور دعوت 
كرد تا در پروژه هاي عمراني همچون س��اخت هتل و 
مجموعه هاي تفريحي و احداث شبكه مترو با تهران 

همكاري كنند.
به گزارش »تعادل«، هفته گذش��ته، شهردار پكن در 
ديدار با ش��هردار تهران اظهار كرده بود: »جمهوري 
اس��امي ايران موقعيت مهمي در جاده ابريشم دارد 
و مي تواند نقش مهمي در مس��ير »يك كمر بند، يك 
جاده« ايفا كن��د.« طرحي كه تا پي��ش از اين گمان 
مي رفت، ايران از آن كنار گذاش��ته ش��ده اس��ت. در 
همين چهارچوب، معاون ديپلماسي اقتصادي وزير 
امور خارجه نيز خبرداد كه مسوولان ايراني در حوزه 
ترانزيت، به زودي در آس��ياي مركزي سندي را امضا 
خواهند كرد تا مسير چين، آسياي مركزي، جمهوري 

اسامي ايران و اروپا شكل بگيرد.

   شريك استراتژيك و قابل اعتماد تهران
سيد جعفر تشكري هاشمي، رييس كميسيون عمران 
و حمل ونقل شوراي اس��امي شهر تهران در شوراي 
توسعه تجارت بين الملل ccpit كه در چين برگزار شد، 
اظهار كرد: تهران به عنوان پايتخت ايران با مساحت 
730 كيلومتر مربع و 9 ميليون و 400 هزار نفر جمعيت 

همچون چين داراي قدمتي چند هزار ساله است.
تشكري هاشمي گفت: در تهران 4 ميليون خودرو و يك 
ميليون موتور تردد دارند و روزانه 19 ميليون و 300 
هزار سفر كامل و 23 ميليون و 200 هزار پاره سفر انجام 
مي شود.رييس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي 
اسامي شهر تهران با بيان اينكه آلودگي هوا و تراكم 
ترافيك از بزرگ ترين مشكات تهران هستند، افزود: 
براي حل اين مشكات 300 كيلومتر شبكه ريلي مترو 
و 195 كيلومتر شبكه خطوط اتوبوسراني تندرو )بي آر 

تي( در تهران ايجاد شده است.
وي تصري��ح كرد: براي بهبود كيفي��ت زندگي مردم 
تهران، برنامه هاي متعددي در نظر گرفته شده است و 
چين مي تواند شريك استراتژيك و قابل اعتماد تهران 
براي تحقق اين اهداف و برنامه ها باشد؛ برهمين اساس 

عاقه منديم تا از تجربيات موفق چي��ن در مبارزه با 
آلودگي هوا، ترافيك و زيرساخت هاي شهري استفاده 
كنيم.تشكري هاشمي گفت: اعام ابتكار كنفرانس 
كمربند راه توسط آقاي شي جين پينگ رييس جمهور 
چين فرصتي ارزش��مند براي توسعه همكاري هاي 
اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي و سياس��ي كشورهاي 
منطقه اس��ت و اميدواريم ايران در اين كريدور نقش 
موثري داشته باشد و به عنوان و شريكي مهم در دريا و 

خشكي شناخته شود.
رييس كميسيون عمران و حمل ونقل شوراي اسامي 
شهر با اشاره به همكاري  هايي كه تهران و چونگ كينگ 
مي توانند داشته باشند، اظهار كرد: توسعه شبكه مترو، 
توسعه شبكه اتوبوس��راني، برقي سازي اتوبوس هاي 
شهري، تاكسي ها، موتور سيكلت ها و اسكوتر، تامين 
واگن، تكميل ش��بكه راه ها اعم از پل و تونل، تكميل 
شبكه آب هاي سطحي، هوشمند سازي شهر خصوصا 
در موضوع حمل و نقل ش��هري، انبوه سازي مسكن، 
ساخت هتل، ساخت مجموعه هاي تفريحي، همكاري 
در زمينه پس��ماند و مسائل محيط زيست، همكاري 
در موضوع توريسم و انتقال تجارب در زمينه مسائل 

مختلف شهري از محورهاي قابل همكاري هستند.

   استقبال از سرمايه گذاران چيني در تهران
وي اضافه كرد: ش��هرداري تهران به عنوان يك نهاد 
عمومي غي��ر دولتي ب��راي اج��راي پروژه هاي خود 
از س��رمايه گذاران چيني با اولويت اس��تقبال كرده 
و ب��ه همكاري هاي بلندم��دت و با رويك��رد برد برد 

فكر مي كند و در همين رابطه براي س��رمايه گذاران 
سرمايه گذاري سودمند را تضمين مي كند.تشكري 
هاش��مي ادامه داد: پارلمان ش��هري تهران حامي و 
پشتيبان برنامه هاي شهرداري است و از چين دعوت 
مي كند تا از ظرفيت هاي سرمايه گذاري تهران ديدن 
كند.براس��اس اين گ��زارش، مجم��ع همكاري هاي 
اقتصادي و تجاري ايران چين )چونگ كينگ( توسط 
ش��وراي ارتقاي تجارت بين الملل��ي چونگ كينگ 
)CCPIT( و مجمع شهرداران آسيايي، به طور ويژه به 
ميزباني »شبكه تجاري چين و ايران« اتاق بازرگاني 

بين المللي چونگ كينگ در 25 مهر ماه برگزار شد.

   انتقال تكنولوژي ساخت بوژي به ايران
ديروز مهدي چمران، رييس ش��وراي شهر تهران نيز 
از انتقال تكنولوژي س��اخت بوژي به كشور خبر داد و 
گفت: همچنين قرار ب��ود تحويل واگن هاي مترو 24 
ماهه باشد كه با رايزني هاي صورت گرفته به يك سال 

كاهش يافت.
چمران در يكصد و هش��تاد و پنجمين جلس��ه علني 
شوراي اس��امي ش��هر تهران با بيان اينكه اين روزها 
اتفاقات بزرگ��ي براي تهران به عن��وان پايتخت ايران 
اسامي رقم خورده اس��ت، افزود: گزارش هاي نهايي 
پس از بازگشت شهردار تهران به پايتخت ارايه خواهد 
شد. از سال 9۶ تأمين واگن براي مترو پيگيري مي شد 
و مقرر ش��ده بود 2000 دستگاه واگن بر اساس برنامه 
ششم توس��عه خريداري ش��ود كه 1050 دستگاه به 
تهران اختصاص داشت. وي افزود: اولين تفاهم نامه اي 

كه امضا ش��د مبني بر خريد ۶30 دستگاه واگن براي 
ته��ران بود كه از س��ال 9۶ اين برنامه وجود داش��ت و 
رييس جمهور چين نيز در س��فر خود به ايران قرارداد 
خريد واگن را يكي از اولويت ها خوانده بود؛ اما به دليل 
عدم پيش پرداخت عملياتي نشده بود و در دوره ششم 
كه آغاز شد عزم اعضاي شورا و شهرداري جزم شد تا اين 
قرارداد اجرايي شود.رييس شوراي شهر تهران با تاكيد 
بر اينكه يك ميليارد دلار رقم بالايي بود كه به سختي 
محقق شد افزود: جلسات مختلف و تاش هاي فراواني 
صورت گرف��ت و نهايتا پس از مدت ها دو ماه پيش اين 
تاش ها به بار نشس��ت و پيش پرداخت از سوي بانك 
ش��هر انجام و قرارداد منعقد شد. نهايتا جمعه گذشته 
نيز با حضور شهردار تهران و همراهان ساخت واگن ها 
رس��ما آغاز ش��د كه اين موضوع را بايد به مردم ش��هر 
تهران تبريك گفت. البته تبريك واقعي به مردم زماني 
خواهد بود كه واگن ها وارد خطوط شوند.وي ادامه داد: 
حمايت ها و همكاري هايي كه در تمام مراحل دولت و 
رييس جمهور از اين موضوع داش��ت قابل تقدير است. 
رييس جمهور به ما قول دادند تامين واگن ها را پيگيري 
كنند كه اين پيگيري نهايتا عملياتي شد.چمران تاكيد 
كرد: ما ب��ه اتوبوس ها نيز به وي��ژه اتوبوس هاي برقي 
نياز داريم و بايد ببيني��م تعامات در اين حوزه به كجا 
مي انجامد. در تماس هاي تلفني گفتيم كه 791 واگن 
به 1050 دستگاه برسد تا بخش عمده اي از نياز حمل 
و نقل را برآورده كنيم. اميدواريم اين نيازها جبران شود 
تا شرمنده مردم نباشيم. مردم در باران، آفتاب و گرما 
با اتاف وقت در ايستگاه هاي اتوبوس منتظر مي مانند 
و ش��رمنده ايم كه 10 سال است به تهران اتوبوس داده 
نشده است. در سال اول اين كمبود احساس نمي شود 
و حالا كه 10 سال گذشته اين كمبود قابل لمس شده 
است.وي با تاكيد بر اينكه قراردادهاي مختلف منعقد 
شده و اميدواريم اتوبوس ها به موقع تحويل داده شود 
افزود: اميدواريم جهادي عمل ش��ود تا هر چه سريعتر 
اتوبوس ه��ا تحويل داده ش��ود.به گفته چم��ران، قرار 
بود تحوي��ل واگن هاي مترو هم 24 ماهه باش��د كه با 
رايزني هاي صورت گرفته به يك س��ال كاهش يافت. 
موضوع ديگر كه خبر خوشي است براي ما اين بود كه 
تكنولوژي س��اخت بوژي به ايران انتقال يافت.رييس 
شوراي شهر تهران در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
تاكيد كرد: شهر را نبايد جناح هاي سياسي اداره كنند. 
اين شهر بايد از سوي متخصصين اداره شود. تصميمات 
و اقدامات به مرور زمان نتيجه مي دهد و اين نشان دهنده 

اين است كه برنامه ها بايد بلندمدت و آينده نگر باشد.
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مصدوميت ۶ كودك
با بالن هاي تبليغاتي شهرداري

س��خنگوي شوراي شهر تهران نس��بت به آسيب ديدن 
كودكان در منطقه 21 ناش��ي از سقوط بالن كارگاه هاي 
عمراني در تهران توضيحاتي ارايه كرد. به گزارش ايسنا، 
عليرضا نادعل��ي ديروز در حاش��يه يكصد و هش��تاد و 
پنجمين جلسه علني شوراي اسامي شهر تهران در جمع 
خبرنگاران با اشاره به تبليغات سازمان زيباسازي در سطح 
شهر تهران گفت: به عنوان كسي كه در ادوار مختلف در 
حوزه فرهنگي فعاليت كردم هيچگاه چنين توليدات و تنوع 
توليدي را در بخش فرهنگي در سطح شهر نديده ايم. البته 
وقتي حجم كار بالا مي رود ممكن است اشتباهاتي نيز رخ 
دهد. وي با اشاره به مسموميت شش نفر در منطقه 21 به 
دليل نصب بالن هاي قرمز رنگ ويژه كارگاه هاي عمراني 
در سطح ش��هر تهران گفت: نصب بالن ها در سطح شهر 
كار خاقانه اي بود تا مردم بدانند كار در حال انجام است؛ 
اما جنس كار در اين بالن ها اشتعال پذير بود و بايد ضريب 
ايمني در آن لحاظ مي شد. در يك نقطه محصور كودكان 
از فنس ها عبور كردن��د و چون گاز بالن كاهش يافته بود 
سقوط مي كند و منجر به س��وختگي كودكان مي شود 
كه بافاصله به مراكز درماني منتقل و پيگيري هاي لازم 
صورت مي گيرد. نادعلي ادام��ه داد: تمام بالن ها در نقاط 
محصور نصب شده كه دسترس��ي به آنها وجود نداشته 
باشد؛ اما با اين وجود تمام بالن ها جمع آوري شد. براي ما 
اين حادثه تلخ بود و با كودكان آسيب ديده ديدار خواهيم 
كرد. عليرضا نادعلي همچنين در تذكر پيش از دستور خود 
در جلسه ديروز شوراي شهر تهران تأكيد كرد: پيوست هاي 

ايمني واجب تر از هر گونه كار خاقانه است.

بارش باران و وزش باد شديد 
فردا و پس فردا در تهران

اداره كل هواشناسي استان تهران اعام كرد: از بعد از ظهر 
سه شنبه 2 آبان ماه با نفوذ سامانه بارشي و فعاليت متناوب 
آن تا چهارشنبه )3 آبان ماه( آسمان نيمه ابري تا ابري، در 
بعضي ساعت ها وزش باد نسبتا شديد تا شديد و بارش 
پراكنده باران با احتمال رگبار و رعد و برق پيش بيني 
مي شود. به گزارش ايسنا، آس��مان تهران در اول آبان 
ماه صاف تا كمي ابري، در جنوب شهر غبار صبحگاهي، 
گاهي وزش باد با حداقل دماي 1۶ و حداكثر دماي 25 
درجه سانتيگراد و طي  سه ش��نبه )2 آبان ماه( صاف تا 
قسمتي ابري، گاهي وزش باد، از بعد از ظهر افزايش باد، 
در شب افزايش ابر با حداقل دماي 1۶ و حداكثر دماي 

25 درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود.

بودجه ۱۴۰۲ شهرداري تهران 
اصلاح مي شود؟

مديركل برنامه و بودجه شهرداري تهران از تهيه لايحه 
اصاحيه بودجه س��ال 1402 شهرداري تهران خبر 
داد. به گزارش ايلنا، امير ش��هرابي اظهار كرد: امسال 
با بازنگ��ري در فرايند بودجه ريزي مناطق، س��تاد، 
سازمان ها و شركت ها، تاش كرديم در مسير شفافيت 
و انضباط مالي مدنظر ش��هردار تهران حركت كنيم 
تا ضمن جلوگيري از هدررفت منابع، واقعي س��ازي 
بودجه و تقوي��ت كنترل و نظ��ارت، چارچوب هاي 
نظام مند بودجه را پيش ببريم. وي با اش��اره به اصل 
انعطاف پذيري بودجه گفت: اصولا بودجه بر اس��اس 
يك برآورد تهيه و تنظيم مي شود و با توجه به پويايي و 
تغييرات شرايط اقتصادي و اجتماعي و شرايط تورمي 
جامعه، ممكن اس��ت پس از تصويب بودجه، نياز به 
تغييراتي در برخي رديف هاي اعتباري باشد، بنابراين 
اصاحيه بودج��ه امري طبيعي و انكارناپذير اس��ت. 
مديركل برنامه و بودجه شهرداري تهران در خصوص 
ارس��ال اصاحيه بودجه به شوراي شهر ادامه داد: اين 
اصاحيه با توجه به تغييرات و افزايش هزينه ها به ويژه 
در زمينه حقوق و دس��تمزد، هزينه نگهداشت شهر و 
ضرورت تزريق اعتبار به برخ��ي از پروژه هاي احداثي 
اولويت دار ش��هرداري تهران آماده و براي تصويب، به 
شوراي اسامي ش��هر تهران تقديم مي شود. به گفته 
شهرابي، در اين نشس��ت ها موضوعاتي چون بودجه 
هزين��ه اي در اصاحي��ه بودج��ه 1402، جابه جايي 
اعتبارات دارايي سرمايه اي و تخصيص اعتبار واحدهاي 
مختلف تا پايان سال، مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

استفاده از نيروهاي خارج 
شهرداري خطاي نابخشودني است

رييس كميسيون س��امت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي اسامي شهر تهران  استفاده از نيروهاي 
خ��ارج ش��هرداري ته��ران در ش��هرداري را خطاي 
نابخشودني دانس��ت و گفت: بايد در عمل ثابت كنيم 
كه به نيروي انساني داخل شهرداري اعتقاد داريم. به 
گزارش ايلنا، مهدي پيرهادي روز يكشنبه در جريان 
يكصد و هشتاد و پنجمين جلسه شوراي اسامي شهر 
تهران و در زمان بررس��ي لاي�حه ش��ه�ردار تهران در 
خص�وص اساسنامه سازمان هاي وابسته به شهرداري 
ته�ران، بر ض��رورت به كار گيري نيروه��ا و كاركنان 
شهرداري تهران تاكيد كرد و گفت: شهرداري تهران 
بيش از ۶0 هزار نيروي انساني متخصص و كارآمد دارد. 
وي افزود: بيش از يك هزار نفر از كاركنان ش��هرداري 
تهران داراي مدرك دكترا و بيش از 10 هزار نفر داراي 
مدرك فوق ليس��انس هس��تند و تجربه هاي موفقي 
در حوزه هاي تخصصي خ��ود دارند. پيرهادي با بيان 
اينكه قطعاً در خارج از شهرداري نيروهايي به اين حد 
متخص��ص نداريم اظهار كرد: برخ��ي از مديران ادوار 
گذشته شهرداري تهران در حال حاضر بيكار هستند و 
جايي براي آنها مشخص نشده است. او تاكيد كرد: وقتي 
اين سرمايه انساني را در داخل شهرداري داريم، چرا بايد 
از بيرون شهرداري نيرو وارد كنيم؟ وارد كردن نيرو از 
بيرون شهرداري خطاي نابخشودني است. وي يادآور 
شد: بايد ثابت كنيم كه به نيروهاي داخل شهرداري كه 

نيروهايي تحصيل كرده هستند، اعتقاد داريم.

حداقل مدرك تحصيلي
براي صدور مجوز مشاور املاك؟

وزارت راه و شهرس��ازي ب��ا ارس��ال نام��ه اي به 
وزارت اقتص��اد خواس��تار اص��اح صاحي��ت 
درخواست كنندگان مجوز بنگاه مشاوران اماك 
از طريق هيات مقررات زدايي و تسهيل مجوزهاي 

كسب و كار شد.
به گزارش فارس، در جلسه هشتاد و هشتم ستاد 
هماهنگي اقتص��ادي دولت در خصوص تفويض 
اختيارات مربوط به سياست گذاري ، در خواست 
نظارت و راهبري مشاورين اماك از طرف وزارت 
صمت به وزارت راه و شهرس��ازي در كنار اصاح 
صاحيت هاي درخواست كنندگان مجوز بنگاه 
مش��اور اماك از طريق هي��ات مقررات زدايي و 

تسهيل مجوزهاي كسب و كار ارايه شد.
بر اساس جزييات اين درخواست، شروط پنج گانه 
جهت اعطاي مجوز فعاليت به مشاورين اماك 

در نظر گرفته شده است.
نخستين ش��رط در نظر گرفته ش��ده لزوم ارايه 
گواهي سوءپيشينه توس��ط مدير مشاور اماك 
و هم��كاران فعال در بنگاه اس��ت. از طرفي ارايه 
گواه��ي آموزش فني و تخصيصي توس��ط مدير 

مشاور اماك و همكاران لازم الاجرا شده است.
بر اين اساس جهت اخذ گواهي فني و تخصيصي، 
مش��اورين اماك عاوه بر سازمان ثبت اسناد و 
اماك كش��ور، مي توانند به اتحاديه مش��اورين 
اماك مراجعه و دوره هاي آموزش��ي مربوطه را                              

طي كنند.
لازم به ذكر است سرفصل ها آموزشي و استادان 
دوره هاي آموزش��ي در اين رابط��ه بايد به تأييد 
وزارت راه و شهرس��ازي برس��د. عاوه بر شرايط 
يادشده اس��تفاده از اماك با كاربري تجاري يا 
اداري براي صنف مشاوران اماك بايد مورد تأييد 

شهرداري قرار گيرد.
از سوي ديگر ارايه مدرك تحصيلي حداقل ديپلم، 
توسط مشاوران اماك لازم است، همچنين ارايه 
مدرك ديپل��م صرفا ب��راي متقاضي��ان جديد 
دريافت مجوز ضروري است و مشاورين اماكي 
كه درخواس��ت تمديد مجوز كنند مشمول اين 
محدوديت نيستند. بر اساس درخواست وزارت 
راه و شهرس��ازي ارايه مجوز موقت يك س��اله به 
مش��اورين ام��اك جديد و تمدي��د مجوز براي 
مش��اورين مدت س��ه س��ال، در ص��ورت احراز 

صاحيت و عدم تخلف صادر مي شود.

درخواست توقف فعاليت 
سكوهاي فروش املاك متخلف

وزارت راه و شهرسازي در نامه اي به وزارت صمت 
خواستار اعمال مصوبات پنج گانه براي ساماندهي 
و مديريت سكوهاي انتشار برخط فروش اماك را 
خواستار شد و تاكيد كرد، پس از تاريخ يكم مرداد 
1402 در صورت عدم اعمال ضوابط پنج گانه، اين 
س��كوها مجاز به انتشار آگهي مسكن نباشند. به 
گزارش فارس، س��كوهاي برخط فروش اماك 
شامل نرم افزارهايي نظير، كليد، ديوار، شيپور و ... 
است كه امكان ثبت اينترنتي آگهي فروش اماك 
را در اختيار كاربران قرار مي دهد. بر اس��اس اين 
نامه، وزارت راه و شهرسازي خواستار احراز هويت 
اش��خاص ثبت كننده آگهي در س��كوها توسط 
س��امانه دولت الكترونيك شده است. همچنين 
اين وزارتخانه درخواست كرده است آن دسته از 
واحدهاي مس��كوني ثبت شده در سامانه اماك 
كش��ور در س��كوهاي برخط به ص��ورت متمايز 
)تيك آبي( نمايش داده شود. عاوه بر اين صرفا 
مشاوران اماك داراي مجوز نسبت به ثبت آگهي 

در سكوهاي مذكور اقدام كنند.

توسعه شبكه مترو، احدات هتل و مجموعه هاي تفريحي زمينه هاي همكاري تهران و چين است

فرشقرمزپارلمانشهريپايتختبرايچينيها

90 درصد اماكن ورزشي و 87  درصد بيمارستان ها در برابر زلزله آسيب پذيرند

احداث بزرگ ترين ورزشگاه كشور روي گسل هاي پايتخت؟
رييس كميس��يون معماري و شهرس��ازي ش��وراي 
اسامي ش��هر تهران از احداث ورزشگاه جديد كشور 

روي گسل هاي تهران خبر داد.
مهدي عباسي رييس كميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي اسامي شهر تهران گفت: در 129 ساختماني 
كه به عنوان ليست پرخطر منتشر شده بود، گزارشي 
را در آن از اماكن ورزشي نداشتيم. ولي پايش اين 129 
س��اختمان از منظر حريق بود. جنبه هاي مقاومت و 
پايداري سازه اي ساختمان و تاب آوري آن سازه در برابر 
باياي طبيعي مانند زلزله يا حتي استفاده مخاطبين 
به عنوان بار زنده اي كه آنجا حاضر مي شوند. ما چنين 
مطالعاتي را نداشتيم اما متوجه شدم كه مركز تحقيقات 

مسكن مطالعه اي را انجام داده است.
به گزارش فارس، فريبرز ناطقي بنيان گذار مقاوم سازي 
و مديريت بحران زلزله كشور نيز اظهار كرد: اكثر ساخت 
و سازهاي موجود ما، چه ورزشي و چه غير ورزشي به 
خصوص اماكني كه در دو دهه قبل ساخته شده، براي 
بارگذاري هايي اس��ت كه امروزه در ايين نامه هاي ما 
خاف است. پهنه ايران به خصوص تهران، اگر زلزله اي 
در آن رخ دهد، شاهد بزرگ ترين فاجعه تاريخ بشري در 
سوانح خواهيم بود. اگر به تاريخچه ساخت ورزشگاه ها و 
ايمني آنان برگرديم، شاهد شرايط بسيار بدي هستيم. 
بر اساس مستندات علمي و مطالعات دقيق كه تمام 
اين موارد به صورت مكتوب در دفتر من موجود است، 
ساختمان هاي ورزشي عاوه بر مسائل زلزله سازه اي، 
ايمني يك ورزش��گاه تنها ديگر س��ازه نيس��ت بلكه 
پارامترهاي ديگ��ري در كنار اين موارد قرار مي گيرد. 
حريق، چگونگي راه هاي فرار، نورپردازي و... از جمله 
اين موارد اس��ت. اتفاق بدي كه در كشور رخ داده كه 
كارشناسي به صفر رسيده و سطح كمي و كيفي بسيار 
پاييني را شامل مي شود و اين بزرگ ترين خطايي است 

كه جامعه ما را تهديد مي كند.
ناطقي ادامه داد: بيش از ۸5 تا 90 درصد اماكن ورزشي 
آسيب پذير هس��تند. مكان هايي كه كمتر از يك سال 
پيش و به تازگي در قم ساخته شده مانند ورزشگاهي 
كه پس از احداث س��قف آن فرو ريخت. من اين مورد 
را به مطالعات خود در زمينه 110 بيمارس��تان  تعميم 
مي دهم. ۸7 درصد اين بيمارس��تان ها در شوك اوليه 
زلزله نابود مي ش��وند. م��ا براي زلزله ريش��تر را به كار 
نمي بريم بلكه تخريب را با شتاب زمين مطرح مي كنيم. 
بيمارستان داراي مواد راديواكتيو، داروهاي گران قيمت، 
اسكنرها و ش��رايط عجيب و غريبي است. انتظارات ما 
اين است نسبت به اين قضايا برخوردهاي علمي شود. 
چرا ورزشگاه جديد را در جايي مي خواهيم بسازيم كه 
اكثر گسل هاي جنوب تهران در اسامشهر، صفادشت 
و چهاردانگه اس��ت و تمام آن پهنه، پهنه اي است كه 
گس��ل هاي اصلي ته��ران در آن قرار دارد. قرار اس��ت 

300 هكتار زمين را به اين موضوع اختصاص دهند كه 
بزرگ ترين ورزشگاه ايران در آنجا ساخته شود.

    احداث ورزشگاه جديد
در محل فرونشست زمين!

با وجود اين رييس كميس��يون معماري و شهرس��ازي 
شوراي اس��امي ش��هر تهران تأكيد كرد: در خصوص 
ورزشگاه آزادي طبيعي است كه زمان ساخت اين پروژه 
از زمان بهره برداري آن بسيار طولاني بوده و قطعا نيازمند 
يك پايش جدي نه يك پايش سنواتي دراز مدت است. در 
استانداردها، پايش اماكن پرمخاطب توسط مراكز علمي 
و توانمند صورت مي پذيرد. تا اين اس��ناد در اختيار من 
نباشد، نمي توانم درباره ابعاد اين خطر صحبت كنم. در 
خصوص ورزشگاه آزادي هم موضوع را به مطالعات موكول 
مي كني��م.  او افزود: در خص��وص جانمايي بزرگ ترين 
ورزشگاه كش��ور من هم موافق هستم. مطالعات پيش 
شرط هر پروژه ريز يا درشتي است. يكي از نگراني هايي 
كه در آن محدوده وجود دارد فرونشس��ت زمين است. 
جايي كه ما در جنوب غرب تهران و در دشت هاي جنوبي 
و در دشت شهريار و در حاشيه آزادگان و در منطقه 1۸ و 
19 با آن مواجه هستيم، مساله فرونشست است. وقتي 
به گزارش هاي سالانه سازمان نقشه برداري نگاه مي كنيم 
بيش��ترين دليل فرونشست اين اس��ت كه آب هاي اين 
دشت ها توسط زمين هاي كش��اورزي ديگري برداشت 
مي شود. در نتيجه ما نبايد حرفي بزنيم كه پشتوانه نداشته 
باشد. براي يك پروژه بزرگ مطالعات كان و مشاوره هاي 
توانمند لازم اس��ت. ناطقي، بنيان گذار مقاوم س��ازي و 
مديريت بحران زلزله كش��ور اما تصريح كرد: مطالعات 
آنجا مشخص اس��ت و ما هزاران سال است كه اين پهنه 
را مي شناسيم. خطرات و گرفتاري هاي موجود در آنجا 
مخصوصا به لحاظ ترافيكي مشهود است. اولين چيزي كه 
به ذهن من رسيد اين بود كه اين 300 هكتار براي كسي 
اس��ت كه مي خواهد آنجا را بفروشد. چرا كه هيچكس 
به آنجا نمي رود. در آنجا مي ش��ود ساخت اما بايد 2 هزار 
برابر قيمت آنجا هزين��ه كرد. فريبرز ناطقي عنوان كرد: 
مشكات بسياري در ورزشگاه آزادي وجود دارد. همانند 
بازسازي هايي كه در ساختمان هاي مسكوني رخ مي دهد. 
يك ساختمان را با يك شرايطي طراحي و مي سازيم اين 
ممكن است براي استانداردهاي امروز ضعيف باشد. اگر 
به ورزشگاه آزادي برويد مشاهده مي كنيد كه قسمت هاي 
مختلفي را به آنجا اضافه، ديوارها را برداشته و زخمي را 
ايجاد كردند. اين كارها باعث بر هم زدن انس��جام سازه 
اوليه مي شود و مجوز اين را صادر مي كنند زماني كه زلزله 
معمولي هم رخ دهد اين س��ازه فرو بري��زد. اين اتفاق ها 
در بيمارس��تان ها به وفور رخ مي دهد. اين وصل پينه ها 
جز اينكه باي جان س��اختمان ها مي شود چيز ديگري 
ندارد. چگونه ما مي خواهيم 300 هكتار زمين ورزش��ي 

را احداث و ميهمانان مختل��ف خارجي را به آنجا دعوت 
كنيم؟ كارشناسي در كشور ما يا بايد بازنگري شود يا بايد 

عواقب آن را بپذيريم.

   سرانه ورزشي در شهر تهران؟
مهدي عباس��ي رييس كميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي اسامي شهر تهران با بيان سرانه ورزشي در تهران 
گفت: در ش��هر تهران يك متر مربع سرانه ورزشي وجود 
دارد كه بخش��ي از اين متراژ ويژه ش��هرداري است كه در 
س��نوات مختلف آن را احداث كرده است. نزديك به هزار 

مكان ورزش��ي ش��هرداري ايجاد كرده، اماكني از جمله 
70 مجموعه ورزش��ي آبي، 5۶ مجموعه ورزشي الزهرا، 
277 مجموعه ورزشي س��الني، 450 مجموعه ورزشي 
چمن مصنوعي و 200 مجموعه در سراي محات و به اين 
مجموعه ها دستگاه ها، آموزش و پرورش، تربيت بدني و... را 
اضافه كنيد. بخشي از نگاه ما به مجموعه هاي ورزشي حوزه 
ورزش و ورزش كردن در آنجاست. بخش ديگر استفاده از 
اين سوله هاي ورزشي به عنوان پدافند غيرعامل در مواقع 
بحراني است. زماني كه از يك پروژه ملي صحبت مي كنيم 

مسووليت آن به عهده شهرداري نيست.

در اجرای ماده 3 قانون و ماده 13آئین نامه اجرایی قانون یاد شده اسامی 
افرادی که اسناد عادی یا رسمی آنان در هیات مستقر در اداره ثبت اسناد 
و املاک بجنورد مورد رسیدگی و تائید قرار گرفته جهت اطلاع عموم در 
دونوبت به فاصله 15روز در دو نش�ریه اگهی های ثبتی )کثیرالانتشار و 

محلی ( به شرح ذیل اگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 169-  اصلی اراضی صدرآباد

1- شش�دانگ یک قطعه محوطه محصور در قس�متی از پلاک ش�ماره 
210 فرعی از 169 اصلی فوق به مساحت 221.82 متر مربع ابتیاعی آقای 
محمدرضا دوراندیش از محل مالکیت رسمی علیرضا رزمی رضا برابر رای 

شماره 3065-1402 مورخه 1402/07/18 - کلاسه 1402-0366  
لذا بدین وسیله به فروشندگان و مالکین مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای 
اعلام شده ابلاغ می گردد چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتشار اگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه اعتراض خود رابه اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترضین باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نمایند و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند 
در صورتی که اعت�راض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/01

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/17

آگهی آراء هيات حل اختلاف
 موضوع ماده يک قانون تعيين تکليف  وضعيت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اکبر اقبالی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد

شناسه آگهی :1588509

در اجرای ماده 3 قانون و ماده 13آئین نامه اجرایی قانون یاد شده اسامی 
افرادی که اسناد عادی یا رسمی آنان در هیات مستقر در اداره ثبت اسناد 
و املاک بجنورد مورد رسیدگی و تائید قرار گرفته جهت اطلاع عموم در 
دونوبت به فاصله 15روز در دو نش�ریه اگهی های ثبتی )کثیرالانتشار و 

محلی ( به شرح ذیل اگهی می گردد :
بخش دو بجنورد پلاک 144- اصلی اراضی مزرعه پیش کمر

1- شش�دانگ یکباب خانه در قسمتی از پلاک شماره 126 فرعی از 144 
اصلی فوق به مس�احت 487.41 متر مربع ابتیاعی خانم مریم یزدانی از 
محل مالکیت رسمی قربان روشنیان برابر رای شماره 3077-1402 مورخه 

1402/07/18 - کلاسه 1402-0113  
لذا بدین وسیله به فروشندگان و مالکین مشاعی و اشخاص ذینفع در آرای 
اعلام شده ابلاغ می گردد چنانچه اعتراضی دارند باید از تاریخ انتشار اگهی 
و در روستاها از تاریخ الصاق درمحل تا دوماه اعتراض خود رابه اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند معترضین باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نمایند و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهند 
در صورتی که اعت�راض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه ننماید اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند خواهد نمود ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/01

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/17

آگهی آراء هيات حل اختلاف
موضوع ماده يک قانون تعيين تکليف وضعيت
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

اکبر اقبالی- رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک بجنورد

شناسه آگهی :1588820

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی شماره 140260324002001146 مورخه 1402/05/22 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به خانم ربابه حقیقت فرزند اله کرم به شماره 
شناسنامه 5 و شماره ملی 3521056821 صادره از دشتستان در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
153284.60 مترمربع قسمتی از پلاک 4501 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای عیسوند 
خریداری شده از آقای اله کرم حقیقت به ایش�ان واگذار گردیده است.  لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین 
انتش�ار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست. م الف 459
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/01             تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/16

حمید رضا باقرپور- رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

آگهی قانون تعيين تکليف وضعيت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
برابر رأی شماره 140260324002001148 مورخه 1402/05/22 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به خانم حلیمه حقیقت فرزند اله کرم به شماره 
شناسنامه 714 و شماره ملی 3520440040 صادره از دشتستان در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 
153284.60 متر مربع قسمتی از پلاک 4501 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای عیسوند 
خریداری شده از آقای اله کرم حقیقت به ایش�ان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین 
انتش�ار آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست. م الف 457
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/01                                  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/16

حمید رضا باقرپور- رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان



راه اندازي سامانه اي براي رصد و پايش سبك زندگي مردم 
كه در بند ب ماده ۷۵ برنامه هفتم توسعه پيش بيني شده 
است كسب و كارها را نگران كرده كه در غياب قانون حفاظت 
از داده ها، نه تنها كسب و كارشان را به خطر بيندازد بلكه 
حريم خصوصي كاربرانشان را نيز نقض كند و تعدادي از 
نمايندگان مجلس آن را »سرك كشيدن به حريم شخصي 
مردم و رصد همه جزييات زندگي خصوصي آنها مي دانند«، 
در اين ميان اما كسب وكارها نگران نقض حريم خصوصي 

در برنامه هفتم هستند.
ماده ۷۵ لايحه برنامه هفتم توس��عه ش��امل ۲۲ فصل و 
هفت بخش ۲۸ خرداد سال جاري در دولت سيزدهم به 
تصويب رسيد و ابراهيم رييسي، براي طي مراحل قانوني 
آن را به مجلس شوراي اسلامي سپرد. در صورت تصويب 
ماده ۷۵ اي��ن لايحه، تمامي پلتفرم ه��اي داخلي ايران 
موظف مي ش��وند جزيي ترين مسائل شخصي تك تك 
كاربران خ��ود را، اعم از رفت و آمده��اي درون و بيرون 
شهري، هر وسيله اي كه خريد يا فروش  مي كنند و حتي 
غذا و محصولاتي را كه از سوپرماركت  سفارش مي دهند، 
به صورت مستمر به سامانه وزارت ارشاد گزارش كنند. 
رشيدي  كوچي نماينده مجلس در اين باره به شبكه شرق 
گفته: »ماده ۷۵ برنامه هفتم نگران كننده است، اسم اين 
كار ديگر سرك كشيدن در حريم شخصي افراد نيست؛ 
چون وقتي آن را كنار برخي تكه ه��اي پازل در جاهاي 
ديگر قرار مي دهم، متوجه مي شوم كه برخي قصد دارند 
همه شؤون زندگي خصوصي مردم را رصد كنند.« نوري 
قزلجه، رييس فراكس��يون مستقلين مجلس نيز درباره 
اين ماده اعلام كرده است: »افرادي با نوع نگاه خاص خود 
عطش شديدي براي ورود به حريم شخصي افراد و نقض 
حريم خصوصي آنها دارند؛ در حالي كه سرك كشيدن به 
حريم ش��خصي افراد مذموم و غيرقانوني است.« قزلجه 
همچنين درباره تشكيل »سامانه رصد و سنجش مستمر 
سبك زندگي مردم« گفت: »راه اندازي چنين سامانه اي 
مصداق بارز ورود به حريم خصوصي مردم و برخلاف روح 

و برخي اصول قانون اساسي است.
بند ب ماده ۷۵ برنامه هفتم توس��عه وجود س��امانه  اي را 
پيش بيني  كرده كه به دنبال رصد و پايش ش��اخص هاي 
فرهنگ عمومي و سبك زندگي مردم است. مساله اما آنجا 
حساسيت برانگيز مي ش��ود كه در ادامه به »دستگاه هاي 
اجرايي و دارندگان پايگاه هاي داده« تكليف شده داده هاي 
خود را به صورت برخط به اين سامانه ارايه كنند. حالي كه 
قانون صريح و ش��فافي در خصوص حفاظت از داده هاي 
شخصي وجود ندارد، اين بخش از برنامه هفتم نگراني هايي 

در ارتباط با حفاظت از داده هاي شخصي مردم كه بعضا در 
اختيار كسب وكارهاست به وجود آورده است. تنها اصل ۲۵ 
قانون اساسي، بازرسي و نرساندن نامه ها، ضبط و فاش كردن 
مكالمات تلفني، افشاي مخابرات تلگرافي، استراق سمع و 
هرگونه تجسس را مگر به حكم قانون ممنوع كرده است كه 
چندان نمي تواند از داده هاي شخصي افراد محافظت كند. 
در اين ميان كسب وكارها نيز نگران از دست دادن اعتماد 

كاربران شان هستند.

    نماينده مجلس:
 بخش زيادي از اين ماده بايد حذف شود

در جلسه ۲۹ مهر ۱۴۰۲ نمايندگان تصميم گرفتند اين 
بخش از برنامه هفتم براي بررسي مجدد به كميسيون 
تلفيق بازگردانده شود. غلامرضا نوري قزلجه، نماينده 
منتقد اين بند مي گوي��د: من روي اصل ۲۵ كه هرگونه 
ضبط مكالمات را ممنوع مي كند پافش��اري كردم. اين 
اصل بنابر اقتضائات آن زم��ان ضبط مكالمات تلفني و 
افش��اي مخابرات تلگرافي را ممنوع كرده بود و اكنون 
مي توان آن را به فضاي مجازي و ارتباطات جديد تعميم 
داد. خوشبختانه اين بند به كميسيون برگشت كه اصلاح 
شود. او البته باور دارد بخش زيادي از اين بند بايد حذف 
شود. نماينده بستان آباد در اين رابطه توضيح مي دهد: 
من به صرفا اضافه شدن اصل ۲۵ به اين بخش نيز ايراد 
وارد كردم. در فراز پاياني اين اصل آمده اس��ت »مگر به 
حكم قانون«. اين موضوع در مورد اراذل و اوباش، جانيان و 
متخلفان است و به شكل موردي توسط قاضي اجازه داده 
مي شود كه مراسلات و مكالمات شخص ضبط شود ولي با 

آمدن اين بخش در قانون برنامه نبايد تلقي شود با رعايت 
اصل ۲۵ مي شود در حريم شخصي افراد تجسس كرد. 
اين نماينده مجلس اضافه مي كند: ادبيات بند )ب( كه در 
بخش اول به موضوعات پژوهشي مي پردازد درست است 
اما در صورتي كه وارد رصد آنلاين سبسك زندگي مردم 
شود و اين امكان وجود داشته باشد كه اطلاعات شخصي 
افراد هم مورد سوءاستفاده قرار بگيرد متن بايد اصلاح 

شود. بنابراين بخش زيادي از اين متن بايد حذف شود.

    اهميت مضاعف حريم خصوصي 
مهرش��اد تيموري، مديرعامل پلتفرم سلامت با توجه به 
حساس��يت محرمانگي در حوزه فعاليتش بيشتر نگران 
است. او در اين رابطه به پيوست مي گويد: براي ما پلتفرم هاي 
سلامت موضوع سخت تر است زيرا در همه جاي پرونده 
پزش��كي بيمار جزو مدارك محرمانه محسوب مي شود. 
شخصي مثلا مي خواهد نوبت روانپزشك يا روان شناس 
بگيرد و نمي خواهد كسي از اين مساله اطلاع پيدا كند. ما 
با پزشك و بيمار در اين خصوص قرارداد داريم و وقتي اين 
اتفاق بيفتد همه اينها زير سوال مي رود. اين سرك كشيدن 
محرز در زندگ��ي خصوصي مردم اس��ت. او نگران تعدد 
نهادهاي بالادستي است و مي گويد: نكته ديگر اين است 
نهاد بالادست پلتفرم هاي سلامت وزارت بهداشت است اما 
در اين بند سامانه اي آمده كه در اختيار وزارت ارشاد و مركز 
آمار است. از اين طرف در وزارت بهداشت حرف هايي بود كه 
اطلاعات پزشكي بيمار بايد در ديتاسنتر آنها ذخيره شود. 
تيموري در ادامه مي گويد: قطعا كار اين پلتفرم ها سخت 
مي شود و باعث مي ش��ود اعتماد مردم به اين پلتفرم ها را 
خدشه دار كند. در مسائل پزشكي حساسيت بسيار زياد 
است. بيماران و بيشتر از آنها، پزشكان به شدت روي اين 
موضوع حساس هستند. اگر اين مساله قطعي شود مي تواند 

باعث نابودي پلتفرم هاي سلامت شود.

    استقبال از پلتفرم هاي داخلي
كمتر مي شود

احسان آقامحمدي، وكيل و مش��اور حقوقي مي گويد: 
اش��خاص اين نگراني  را خواهند داش��ت كه اين داده ها 
كجا مي رود و چه اس��تفاده اي از آنها مي شود. اين مساله 

براي پلتفرم ها هم نگراني ايجاد خواهد كرد. به خصوص 
اينكه مي بينيد در حال حاضر اس��تقبال مردم به سمت 
پلتفرم هاي خارجي اس��ت و از داخلي ها كمتر استفاده 
مي كنند، در پيام رس��ان ها اين مس��اله ديده مي شود. 
وقتي مردم با اين دغدغه هم روبرو شوند اسقبال شان از 
پلتفرم هاي داخلي كمتر هم مي شود. او اصل ۲۵ قانون 
اساسي را تفسيرپذير و ناكافي براي حفاظت از داده هاي 
شخصي مي داند و بيان مي كند: اصل ۲۵ قانون اساسي 
اصلي كلي است كه وارد جزييات نشده و تفسيربردار نيز 
هست. متاس��فانه در رويه هاي قضايي با وجود اينكه به 
اين اصل استناد مي شود اما باز هم استثنائات اين اصل را 
مستمسكي قرار مي دهند تا بتوانند به راهي كه مي خواهند 
برس��ند. آقا محمدي اضافه مي كند: منطقاً اين اصل با 
كلياتش نمي تواند پاسخگوي اين مساله باشد. در نتيجه ما 
به قانون شفافي در خصوص حريم شخصي و جزييات آن 
نياز داريم. البته مواردي جسته گريخته در آيين دادرسي 
كيفري داريم ولي خب آنها هم خيلي موردي و در مورد 
جرايم كيفري است و مواردي كه در برنامه هفتم مي بينيم 
شاملش نمي ش��ود. در نتيجه اين مقرره مي تواند حريم 

شخصي را به كلي دگرگون كند.

    قانون، اسير پيچ وخم هاي اداري
س��ال ۸۳ بود كه دولت وقت لايحه حري��م خصوصي را 
در كميس��يون لوايح تصويب كرد ك��ه بخش كوچكي از 
آن ب��ه ارتباطات الكترونيكي اختصاص داش��ت. در ماده 
شصت و س��وم آن آمده بود: رهگيري ارتباطات از راه دور 
)نظير ارتباط��ات از طريق تلفن، تلگراف، تلكس، فكس، 
انواع بي س��يم و ساير وس��ايل( و پايش ارتباطات كلامي 
و حضوري افراد ممنوع اس��ت مگر ب��ا رعايت قانون. ماده 
بعدي نيز رهگيري را در ش��رايطي مجاز دانس��ته بود كه 
مقام صلاحيت دار قضايي بداند رهگيري مي تواند منجر 
به جلوگيري از وقوع جرم، كش��ف ادله جرم در حال وقوع 
يا جرمي كه رخ داده است، مي شود. همچنين ماده شصت 
و نهم اين لايحه قيد كرده بود: ضبط، ذخيره يا ديگر انواع 
رهگيري ارتباطات خصوصي اينترنتي اش��خاص بدون 
رضايت آنها مجاز نيس��ت مگر آنكه شرايطي كه در خود 
لايحه پيشنهادي عنوان شده بود رعايت شود. اين لايحه 
درست چند روز پس از استقرار دولت محمود احمدي نژاد 
از سوي نمايندگان مجلس وقت رد شد و به سرانجام نرسيد. 
مرداد ماه ۹۷، محمدجواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات 
و فناوري اطلاعات دولت دوازدهم نيز در الكامپ بيس��ت 
و چهارم از لايحه صيانت و حفاظت از داده هاي ش��خصي 
رونمايي ك��رد اما اين لايحه نيز به نتيجه نرس��يد. حتي 
مجلس و دولت  هم سوي قبلي هم نتوانستند اين لايحه 
را به سرانجام برس��انند. ماجرا به اينجا ختم نشد. دي ماه 
۱۴۰۱ عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات اعلام كرد: لايحه 
داده و حريم خصوصي اكنون در حال طي مراحل نهايي 
براي ارسال به مجلس است. تدوين اين لايحه يعني ما از 
داده هاي شخصي مردم در پلتفرم داخلي حفاظت مي كنيم. 
تلاش هاي زارع پور و همكارانش هم اما هنوز راهي مجلس 
نشده است و جاي خالي اين قانون اكنون بيش از هر زمان 

احساس مي شود.
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منابع صندوق توسعه
در بورس از بين نمي رود

دولت سيزدهم مسير پيش��ين اختصاص منابع 
صندوق توس��عه به صندوق تثبيت بازار سرمايه 
براي حمايت از بورس را درس��ت نمي دانست و 
اكنون ديگر منابع صندوق توس��عه در بورس از 

بين نمي رود.
ب��ه گ��زارش ش��ادا، مرك��ز رواب��ط عموم��ي و 
اطلاع رس��اني وزارت امور اقتصادي و دارايي در 
پاس��خ به گزارش م��ورخ ۱۴۰۲.۷.۲۵ روزنامه 
تعادل با عنوان »مسكن هزار ميلياردي« توضيح 
داد: در خصوص واريز منابع صندوق توسعه ملي 
ب��راي حمايت از بورس؛ ذكر اي��ن نكته ضروري 
است كه در مورد اختصاص منابع صندوق توسعه 
ملي ب��ه صندوق تثبيت ب��راي حمايت از بورس 
قبلًا مسير نادرس��تي وجود داشت و ايده دولت 
س��يزدهم اين بود كه ديگر صندوق صرفا منابع 
تزريق نكند و بر اين اساس در اين دولت اين مدل 
عوض ش��د و صندوق ديگر فق��ط پول نمي دهد 
بلكه شريك هم مي ش��ود، يعني منابع صندوق 

از دست نمي رود.
در همين ح��ال موضع دولت س��يزدهم تقويت 
صن��دوق تثبيت بازار س��رمايه ب��ا منابع جديد 
اس��ت. در كن��ار آن دولت س��يزدهم به حمايت 
پايدار از بورس يعني حذف قيمت هاي دستوري، 
مناب��ع درون زا ب��راي صندوق تثبي��ت، اصلاح 
رفت��ار ناظر ب��ازار، ح��ذف دس��تكاري قيمتي، 
شفافيت ريزداده ها، رفع انحصار مجوزها، اصلاح 
فرهنگ سرمايه گذاري و ارتقاي جايگاه سازمان 
بورس در دولت معتقد اس��ت.اما بازار س��رمايه 
كشورمان هنوز ميراث دار شرايط به وجود آمده 
در دولت هاي گذش��ته است و كساني كه از سال 
۹۹ آس��يب ديده بودند؛ هنوز شرايط آنها تغيير 

نكرده است.
دولت س��يزدهم به خوبي اي��ن موضوع را درك 
كرده است كه مس��اله بورس مساله كل اقتصاد 
اس��ت و با تغييرات در س��طح مديريتي سامان 
نخواهد ياف��ت. براي حل اين مش��كلات دولت 
اقداماتي را با تصويب س��ه مصوب��ه و اجراي آنها 
انجام داد؛ در بهمن ۱۴۰۰ نخستين مصوبه دولت 
در زمينه بازار سرمايه اجرا شد و در آن زمان شاهد 
بوديم كه تمام قيمت ها متاثر از جنگ روس��يه و 
اوكراين بود و مش��اهده شد كه با مصوبه نخست 
چند ماهي بازار سرمايه واكنش مثبت نشان داد.

در آبان ماه ۱۴۰۱ نيز مصوبه دولت در مورد بيمه 
كساني كه شرايط نامناسبي داشتند، اجرا شد و 
بيش از نيم ميليون نفر از مصوبه بيمه اس��تفاده 
كردند و مصوبه سوم نيز اوايل امسال در مورد نرخ 

خوراك و سوخت بود.

كامنت هاي ناشناس
در شبكه هاي اجتماعي چين 

ممنوع مي شود
تغييري در حساب كاربري مديرعامل ويبو نشان دهنده 
اجراي سياست جديدي در چين است كه افراد با بيش 
از ۵۰۰ هزار دنبال كننده نمي توانند درباره امور سياسي 
و مالي به طور ناشناس كامنت بگذارند. به گزارش مهر 
به نقل از رويترز، مدير ارش��د اجرايي شبكه اجتماعي 
ويبو تاييد كرد چين احتمالا ناشناس بودن افرادي كه 
درباره امور سياسي و مالي كامنت آنلاين مي گذارند را 
حذف مي كند و از آنها مي خواهد نام واقعي شان را روي 
حساب هاي كاربري شان نمايش دهند. وي از اجراي اين 
سياست به كاربران خبر داد. كامنت هاي وانگ گائوفي 
كه پلتفرم ميكروبلاگ آن معادل توئيتر در چين است، 
توجه رسانه هاي محلي و كاربران ويبو را به خود جلب 
كرده است. اين درحالي است كه نگراني هاي روزافزوني 
درباره سختگيري دولت بر اينترنت كشور وجود دارد. 
چند اينفلوئنسر ويبو طي چند روز گذشته اعلام كردند 
به آنها اعلام شده كاربراني با چند ميليون فالوئر كه درباره 
سياست، سرگرمي، امور مالي اظهارنظر مي كنند، بايد 
نام واقعي خ��ود را نمايش دهند. آنها اعلام نكردند اين 
دستورات از كجا صادر شده است. از سوي ديگر رگولاتور 
فضاي سايبري چين نيز در اين باره اظهارنظري نكرده 
است. نخس��تين بار يك كاربر به نمايش نام گائوفي در 
حساب كاربري اش در ويبو اشاره كرد و همين امر سبب 
شد مدير ارش��د اجرايي ش��ركت در پاسخ اعلام كند 
سياست جديد شبكه هاي اجتماعي آنلاين را نخست 
روي حساب كاربري خودش آزمايش مي كند. او در ويبو 
نوشت: فالوئرهاي قديمي ام همه مي دانند قابليت هاي 
جديد را نخس��ت خودم آزمايش مي كنم. مدير ارشد 
اجرايي ويبو ۹۵۷هزار فالوئر در اين پلتفرم دارد. به گفته 
او سياست جديد نام واقعي در آينده براي تمام كاربران 
با نيم ميليون فالوئر يا بيشتر اجرا مي شود. او همچنين 
پيشنهاد كرد كاربران مي توانند براي اجتناب از اجراي 

اين سياست، فالوئرهايشان را حذف كنند.

دولت چين درباره فاكسكان 
تحقيق مي كند

فاكسكان كه بزرگ ترين تهيه كننده تجهيزات آيفون 
به حساب مي آيد در برخي از زيرمجموعه هاي كليدي 
خود با بررسي هاي مالياتي روبرو است و احتمال مي رود 
قوانين را نقض كرده باشد. به گزارش مهر به نقل از رويترز، 
طبق گزارش گلوبال تايمز، وزارت منابع طبيعي چين نيز 
در ايالت هاي هنان، هوبي و ديگر اماكن تحقيقاتي درباره 
استفاده شركتي از زمين مربوط به فاكسكان انجام داده  
است. در اين گزارش درباره تحقيقات يا زمان انجام آنها 
توضيحي داده نشده  است. ژانگ ونگشنگ معاون انستيتو 
تحقيقات تايوان در دانشگاه شيامن در مصاحبه اي با 
گلوبال تايمز گفت: بررسي مالياتي و تحقيقات درباره 
استفاده از زمين توس��ط وزارتخانه هاي مرتبط درباره 
شركت هايي انجام مي شود كه مشكوك به نقض قوانين 
و مقررات هستند و البته اين فرايند معمول به حساب 
مي آيد. وي در ادامه افزود: زيرمجموعه هاي فاكسكان 
موظف هستند تا به طور فعال با بررسي ها و تحقيقات 
همكاري كنند و اگر قانون را نقض كرده باشند، بايد به 
اش��تباهات خود اعتراف و مجازات هاي تعيين شده را 

قبول و اشتباهات را اصلاح كنند.

گوگل بايد براي تبعيض جنسيتي 
۱،۱۵ ميليون دلار غرامت دهد

گوگل بايد بيش از يك ميليون دلار به يك مدير اجرايي 
اين ش��ركت غرامت پرداخت كند چراكه وي شركت را 
به تبعيض جنس��يتي متهم كرده است. به گزارش مهر 
به نقل از انگجت، يك مدير بخش مهندسي ابر رايانشي 
گوگل اين شركت را متهم كرده به دليل جنسيتش به او 
دستمزد كمتري پرداخت و از ارتقاي شغلي وي جلوگيري 
كرده است. وي همچنين مدعي است پس از آنكه درباره 
اين تبعيض سخن گرفته، شركت از او انتقام گرفته است. 
اولكو رو يك مدير مهندسي ابر رايانشي گوگل، اين شركت 
را متهم كرده او را در سطح پايين تري استخدام و حقوق 
كمتري در مقايس��ه با مرداني پرداخت كرده كه نسبت 
به او تجربه كمتري داش��ته و براي همين سمت شغلي 
استخدام ش��ده اند. به نوشته بلومبرگ اين مدير گوگل 
همچنين مدتي است فرصت ارتقاي شغلي به همكاران 
مرد با شايستگي كمتر از وي اعطا شده است. هيات منصفه 
دادگاهي در نيويورك اعلام كرد گوگل تبعيض جنسيتي 
در قبال كارمندش را اعمال كرده و اكنون ۱.۱۵ ميليون 
دلار خس��ارت بايد به وي پرداخت كند. رو هنگامي كه 
فعاليتش در گوگل را آغاز كرد، ۲۳ سال سابقه داشت و 
طبق شكايتي كه وي ثبت كرده هنگام استخدام در سطح 
پايين تري به كارگرفته شد و به اين ترتيب درآمدش از 

همتايان مرد وي بسيار كمتر بوده  است. 

درصورتتصويبماده۷۵لايحهبرنامههفتمتوسعهاتفاقميافتد

سرك كشيدن قانوني به حريم شخصي كاربران اينترنتي

درنيمهاولسال۲۰۲۳
معادل۴۸درصدازترافيكاينترنتروباتبودند

 Barracuda Network گزارشي از شركت امنيت ابري
نشان مي دهد كه اين روبات ها با سرعت و حجمي غيرقابل 
تصور براي مهاجمان انساني، براي آسيب رساندن طراحي 
شده اند. براساس اين گزارش، تركيب روبات هاي خوب و بد 
۴۸ درصد از ترافيك اينترنت را به خود اختصاص مي دهند. 
به گزارش پيوست، گزارش اين شركت  روبات هاي خوب 
را مربوط به موتور هاي جست وجو مي داند اما روبات هاي 
بد يا آنهايي كه با هدف سوءاستفاده ساخته مي شوند سهم 
بيشتري از ترافيك داش��ته و حدود ۳۰ درصد از ترافيك 
اينترنت را به خود اختصاص مي دهند. گفتني است كه 
براساس همين گزارش، س��هم ۳۰ درصدي روبات هاي 
بد نسبت به س��ال هاي پيش و سهم ۳۹ درصدي آنها در 
گزارش س��ال ۲۰۲۱ كمتر شده است. اين گزارش نشان 
مي دهد كه ۷۲ درصد از ترافيك روبات هاي بد مربوط به 
امريكاي شمالي است زيرا بزرگ ترين ابرهاي عمومي از 
جمله آمازون و آژور از مايكروسافت در اين منطقه فعاليت 
دارند. پس از امريكاي شمالي، امارات با سهم ۱۲ درصدي، 
عربستان با سهم ۶ درصدي، قطر با ۵ درصد و هند نيز با 
سهم ۵ درصدي در رده هاي بعدي قرار دارند. اين روبات ها 
با هدف دسترس��ي به حس��اب هاي ايميلي در اينترنت 

فعاليت مي كنند و ميليون ها نام كاربري و رمز عبور رايج 
را در اختيار دارند و از جمل��ه پركاربرد ترين آنها مواردي 
هستند كه مي توان با رابط هاي برنامه نويسي )API( به 
آنها دسترس��ي داش��ت. اين روبات ها دايما تركيب هاي 
مختلفي از نام كارب��ري و رمزعبور را امتحان مي كنند تا 
مورد صحيح مشخص ش��ود. توشار ريكاباداس، مسوول 
بازاريابي محصولي، اپليكيش��ن ها و امنيت ابري شركت 
 Barracuda، با اش��اره به گزارش ش��ركت مي گويد: 
»سازمان هايي كه هدف اين روبات ها قرار مي گيرند به دليل 
امنيت پايين APIها، تاييد هويت و سياست هاي دسترسي 
ضعيف، و نبود تمهيدات خاص امنيت روباتي- مثل محدود 
كردن حجم و س��رعت ترافي��ك ورودي- در برابر حمله 
آسيب پذير هستند.« براساس اين گزارش، از آنجايي كه 
APIها معمولا محافظت چنداني نمي شوند و عمدتا براي 
فرايند هاي خودكار و ارتباطات استفاده مي شوند، بيش از 
پيش هدف روبات ها قرار مي گيرند. اپليكيشن هاي بازاريابي 
براي ارس��ال و رديابي جمعي ايميل به مشتريان فعلي و 
بالقوه و اپليكيش��ن هاي مديريت، تاييد و خودكارسازي 
ايميل ها، از جمله اپليكيشن هايي هستند كه از API براي 

دسترسي به ايميل و صندوق دريافت استفاده مي كنند.

ش�رکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد به منظور اجرای پروژه زیر که بر اساس فهرست بهای س�ال ۱۴۰۲ برآورد گردیده از طریق ارزیابی کیفی مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار 
ذیصلاح اقدام نماید، لذا از کلیه پیمانکاران واجد صلاحیت که دارای سابقه کار مرتبط هستند دعوت می شود از تاریخ ۱۴۰۲/۰۷/3۰ تا ۱۴۰۲/۰۸/۰۲ ساعت ۱6 برای خرید اسناد ارزیابی کیفی به سامانه ستاد 

به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

توضیحات:
۱- قیمت خرید اسناد ارزیابی مبلغ 3/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که می بایست به حساب شماره IR 63۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰3۴۰3۰۱۸۸۱۸به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران و شناسه حساب 3۱۵۱۰3۴۷3۲۹۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واریز و فیش واریزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.
۲- هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه می باشد.

3- آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت ۹ صبح روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۸/۱۷ می باشد.
۴- کلیه اسناد استعلام ارزیابی و مدارک ارائه شده باید به مهر )الکترونیکی( و امضا صاحبان امضای مجاز تعهدآور برسد.

۵- به پیشنهادهای فاقد امضاء، مشروط، مخدوش مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
6 -حضور یک نفر به عنوان نماینده هر شرکت در جلسه بازگشایی پاکات بلامانع می باشد. 

۷- مدت اعتبار پیشنهادها: ۹۰ روز
۸- ارائه گواهی صلاحیت ایمنی پیمانکاران الزامی می باشد.

۹- محل تامین اعتبار: اعتبارات استانی
۱۰- ارائه کد شناسه ملی الزامی می باشد.

آگهی فراخوان عمومی )ارزيابی کيفی(
وزارت نیرو 

شرکت مدیریت منابع آب ایران
شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

نوبت دوم

تاریخ گشایشرشته و حداقل پایهدستگاه نظارتمدتمحل اجرابرآوردشرحشماره فراخوانردیف

احداث راه دسترسی عملیات ۱۲۰۰۲۰۰۱۴3۱۰۰۰۰۲۱
مهندسین مشاور ۴ ماهشهرستان گناوهحدود ۴۹ میلیارد ریالژئوتکنیک سد چهار روستایی

۱۴۰۲/۰۸/۱۷ راه - ۴كاوش پي مشهد
ساعت ۱۰ صبح

مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل ش�هرداری 
کرمانشاه گفت: توسعه بیشتر کلانشهر کرمانشاه 
با همدلی و کار جمعی امکان پذیر است. به گزارش 
مرکز اطلاع رسانی شهرداری کرمانشاه، امیر رضا 
همایون دولتشاهی اظهار کرد: اعتقاد ما این است 
رفع مشکلات و خدمات رسانی در حوزه شهری 
نیازمند همراهی، همدلی و نقد سازنده به دور از 
حاشیه است و همواره از این سه مقوله استقبال 
می کنیم. وی با اشاره به اینکه اخیرا موضوعاتی در 
خصوص محل سکونت شهردار کرمانشاه توسط 
برخی از عزیزان شورای اسلامی شهر در برخی 
رسانه ها منتشر شده است، افزود: دکتر نوروزی 
از آبان ماه ۱۴۰۰ به همراه خانواده در منزل شخصی 
خود در کرمانشاه سکونت دارند و فرزند وی هم در 
تهران مشغول تحصیل است که نامه  آن نیز پیشتر 
از وزارت کشور اخذ شده بود. وی افزود: چنانچه 
شهردار کرمانشاه برای پیگیری بیشتر مشکلات 
شهر و مطالبات مردمی ناگزیر به حضور یک یا دو 
روزه در جلسات وزارتخانه ای بوده این موضوع با 
هماهنگی اعضای محترم شورای اسلامی شهر و 
استاندار کرمانشاه صورت گرفته است.  مدیر کل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری کرمانشاه با 
بیان اینکه شهردار کرمانشاه هر روز در محل کار 
خود در شهرداری حضور دارد، تصریح کرد: در 
کنار موضوعات کاری شهرداری، دیدار با مردم 
در قالب ملاقات مردمی و چهره به چهره از دیگر 
برنامه هایی است که طبق زمان بندی انجام شده 
بدون وقفه تاکنون برگزار شده است.  وی ادامه 
داد: همچنین در طول هفته جلسات متعددی در 
ساعت های مختلف با حضور استاندار کرمانشاه 
در محل اس�تانداری برگزار می شود که با توجه 
به ماهیت کاری شهرداری، شهردار کرمانشاه به 
شخصه در این جلسات حاضر و تمامی مستندات 
آن موجود اس�ت. دولتش�اهی گفت: ش�هردار 
کرمانشاه علاوه بر تشکیل جلسات و پیگیری 
موضوعات در روزهای کاری خود، اکثر اوقات در 
روزهای تعطیل نیز در محل کار خود حاضر و بر 
نحوه خدمات رسانی ها نظارت و یا مشغول بازدید 
است و تمام این موضوعات خود گواهی بر سکونت 
ایشان در شهر کرمانشاه است. وی ابراز کرد: برای 
بخشی از خدمات رسانی ها در حوزه های مختلف و 
انجام روال قانونی و اداری آنها روزانه به مجوزهای 
متعددی نیاز است که تمامی آنها توسط شخص 
شهردار صادر می شود و این امر مستلزم حضور 

شهردار در محل کار خود است.

    ۷۱۵ بوستان در شهر کرمانشاه داريم
مدیر کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
کرمانش�اه با بی�ان اینک�ه گاه�ي  نقدهای 
یک طرفه ای  به وضعیت فضای س�بز ش�هر 
صورت می گیرد گفت: ما در این حوزه با کمبود 
نیروی انس�انی مواجه هستیم، هر چند که با 
وجود این مشکل هیچ کوتاهی صورت نگرفته 
و از تم�ام ظرفیت و پتانس�یل موج�ود برای 
حفظ،احیا و گسترش بیش�تر فضاهای سبز 
استفاده می شود. دولتشاهی با اشاره به اینکه 
در خصوص کمبود نیروی انسانی مشکلاتی 
در حوزه بازیافت وج�ود دارد افزود: در تلاش 
هستیم این مشکلات با همراهی و مشارکت 
اعضای شورای اسلامی شهر مرتفع شود. وی 
با بیان اینکه هم اکنون ۷۱۵ بوستان در شهر 
کرمانش�اه وجود دارد، تصری�ح کرد: چندی 
پیش یک پارک جدید در کرمانش�اه ایجاد و 
س�ه بوس�تان دیگر هم در مناطق شهرداری 
کرمانشاه در آینده بسیار بس�یار نزدیک به 
بهره برداری می  رس�د و فضای س�بز سراب 
قنبر هم در دس�تور کار ش�هرداری قرار دارد 
که هم اکنون کارگاه عمرانی و زیرس�ازی آن 

فعال است.
این مقام مسول گفت: طبق اعلام کارشناسان 
حوزه آب، سطح آب های زیرزمینی درکرمانشاه 
به ش�دت کاهش یافته وتمامی دش�ت های 
کرمانشاه درحالت اضطراروبحران قرار دارند 
بنابراین شهرداری درنگهداشت فضای سبز 

ع�لاوه برتوجه ب�ه زیبایی ش�هری ورضایت 
ش�هروندان ای�ن موض�وع را مدنظرداردکه 
باتدابیرویژه در مصرف آب صرفه جویی شود. 
دولتشاهی در خصوص وضعیت آسفالت معابر 
شهری اذعان کرد: از ابتدای سال تاکنون بیش 
از 6۰ هزار تن آسفالت ریزی در شهر کرمانشاه 
انجام شده است. وی ادامه داد: آسفالت معابری 
که جدیدا احداث شده است در دستور کار قرار 
دارد  که با اضافه کردن آن، حجم آسفالت ریزی 
از 6۰ هزار تن هم فراتر می رود. وی با اش�اره به 
اینکه مشکلاتی که در حوزه آسفالت شهری 
وج�ود دارد ی�ک روزه ایجاد نش�ده و مربوط 
به سال های گذشته اس�ت، یاد آور شد: قطعا 
شهرداری هم مشکلات موجود را می بیند اما 
با توجه به وضعیت منابع مالی و نیروی انسانی 
رفع آنها نیازمند یک برنامه زمانی منظم و مداوم 
است که البته توس�ط مجموعه شهرداری در 

حال انجام است.

    خريد ۸ دستگاه خودرو جمع آوری زباله 
در شهر کرمانشاه

وی گفت: در ح�وزه جمع آوری زبال�ه با وجود 
کمبود نیروی انس�انی که وجود دارد اقدامات 
مناسبی از جمله اینکه در بعضی از شهرک هایی 
که زباله مدت ها به صورت خودگردان جمع آوری 
میشد با جلسات و مذاکراتی که با اداره کل راه و 
شهرسازی داشتیم مقرر شد که این امر توسط 

شهرداری انجام شود.

مديرکلارتباطاتواموربينالمللشهرداریکرمانشاه:

توسعه بيشتر کلان شهر کرمانشاه
با همدلی و کار جمعی امکان پذير است



فعالان بخش خصوصي به پروژه تضعيف اتاق بازرگاني 
از سوي دولت نقد كردند و از دولت رييسي خواستند به 
جاي زير س��وال بردن انتخابات اتاق ايران به مشكلات 
عديده بخش خصوصي در حوزه توليد و تجارت بپردازد. 
آنها مي گويند: امروز بيش از هر چيز به همدلي و همكاري 
بين دولت و بخش خصوصي نياز داريم. دولت نبايد خود را 
حق مطلق به شمار آورد و بايد رأي و نظر بخش خصوصي 
را محترم بش��مارد. چراكه بخش خصوصي به آن اندازه 
از بلوغ و رش��د رسيده است كه مسائل درون خانوادگي 
خ��ود را خودش حل كند و ما انتظ��ار داريم دولت اداره 
امور بخش خصوصي را به خود م��ا واگذار كرده و در آن 
دخالت نكند. در همين حال رييس اتاق بازرگاني ايران 
نيز در نشست ماهانه اعضاي هيات نمايندگان، با انتقاد از 
عملكرد دولت رييسي در حوزه تجارت خارجي بر توقف 
سياست پيمان سپاري ارزي و تقويت صادرات تاكيد كرد.

   بگذاريد بخش خصوصي كار كند
29 مهرم��اه دولتي ها در نشس��ت روز ملي صادرات كه 
توسط سازمان توسعه تجارت برگزار مي شد؛ رييس اتاق 
ايران را دعوت نكردند. اين دهن كجي دولتي ها به پارلمان 
بخش خصوصي، صداي آنها را در پنجمين نشست از دوره 
دهم هيات نمايندگان اتاق ايران در آورد. آنها اعلام كردند: 
دولت به جاي اينكه به مشكلات توليد و بخش تجارت 
بپردازد دايم درحال تضعيف بخش خصوصي است. در 
اولين نطق پيش از دستور اين نشست، بهروز محمدي، 
عضو هيات نمايندگان اتاق ايران با اشاره به اينكه نماينده 
بخش خصوصي در جلس��ات و ش��وراهاي مهم دعوت 
نمي شود، گفت: فارغ از دعوت نماينده اتاق ايران، سوال 
اينجاست كه آيا مصوبات اين جلسات و شوراها اجرايي 

مي شوند يا نه؟ و ضمانت اجراي اين مصوبات چيست؟
 به عقي��ده محمدي، اين طور كه از ش��واهد و مصاديق 
برمي آيد، نه دس��تگاه هاي اجرايي و نه حتي بانك هاي 
عامل توجهي به مصوبات ندارند و اين  يك آسيب جدي 

است كه بايد راهكار حقوقي براي آن پيدا كرد.
در دومين نطق پيش از دس��تور، توحيد صدرنژاد، عضو 
هيات نمايندگان اتاق ايران با انتقاد از بوروكراسي هاي 
موج��ود در مس��ير فعاليت هاي اقتص��ادي، گفت: اين 
بوروكراسي ها مانع از رشد اقتصادي مي شود چون شاهد 
تصويب مق��ررات و بخش نامه هاي متع��دد در محيط 
كسب وكار كشور هس��تيم. دراين بين سرعت تصويب 

مقرره جديد ۵ برابر مقررات زدايي است.
او با طرح اين س��وال كه چگونه و چطور مي توان با اين 
وضعيت رش��د ۸ درصدي را محقق كرد؟ افزود: با يك 
بدنه بوروكراتيك نمي توان رشد 2۰ درصدي صادرات و 
۸ درصدي اقتصاد را عملياتي كرد و اگر قرار باشد اتفاقي 
بيفتد فقط اتاق ايران به نمايندگي از بخش خصوصي قادر 

به ايجاد تغيير است.
صدرنژاد با اشاره به برخي جريان هاي مخالف اتاق ايران 
و بخش خصوصي، تصريح كرد: حدود ۴ ماه قبل در روز 
انتخابات هيات رييس��ه اتاق اي��ران، رأي گيري صورت 
گرفت و اعضاي اتاق اي��ران، انتخاب قاطع خود را اعلام 
كردند. برخي تلاش كردند كه اين انتخابات را زير سوال 
ببرند و موجب ش��دند كه بخش خصوصي در اين مدت 
به جاي اينكه روي ماموريت اصلي خود در راستاي رشد 
اقتصادي و صادرات متمركز باش��ند، مش��غول به امور 
حاشيه اي شوند. از طرفي مي بينيم كه نمايندگان اتاق 
ايران در شوراها و جلسات تصميم گيري دعوت نمي شوند؛ 
اين ترك فعلي است كه توسط برخي دستگاه هاي اجرايي 
اتفاق مي افتد. او ادامه داد: اجازه دهيد بخش خصوصي 
روي ماموريت اصلي خود براي كمك به مردم، دولت و 
حاكميت و قرار گرفتن كشور در مسير رشد اقتصادي، 

تمركز كند.

   دولت حق مطلق نيست
در سومين نطق پيش از دستور، مسعود بختياري، عضو 
هيات نمايندگان ات��اق ايران، با اب��راز نگراني از ريزش 
سرمايه اجتماعي و بروز ابرچالش هاي زيست محيطي، 
بحران انرژي، خلق نقدينگي، ورشكستگي صندوق هاي 
بازنشستگي، ركود و رشد تورم، گفت: رواداري، انسجام 
و اتحاد ميان اقوام و بخش هاي مختلف جامعه در طول 

تاريخ ايران راه عبور از بحران هاي مختلف بوده است.
او افزود: امروز بيش از هر چيز به همدلي و همكاري بين 
دولت و بخ��ش خصوصي نياز داريم. دولت نبايد خود را 
حق مطلق به شمار آورد و بايد رأي و نظر بخش خصوصي 
را محترم بشمارد. چراكه بخش خصوصي به آن اندازه از 

بلوغ و رشد رسيده است كه مسائل درون خانوادگي خود 
را خودش حل كند و ما انتظار داريم دولت اداره امور بخش 
خصوصي را به خود ما واگذار كرده و در آن دخالت نكند.

 در چهارمين نطق پيش از دستور، عليرضا كلاهي صمدي، 
رييس كميس��يون صنع��ت ات��اق ايران، ب��ه موضوع 
پيمان سپاري ارزي پرداخت و گفت: بخش خصوصي و 
شركت هاي كوچك و متوسط به واسطه تأمين هزينه هاي 
توليد با دلار آزاد، به شدت از اين سياست متضرر مي شوند. 
حاشيه سود اين قبيل بنگاه ها تك رقمي است و باوجود 
هزينه هاي مختلف، الزام به بازگشت ارز صادراتي، انتفاع 

صادرات را براي آنها از بين برده است.
او همچنين با اشاره به تغييرات جديد در قوانين مالي و 
بانكي عراق، گفت: باوجود اين قوانين تفاوت نرخ ارز بازار 
و بانك 23 درصد است. مجراي تنفسي ما صادركنندگان 
براي تأمين ارز، عراق بود كه با اين اختلاف نرخ شرايط ما 
بسيار بد شده است. به گفته كلاهي صمدي، از ژانويه سال 
ميلادي جدي كه ارايه ارز از طريق سيستم بانكي عراق 
متوقف خواهد شد وضع ما بدتر خواهد شد و بايد براي اين 

موضوع تدبيري به سرعت انديشيده شود.

   چالش هاي انقلاب معدني 
در بخش بعدي اين نشس��ت، بهرام ش��كوري، رييس 
كميسيون معدن و صنايع معدني اتاق ايران، گزارشي با 
عنوان »الزامات و چالش هاي انقلاب معدني« در راستاي 
پيش بيني رش��د ۱3 درصدي مع��دن در برنامه هفتم 
توسعه، ارايه داد. بر اساس اظهارات او، سرمايه گذاري در 
بخش معدن يكي از جذابيت ها در كشورهاي مختلف بوده 
و اين شرايط از بعد از كرونا شدت گرفته است. اين فعال 
اقتصادي گفت: نسبت به دنيا سطح اكتشافات و استخراج 
مواد معدني در ايران كم است؛ باوجوداين، جزو كشورهاي 

سرآمد در حوزه معدن به شمار مي آييم.
شكوري تأكيد كرد: براي سرمايه گذاري در حوزه معدن 
با چالش هايي مواجه هس��تيم كه خب بخش��ي از آنها 
منوط به حمايت هاي حاكميتي اس��ت. براي رسيدن 
به افق چش��م انداز تعريف ش��ده لازم است رويكردها را 
نسبت به اين حوزه تغيير دهيم، تشويق صادرات يكي از 
لازمه هاي اين حوزه است. متأسفانه بخش معدن درگير 
مقاومت هايي با عنوان خام فروشي است، درحالي كه كل 
زنجيره بايد محترم شمرده شود. عضو هيات نمايندگان 
اتاق ايران، افزود: درگيري با قيمت گذاري دس��توري، 
كمبود نيروي انساني ماهر، وضع موانع صادراتي، نبود 
زيرساخت هاي اوليه، ضعف صندوق هاي بيمه معدني و 
نبود منابع لازم براي ارايه تسهيلات، نبود پنجره واحد، 
برنگشتن منابع حقوق دولتي به چرخه سرمايه گذاري، 
بي توجهي به نظرات مش��ورتي بخش خصوصي و … 
ازجمله چالش هاي مترتب بر حوزه معدن هستند كه بايد 
اصلاح شوند. شكوري تصريح كرد: دولت بايد قهر خود 
را با اتاق ايران تم��ام كند، قهر با اتاق ايران، قهر با بخش 
خصوصي است. درست اس��ت كه انتقادها و مشكلات 
وجود دارد؛ اما بايد ارتباط مس��تمر بين اتاق ايران با سه 

قوه حفظ ش��ود تا كارهاي روي زمين مانده يك به يك 
انجام شوند و به نتيجه برسند.در ادامه علي مروي، مدير 
انديشكده كسب وكار پژوهشكده سياست گذاري دانشگاه 
شريف و مشاور اتاق تهران، گزارشي درباره قيمت گذاري 

دستوري ارايه داد.
بر اس��اس اظهارات او راحت تري��ن راه مهار پايدار تورم، 
قيمت گذاري دستوري است كه همواره دولت به اشتباه 
آن را انتخاب مي كند درحالي كه سازوكار سيگنال دهي 
به توليدكننده را مختل كرده و برخلاف آنچه نيت اصلي 

است به معيشت مصرف كننده نهايي آسيب مي زند.
 

   انتقاد رييس اتاق ايران از دولت رييسي
رييس اتاق ايران هم در اين نشست به نقد عملكرد دولت 
پرداخت. حسين سلاح ورزي در بخش آغازين سخنانش 
گفت: در جلسه قبلي هيات نمايندگان مطرح شد دولت 
در حال تدوين بودجه ۱۴۰3 اس��ت ول��ي نمايندگان 
هيچ كدام از اتاق هاي س��ه گانه به جلسات ستاد بودجه 
دعوت نش��ده اند. به نمايندگ��ي از بخش خصوصي به 
سازمان برنامه وبودجه اعلام مي كنم كه ما نيز به دشواري 
تنظيم بودجه در شرايط كنوني و اهميت تجهيز منابع 
براي تداوم فعاليت هاي دولت آگاه هستيم؛ اما خواهان 
تهيه و تنظيم يك بودجه مس��وولانه در شرايط كنوني 

هستيم.
او افزود: اگر دولت فقط با نيت رفع كسري بودجه اقدام به 
تنظيم سياست هاي مالي كند، نتيجه اي بهتر از شرايط 
سال جاري حاصل نخواهد ش��د. توضيح آنكه در عمل 
سياست هايي مانند لغو برخي معافيت هاي مالياتي قانوني 
و دايمي، وضع عوارض بر برخي بنگاه هاي صادركننده، 
تأكيد بر سياست اشتباه پيمان سپاري ارزي بدون توجه 
به نوع محصولات و شرايط سخت مبادلاتي و ...، نتيجه اي 
جز تضعيف بنيه توليدي و صادراتي كشور نداشته است 

كه نمود آن را وضعيت شاخص بورس مي بينيم.
او ادامه داد: پيشنهاد مشخص ما اين است كه دولت، هدف 
اصلي را در تنظيم سياست هاي مالي در بودجه ۱۴۰3، 
تقويت بنيه توليدي كشور و تقويت صادرات قرار دهد. 
راه حل كس��ري بودجه در درجه اول كنترل هزينه هاي 
دولت از طريق رف��ع موازي كاري ها، پراكنده كاري ها و 
دوباره كاري هاست و در درجه دوم، فروش اوراق و فروش 
و مولدسازي اموال دولت. رييس اتاق ايران در بخش ديگر 
سخنانش گفت: س��ال ۱۴۰2 يكي از موضوعات مورد 
تأكيد همه مسوولان كنترل و مهار تورم بوده است. دولت 
و بانك مركزي، سياست »كنترل رشد ترازنامه بانك ها« را 
براي دستيابي به اين هدف برگزيدند. با تداوم رفتار مالي 
دولت براي تأمين كس��ري بودجه دولت از طريق منابع 
بانك ها، بار مهار تورم ب��ر دوش بخش خصوصي افتاده 
اس��ت. او افزود: در گزارش هاي شاخص مديران خريد 
در چند ماه اخير، تقريباً همه بخش هاي توليدي از عدم 
تأمين به موقع و به اندازه سرمايه در گردش گلايه دارند. 
آمارهاي پولي نيز بيانگر آن اس��ت كه رشد بدهي هاي 
دولت به سيستم بانكي بسيار بيشتر از رشد بدهي هاي 

بخش خصوصي بوده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه به 
دليل افزايش نرخ ارز و تورم شديد، نياز به نقدينگي بسيار 
بيشتري براي تداوم توليد وجود دارد. افزايش نرخ سود 
بين بانكي، نرخ اوراق گام و نرخ تأمين مالي نتيجه اجراي 
ناقص سياست فعلي است. پيشنهاد مشخص ما در اين 
حوزه مهار هزينه هاي دولت از يك س��و و اصلاح عملي 

نظام بانكي با هدف رفع ناترازي آنها از سوي ديگر است.
س��لاح ورزي تاكيد كرد: يكي از ضرورت هاي محيط 
تورم سطح بالا، تطبيق استانداردهاي حسابداري براي 
جلوگيري از تضعيف بنيه توليدي كشور است. افزايش 
نرخ ارز و تورم، جايگزيني دارايي هاي مستهلك شده 
بنگاه ها را بسيار دشوار كرده است. در چنين شرايطي 
حتي سودهاي شناسايي شده در ترازنامه بنگاه ها نيز 
غيرواقعي است و نوع برخورد سازمان امور مالياتي نيز 
به گونه اي بوده است كه بنگاه ها انگيزه اي براي تجديد 
ارزيابي دارايي هاي خود ندارند. تداوم اين موضوع به 
نفع كشور نيست. او ادامه داد: خوشبختانه وزير امور 
اقتصادي و دارايي، اخيراً به اين موضوع توجه نش��ان 
داده اند. درخواس��ت بخش خصوصي نيز آن است كه 
اين موضوع در لايح��ه بودجه ۱۴۰3 مورد توجه قرار 
گيرد و به بنگاه ها فرصت داده ش��ود تا در سال ۱۴۰3 
بدون دغدغه هاي مالياتي مبادرت به تجديد ارزيابي 
دارايي هاي خود كنند. اين امر فشار بر منابع بانكي را 

نيز كاهش خواهد داد.

   كارت هايي كه صادر نمي شود
رييس اتاق ايران در نشس��ت ب��ه موضوع كارت هاي 
بازرگان��ي هم اش��اره ك��رد و گفت: در ح��وزه صدور 
كارت ه��اي بازرگاني از س��ال 96 موض��وع ارزيابي و 
سنجش و صدور كارت هاي بازرگاني از اتاق ايران خارج 
شده و توسط سامانه جامع تجارت انجام مي شود. طبق 
قانون بايد كساني كه كارت اولي هستند يعني هنوز به 
تمديد كارت بازرگاني خود اقدام نكرده اند، بايد حداكثر 
بتوانند ۵۰۰ هزار دلار صادرات انجام دهند. او افزود: اما 
همانند سال 9۸ در اين زمينه شاهد ترك فعل سازمان 
گمرك به عنوان متولي تدوين سازوكاري هستيم كه 
اجازه صادرات بيش از اين مي��زان را به كارت اولي ها 
ندهد. اين در حالي اس��ت كه از صدور كارت بازرگاني 
بسياري از توليدكنندگان و تجار باسابقه به دليل اينكه 
سند تك برگ ندارند، جلوگيري مي شود. ما نشانه هايي 
داريم كه از ابتداي امسال يكي از كساني كه كمتر از يك 
سال از عمر كارت بازرگاني او مي گذرد تا ۱92 ميليون 
دلار هم صادرات انجام داده است. سلاح ورزي گفت: بر 
اساس بررسي هاي ما در اتاق ايران متاسفانه بر اساس 
اجازه و تاييد سامانه جامع تجارت بيش از ۵ هزار و ۱6۵ 
كارت كه بيش از يك سال تمديد نشده اند، صادر شده 
است. اينها كارت هايي است كه به عنوان كارت يك بار 
مصرف از آنها ياد مي شود و مسووليت عدم جلوگيري 
از صادرات بيش از ۵۰۰ هزار دلار در سال در مورد آنها 

متوجه دستگاه هاي مربوطه است.

رویداداخبار
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واكنش وزارت صمت به 
گلايه ها از وضع بازار

وزارت صم��ت در واكنش به نامه وزير صمت به دو 
معاونش درباره گلايه مكرر اعضاي هيات دولت از 
رها بودن بازار اعلام كرد: طراحي لازم براي پررنگ تر 
شدن نقش اتحاديه ها در فرايندهاي نظارتي از يك 
ماه پيش انجام شده و به زودي فرايند جديد نظارت 

اعلام مي شود.
به گزارش ايسنا، دفتر رسانه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت درباره خبر منتشر شده در رسانه ها مبني 
بر گلايه از وزارت صمت در خصوص وضعيت بازار، 
اعلام كرد: تأكيد وزارت صمت بر پر رنگ تر ش��دن 
نق��ش اتحاديه ها در فراينده��اي نظارتي اينگونه 
پيگيري ها و نظارت ها از ابتداي دولت سيزدهم وجود 
داشته و نشان دهنده اهميت بازار براي دولتمردان 
است و هيچ اتفاق جديدي رخ نداده و رويه معمول 
و متداول در وزارت صمت براي پيگيري موضوعات 

مرتبط با اين وزارتخانه در سطح بازار است.
در جلسات هيات دولت، مكرراً درخصوص نظارت بر 
بازار تاكيد مي شود و تمام وزارتخانه هاي اقتصادي 
در اين خصوص نقش خود را ايفا مي كنند. به ويژه در 
حوزه صنف مشاورين املاك و نظارت بر قيمت هاي 
اجاره بها و فروش مس��كن، نظارت هاي موثري در 
ماه هاي گذشته با همكاري وزارت راه و شهرسازي 
انجام شده است. همچنين در حوزه مواد غذايي و 
اقلام كش��اورزي، همكاري موثري با وزارت جهاد 
كشاورزي در حوزه نظارت بر قيمت ها وجود دارد. 
در مقوله تورم عمومي نيز همكاري ها با بانك مركزي 

و وزارت امور اقتصادي و دارايي وجود دارد.
وزارت صم��ت تح��ولات رخ داده در ب��ازار و روند 
قيمت ها را پايش كرده و از مجاري قانوني در اختيار 

خود براي تنظيم بازار اقدام  مي كند.
بايد در نظر داشت كه تنظيم گري تمامي كالاهاي 
موجود در بازار تحت اختيارات وزارت صمت نيست و 
دستگاه هاي ديگر نيز از مجاري قانوني و ظرفيت هاي 
خود براي رصد پايش و تنظيم بازار همچون وزارت 

صمت استفاده مي كنند.
دفتر رس��انه وزارت صمت همچنين اعلام كرد: در 
دس��تور جديد وزير صمت، تاكيد ش��ده است كه 
نظارت ها بايد با هم��كاري و حضور پررنگ تر خود 
اتحاديه ها و اتاق هاي اصناف انجام شود كه در اين 
راستا طراحي لازم از يك ماه پيش انجام شده و به 
زودي فرايند جديد نظارت با كمك مردم و اصناف 

اطلاع رساني خواهد شد.

مغازه داران نرخ مصوب مرغ را 
رعايت مي كنند

بازار گوش��ت مرغ طي چند ماه گذش��ته روزهاي 
آرامي را سپري كرده و نوسان چنداني در قيمت آن 
مشاهده نمي شود، رييس اتحاديه فروشندگان پرنده 
و ماهي عنوان كرد كه هيچ كمبودي در تامين مرغ 
وجود ندارد و هر كيلو مرغ گرم با نرخ ۷۸ هزار تومان 

در مغازه ها عرضه مي شود. 
به گزارش ايس��نا، بر اساس مش��اهدات ميداني از 
مغازه هاي سطح شهر تهران قيمت هر كيلو مرغ گرم 
در ميادين ميوه و تره بار و فروشگاه هاي زنجيره اي 
۷۸ هزار تومان است و در برخي مغازه ها نيز با حدود 

۱۰ درصد بيشتر از اين قيمت به فروش مي رسد.
گفتني است؛ چند ماهي مي شود كه مرغ بازار آرامي 

را سپري مي كند و نوسان چنداني نداشته است.
مهدي يوسف خاني - رييس اتحاديه فروشندگان 
پرنده و ماهي - در گفت وگو با ايس��نا، در پاسخ به 
اين س��وال كه مرغ در حال حاضر با چه قيمتي در 
مغازه ها عرضه مي ش��ود؟ گفت: هر كيلو مرغ گرم 
با ن��رخ ۷۸ هزار تومان عرضه مي ش��ود و قيمت ها 

تغييري نكرده است.
وي ادام��ه داد: اي��ن نرخ در هم��ه مغازه ها رعايت 
مي ش��ود و نبايد اين كالاي پروتئيني بيش از اين 

قيمت فروخته شود.
رييس اتحاديه فروشندگان پرنده و ماهي اضافه كرد: 
هيچ كمبودي در تامين مرغ وجود ندارد. وضعيت 
تامين مرغ در مهرماه بسيار خوب بود و آبان ماه نيز 
به همين شكل خواهد بود. همچنين ذخاير نيز به 

اندازه كافي وجود دارد.

وزارت صمت خواستار اعمال 
صفر شدن سود بازرگاني

روغن خام شد
معاون صنايع عمومي وزارت صنعت، معدن و تجارت 
خواستار اعمال صفر شدن س��ود بازرگاني واردات 
روغن خام، روغن پال��م و دانه هاي روغني از ابتداي 
س��ال ۱۴۰2 ش��د. به گزارش ايسنا، محمد مهدي 
برادران - مع��اون صنايع عمومي وزارت صمت- در 
نامه اي به مه��دي ضيغمي - رييس كل س��ازمان 
توسعه تجارت - خواس��تار اعمال صفر شدن سود 
بازرگاني واردات روغن خ��ام، روغن پالم و دانه هاي 
روغني از ابتداي سال ۱۴۰2 شد. برادران در اين نامه 
با اش��اره به نامه هاي قبلي در اين رابطه كه از سوي 
دبير كميسيون اقتصادي هيات دولت و وزير جهاد 
كشاورزي مبني بر صفر شدن سود بازرگاني واردات 
انواع روغ��ن خام، روغن پالم و دانه ه��اي روغني، از 
سازمان توسعه تجارت خواسته كه با توجه به اعلام 
نظر موافق اين معاونت، موضوع بررس��ي و اقدامات 
لازم انجام شود. گفتني است؛ مرداد ماه امسال هم 
بازرس انجمن صنايع روغن نباتي گفته بود كه كالاي 
اساسي روغن نباتي داراي قيمت تثبيتي است و در 
قيمت گذاري لحاظ ش��ده توسط سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان در سال ۱۴۰۱ نرخ 
سود بازرگاني صفر در نظر گرفته شد و تغييرات سود 
بازرگاني واردات انواع روغن خام بايد از ابتداي سال 
۱۴۰2 لحاظ شود، اما اين موضوع محقق نشده است.

امتناع خودروسازان
از عرضه به بازار تخلف بود

رييس س��ازمان تعزيرات حكومتي درباره كاهش 
عرضه خودروهاي توليدشده در ماه هاي اخير به بازار 

گفت: اين كار با هر هدفي بود، تخلف بود.
به گزارش خبرگزاري مهر، رييس سازمان تعزيرات 
حكومتي درباره كاهش عرضه خودروهاي توليدشده 
در ماه هاي اخير به بازار گفت: به دنبال درج اخباري 
درباره احتكار خودرو در پاركينگ خودروسازان طي 
ماه هاي اخير، گشت هاي تعزيرات به طور سرزده از 

چند پاركينگ خودروسازان بزرگ بازديد كردند.
احمد اصانلو افزود: بازديد گش��ت هاي تعزيرات از 
پاركينگ هاي خودروسازان نشان داد كه موضوع 
امتناع از عرضه خودروهاي توليدش��ده و آماده به 
بازار، واقعيت دارد. البته خودروس��ازان براي عدم 
عرضه هر محص��ول، بهانه هاي خاص��ي را مطرح 
مي كردند. مثلًا درباره عدم عرضه برخي محصولات 
مي گفتند اس��تاندارد مجوز نداده كه از س��ازمان 
استاندارد پيگيري كرديم و مشخص شد اين بهانه 

خودروسازان، نادرست بوده است.
وي ادام��ه داد: برخ��ي خودروها چن��د ماهي در 
پاركينگ خودروس��ازان بود و مدعي بودند مجوز 
اس��تاندارد يا گواهي اس��قاط ندارند اما بلافاصله 
پس از رسانه اي شدن موضوع و بازديد گشت هاي 
تعزيراتي، شركت هاي خودروساز شروع به تحويل 
اين محصولات به مش��تريان كردند. همين رفتار 
خودروسازان نش��ان داد كه نگهداري خودروها در 
پاركينگ ها با اهداف ديگري بوده و نداشتن مجوز 

استاندارد و…، بهانه بوده است.
رييس تعزيرات افزود: اين اقدام خودروسازان با هر 
بهانه اي كه صورت گرفته باشد، اقدام متخلفانه اي 
است. البته كارشناس��ان اقتصادي مي گويند عدم 
عرضه خودروهاي توليدش��ده با هدف جلوگيري 
از كاه��ش قيمت خ��ودرو انجام ش��ده و وضعيت 
بازار و رفتارهاي خودروسازان در ساليان اخير نيز 
چنين موضوع��ي را تأييد مي كند. ش��اهد بوديم 
كه خودروس��ازان پس از اخذ مجوز افزايش قيمت 
از س��وي ش��وراي رقابت، اقدام ب��ه عرضه همان 
خودروهاي��ي كردند ك��ه مي گفتند مش��كلات 

استانداردي و مجوزي دارد.
اصانلو افزود: البته طبق قانون، س��ازمان تعزيرات 
حكومتي مرجع بازرس��ي و نظارت بر بازار و كشف 
تخلف نمي باش��د. بلكه صرفاً مرجع رسيدگي به 
تخلفات و گزارش هايي اس��ت كه توسط سازمان 
حمايت و ساير دستگاه هاي مسوول ارسال مي گردد. 
با اين حال در دوره تحولي جديد و در قالب راهبرد 
حضور مستمر و موثر تعزيرات در ميدان و با استفاده 
از ظرفيت ماده ۱9 ايين نامه سازمان اقدام به تغيير 
رويكرد از اينكه روس��اي شعب در شعبه نشسته و 
منتظر وصول گزارش ها باش��ند به رويكرد حضور 
ميداني در بازار و مطالبه گري از دستگاه هاي مسوول 
نظارت بر بازار به صورت گش��ت هاي مشترك در 
مراكز توليدي و توزيعي عمده در س��طح كش��ور 

نموده است.

پروژه افزايش ظرفيت 
پست برق فوق توزيع اليگودرز3

 به بهره برداري رسيد 
مديرعامل شركت برق منطقه اي باختردر آيين افتتاح 
پروژه افزايش ظرفيت پس��ت برق 63 به 2۰ كيلوولت 
اليگ��ودرز3 گفت: با نص��ب و راه اندازي يك دس��تگاه 
ترانس��فورماتور3۰ مگاولت آمپري، عمليات افزايش 
ظرفيت پست برق فوق توزيع انرژي برق اليگودرز3 در 
استان لرستان به پايان رسيد. به گزارش روابط عمومي 
شركت برق منطقه اي باختر، »مجتبي داودآبادي «در 
اين مراسم كه باحضور نماينده محترم مردم اليگودرز در 
مجلس شوراي اسلامي برگزار شد گفت: افزايش ظرفيت 
در پست 63 به 2۰ كيلوولت مذكوراز 3۰مگاولت آمپر به 
6۰ مگاولت آمپربه منظور تامين برق پايدار و مطمئن و 
پاسخگويي به نياز بار و تقويت شبكه فوق توزيع منطقه 
و ايجاد زيرس��اخت مناسب براي توس��عه كشاورزي 
شهرس��تان اليگودرز در استان لرستان انجام شد.  وي 
اظهارداش��ت: پس��ت مذكورقبل ازاين با ظرفيت 3۰ 
مگاولت آمپرفعال بود كه به منظور جلوگيري از كمبود 
بار انرژي الكتريكي در اين بخش از اس��تان لرس��تان، 
ظرفيت پست فوق توزيع موسوم به اليگودرز 3 به 6۰ 
مگاولت آمپر در دس��تور كار قرار گرفت و با نصب يك 
دستگاه ترانسفورماتور 3۰ مگاولت آمپري با موفقيت 
به پايان رس��يد. داودآبادي در ادامه اف��زود: با افزايش 
ظرفيت پست مذكور ضمن بالابردن قابليت اطمينان، 
پاسخگويي به نياز بار و تقويت شبكه فوق توزيع منطقه 
وتامين نياز مصرف مشتركين موجب بهبود كيفيت برق 
و ايجاد زيرساخت مناسب جهت توسعه كشاورزي نيز 
شده است.  بر اس��اس اين گزارش، ايستگاه برق 63 به 
2۰ كيلو ولت اليگودرز3 با ظرفيت 6۰ مگا ولت آمپر، 
داراي ۱2 فيدر خروجي 2۰ كيلو ولت و ۴ فيدر 63 كيلو 
ولت به ارزش ۴۵۰ ميليارد ريال مورد بهره برداري قرار 
گرفت.  »محمدخدابخشي« نماينده مردم اليگودرز نيز 
در آيين بهره برداري از افزايش ظرفيت پست برق فوق 
توزيع اليگودرز3 با تشكر از اقدامات انجام شده بيان كرد: 
پروژه افزايش ظرفيت اين پس��ت باعث پايداري برق 
منطقه شده اس��ت. وي با اشاره به پايداري شبكه برق 
در حوزه انتخابيه خود در تابستان ۱۴۰2 و با قدرداني از 
اقدامات و زحمات شركت برق منطقه اي باختر، تصريح 
كرد: چنين اقداماتي باعث رشد و توسعه همه بخش هاي 
توليد مي شود و ما اميدواريم شاهد افتتاح چنين طرح ها و 
پروژه ها يي بيش از پيش باشيم. شركت برق منطقه اي 
باختر مسووليت انتقال برق در 3 استان لرستان، مركزي 

و همدان را برعهده دارد.

در نشست ماهانه هيات نمايندگان پارلمان بخش خصوصي چه گذشت؟ 

حمله شديد اتاق به دولت رييسي 

معاون وزير صمت مطرح كرد

پيشنهاد تخصيص يارانه شير خشك در قالب كالابرگ
معاون وزير صمت با اشاره به اينكه از سوي وزير صمت 
در هيات دولت پيش��نهاد داديم كه يارانه شير خشك 
روي محصول نهايي و به مصرف كننده نهايي در قالب 
كالابرگ الكترونيك اختصاص پيدا كند، گفت: تا زماني 
كه شيوه فعلي ادامه دارد، بايد نظارت ها تشديد شود كه 
صرفا فروش شيرخشك در داروخانه ها و شبكه فروش 

رسمي مورد تاييد وزارت بهداشت انجام شود. 
محمد مهدي برادران در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه 
توليد، واردات و توزيع ش��ير خش��ك طي تفاهمي در 
دولت قبل به وزارت بهداشت واگذار شده، گفت: اما در 
صورت لزوم وزارت صمت با وزارت بهداشت همكاري 
خواهد ك��رد. براي مثال هفته گذش��ته وزارت صمت 
مصوب كرد كه حمل و نقل شير خشك در كشور به جز 
در شبكه رسمي مورد تاييد سازمان غذا و دارو، ممنوع 
است. همچنين اين موضوع به مديركل سازمان هاي 

صمت استان هاي مختلف و ستاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز در استان ها به ويژه استان هاي مرزي كه نمونه هايي 
از حمل و نقل شير خشك، خارج از شبكه رسمي مورد 
تاييد وزارت بهداش��ت وجود داش��ته ابلاغ شده و اين 
استان ها جزو اولويت هاي برخورد در قالب توزيع خارج 

از شبكه رسمي و قاچاق هستند.
وي ابراز امي��دواري كرد كه اي��ن تصميم كمك كند 
عده اي براي سود بيشتر و س��وداگري محصول مورد 
نياز كودكان را به سمت شبكه غيررسمي نبرند و قاچاق 
عكس رخ ندهد و گفت: همچنين به طور مش��خص از 
سوي وزير صمت پيشنهاد داديم كه يارانه شير خشك 
روي محصول نهايي و به مصرف كننده نهايي در قالب 
كالابرگ الكترونيك اختصاص پيدا كند و اين پيشنهاد 
به هيات دولت اعلام ش��ده است. اما تا زماني كه شيوه 
فعلي ادامه دارد، بايد نظارت ها تش��ديد شود كه صرفا 

فروش شيرخش��ك در داروخانه هاي رسمي و شبكه 
فروش رسمي مورد تاييد وزارت بهداشت انجام شود.

همچنين به گفته معاون وزير صمت طرح ديگري مبني 
بر تطبيق شناسه گذاري سامانه هاي مربوط به وزارت 
بهداشت و سامانه جامع تجارت دنبال مي شود كه اين 
موضوع كمك مي كند شفافيت در زنجيره توزيع افزايش 

پيدا كند و كمتر شاهد اين نوسانات در بازار باشيم.
برادران همچنين گفت: آمار دقيق��ي از ميزان قاچاق 
معكوس ش��ير خشك در كش��ور در دسترس نيست، 
اما قابل پيش بيني است افرادي كالايي كه قيمت آن 
پايين تر از بازار جهاني باشد را از كشور خارج كنند. حتي 
ممكن است اين نوع محصولات از جمله شير خشك در 
داخل كشور صرف توليد ساير كالاها شود و به عبارت 
دقيق تر شير خشك به جاي اينكه به كودكان برسد براي 

توليد محصولات غذايي ديگر استفاده شود.

به گزارش ايسنا، بر اساس اعلام س��ازمان غذا و دارو از 
2۰ مهرماه فروش شيرخش��ك نوزاد تنها با كد ملي و 
تاريخ تولد امكانپذير است كه اين موضوع شامل همه 
شيرخشك ها از جمله رگولار مي شود. طبق گفته هاي 
تحويل زاده - رييس انجمن توليدكنندگان شيرخشك 
نوزاد- قيمت شيرخش��ك دستوري است و قيمت آن 
پايين نگه داشته ش��ده، بنابراين احتمال مي رفت كه 
اين كالا از كش��ور خارج يا بيش از حد مصرف ش��ود يا 
كلا وارد صنايع ديگري شوند و به دست مصرف كننده 

واقعي نرسد.
او همچني��ن گفته ب��ود ك��ه از اول س��ال تاكنون به 
شركت هاي توليدكننده شير خش��ك نوزاد ارزدهي 
مناسبي نشد و همين امر منجر به كاهش ذخاير توليد 
اين شركت ها شد و چون عرضه و تقاضا متناسب نبود 

در بازار كمبود به وجود آمد.
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خبرروز

مرگ مغزي آرميتا گراوند قطعي است
۱۱ مهر ماه بود كه آرميتا گراوند به همراه دوستانش وارد مترو شهدا شدند و در كسري از ثانيه اين دختر نقش زمين شده و 
سرش در برخورد با سكوي مترو آسيب ديد. از آن روز تاكنون آرميتا گراوند در بيمارستان فجر تحت درمان قرار گرفته است 
اما متاسفانه بر اساس اخبار اعلام شده از سوي برخي خبرگزاري ها مانند تسنيم و برنا مرگ مغزي اين دختر نوجوان حتمي 
اس��ت. آرميتا گراوند بر اساس گفته پزشكان زماني كه به بيمارستان منتقل مي شود هم از درصد هوشياري پايين برخوردار 
بوده و از آن تاريخ تاكنون كه بيش از ۱۹ روز مي گذرد هيچ نشانه اي از بهبود در او مشاهده نشده است. اين خبر هنوز به طور 
رسمي تاييد نشده اما نشانه ها حاكي از آن است كه حادثه رخ داده براي آرميتا گراوند در مترو به قيمت جان او تمام شده است.

رويداد

گراني دارو و درمان يك معضل بس��يار جدي است به 
خصوص براي خانواده هايي كه منبع درآمدِ لايزال ندارند 
و حيات و ممات شان به حقوق مزدبگيري ناچيزي بند 
است كه آخر هر ماه به حساب شان واريز مي شود. براساس 
آمارهاي رسمي، كارگران و بازنشستگان در سال قبل و در 
حالي كه هنوز گراني و كمبود دارو به اندازه سال جاري 
تبديل به موضوعي حاد نشده بود، حداقل ماهي ۱ ميليون 
و ۴۰۰ ه��زار تومان خرج دوا و درم��ان كرده اند؛ اين در 
حالي است كه ۶۰ درصد اين خانوارها، در سال قبل فقط 
۶ ميليون تومان يا كمي بيشتر حقوق ماهانه داشته اند. به 
اين داده هاي رسمي كه مبتني بر گزارش اخير مركز آمار 

ايران است، در ادامه اين گزارش برمي گرديم.

    خود-درماني در ميان بازنشستگان
هزينه هاي سنگين و كمرشكن درمان، سال هاست كه 
يك گرفتاري اساسي براي همه مردم است، از نسخه هاي 
چند صدهزار توماني و چند ميليوني داروهاي باكيفيت 
براي بيماران خاص گرفته تا قيمت هاي نجومي بستري 
و كلينيكي، همه نشان مي دهد كه درمان به يك كالاي 
پولي و قابل خريد و فروش تبديل شده كه هركه بيشتر 
بپردازد، از خدمات باكيفيت تري برخوردار مي شود دقيقاً 
به مصداقِ ضرب المثلِ »هرچه پول بدهي همانقدر آش 
مي خوري«! اما بعد از كاه��ش ارزش ريالي و حذف ارز 
ترحيجي مواد اوليه دارو، اين گراني وارد مرحله جديدي 
شد؛ امروز »درمان كيفي« از دايره توانايي هاي خانوارهاي 
كارگري به شدت دور افتاده است. علي دهقان كيا )رييس 
كانون بازنشس��تگان كارگري تهران( در ترسيم فضاي 
فعلي به ايلنا مي گويد: بازنشستگان بسياري هستند كه 
ديگر مدت هاست س��راغ دوا و درمان و دكتر نمي روند؛ 
با گران شدن هزينه هاي دارو و درمان، بازنشستگان به 
راهكارهايي مثل »خوددرماني« روي آورده اند؛ ديگر در 
توانشان نيست كه بروند و بيماري هايشان را معالجه كنند. 
او از مستمري بگيراني ياد مي كند كه به كانون بازنشستگان 
مراجعه مي كنند و مي گويند: هزينه هاي دارو و درمان 
آنقدر زياد است كه ترجيح مي دهيم دكتر نرويم، در خانه 

مي مانيم تا ببينيم چه مي شود يا خوب مي شويم يا..... 

    مشكلات بيماري هاي خاص
اخي��را كارگري كه يك فرزند س��رطاني در خانه دارد، 
در تماس با ما از داروهاي گران اين بيماري انتقاد كرد؛ 
داروهايي كه تهيه نسخه آن در هر ماه، گاهي به ۳ ميليون 
تومان پول نياز دارد؛ بعد از پرداختن اين پول سنگين با 
يك حقوق حداقلي، بايد چندين هفته يا حتي يك ماه 
منتظر ماند تا بخشي از آن را بيمه تكميلي بپردازد البته 

اگر سقف پرداخت بيمه پُر نشده باشد!

    عمر دست خداست اما...
۲۴ مهر ماه در روزهاي انتشار اين اخبار، صحبت هاي 
رييس  دولت درباره تجمع خانواده هاي بيماران خاص 
در بين كاربران ش��بكه هاي اجتماعي واكنش  برانگيز 
شد وقتي گفت؛ اولًا عمر دست خداست، ثانيا خودمان 

سعي مي كنيم بسازيم. آيا يك خانواده  كم درآمد كه يك 
بيمار خاص در منزل دارد، با شنيدن اين جمله كه »در 
آينده سعي مي شود داروهاي بيماران خاص در كشور 
توليد شود« مي تواند از جست وجوي دردناك دارو براي 
بيمارش دس��ت بردارد؛ آيا وقتي دارو در بازار نيس��ت، 
مي تواند به بازار سياه مراجعه نكند و آيا اگر لازم باشد، 
فرش زير پايش را نمي فروشد تا براي فرزندش دارو تهيه 
كند؟ به گفته نادر مرادي فعال كارگري، داروها به طور 
ع��ام و داروهاي بيماران خاص به ط��ور خاص، تبديل 
به كالاهايي گران قيمت و گاهی لاكچري ش��ده اند به 
گونه اي كه اقدام براي درمان بيم��اري براي كارگران 
تبديل به امري صعب ش��ده؛ امروز بيش��ترين نگراني 
خانواده ها اين است كه خداي ناكرده يك بيماري از راه 
برسد و با دست خالي شاهد رنج كشيدن عضو خانواده 
خود باشند. او تاكيد مي كند: »درمان« طبقاتي و كالايي 
شده؛ برخورداران و خواص از بهترين داروها و خدمات 
درماني برخوردارن��د ولي براي فرودس��تان و نود و نه 
درصدي ها، خريد داروهاي ساده يا مثلًا پركردن يك 

دندان كرم خورده چيزي شبيه يك كابوس است....

    درمان درآمد
 براساس اين داده هاي مركز آمار، »خانوارهاي شهري 
كه در س��ال ۱۴۰۱ داراي درآمدي معادل ۱۲ ميليون 
تومان و كمتر بودند، به طور ميانگين حدود ۱ ميليون و 
۴۰۰ هزار تومان را صرف هزينه هاي بهداشت و درمان 
كردند و در جايگاه نخست كمترين هزينه قرار گرفتند«. 
مزدبگيران كم درآمد –كارگران و بازنشس��تگان- در 
اين گروه جاي مي گيرند؛ بايد در نظر داش��ته باش��يم، 
حداقل بگيران در سال ۱۴۰۱ خيلي كمتر از ۱۲ ميليون 
تومان و به طور متوسط فقط ۶ ميليون و ۵۰۰ هزار تومان 
حقوق گرفته اند؛ صرف ۱ ميليون و ۴۰۰ هزار تومان از ۶ 
ميليون و ۵۰۰ براي درمان، به راستي كمرشكن است؛ 
وقتي يك خانواده كارگري بيمار در خانه دارد، چطور بايد 
اجاره خانه و خرج خوراك و آموزش و س��اير هزينه ها را 
بپردازد؟ براساس اين گزارش، »خانوار هاي شهري داراي 
گروه هاي درآمدي ۱۲ تا ۱۹.۵ ميليون تومان و ۱۹.۵ تا 
۲۷ ميليون تومان در سال ۱۴۰۱ به طور ميانگين حدود ۲ 
ميليون تومان را صرف هزينه هاي بهداشت و درمان خود 
كردند«، »گروه درآمدي ۲۷ تا ۳۶ ميليون توماني، هزينه 
متوسطي معادل ۳ ميليون تومان را صرف هزينه هاي 
بهداشت و درمان خود كردند« و در نهايت، »گروه هاي 
درآمدي ۳۶ تا ۴۸ ميليون تومان��ي، ۴۸ تا ۶۰ ميليون 
توماني و ۶۰ تا ۷۲ ميليون توماني، به طور ميانگين حدود 
۴ ميليون تومان را صرف هزينه هاي بهداشت و درمان 
خود كردند.« تفاوت هزينه هاي درمان بين دهك هاي 
درآمدي نش��ان مي دهد كه چطور درمان به پديده اي 
طبقاتي و كالايي بدل شده؛ فردي كه ۳۶ تا ۴۸ ميليون 
درآمد ماهانه دارد، خيلي راحت مي تواند ۴ ميليون تومان 
براي درمان بپردازد و احتمالاً ۴ برابر كارگري كه با سختي 
ماهي ۱ ميليون و ۴۰۰ هزار تومان هزينه درمان مي كند، 

سلامت و بهداشت خانواده خود را تضمين كند.

»درمان« براي كارگران شبيه يك كابوس است

كمبود ۳۰۰ هزار معلم در سراسر كشور و وعده استخدام ۲۵ هزار معلم از سوي آموزش و پرورش

يك ماه در كلاس بدون معلم

گليماندگار|
 يك ماه كامل از سال تحصيلي گذشت و 
هنوز معضل كمبود معلم در مقطع ابتدايي 
حل نشده اس��ت، اين در حالي است كه وزير آموزش و 
پرورش قول رفع اين مشكل در نيمه دوم مهر ماه را داده 
بود و قرار بود با مشخص شدن نتيجه ارزشيابي ها ديگر 
كلاس درسي بدون معلم باقي نماند. اما حالا كار به جايي 
رسيده كه مدارس از اوليا مي خواهند در صورت توان سر 
كلاس حاضر شده و به بچه ها درس بدهند. اتفاقي كه 
نشان مي دهد دو سال تعطيلي مدارس به دليل كرونا 
نه تنها باعث شده تا بچه ها از درس و مدرسه دور شوند و 
به قول معروف پشتشان باد بخورد كه مسوولان هم فكر 
كردند مي توانند بدون در نظر گرفتن وظيفه اي كه بر 
عهده دارند حل مشكلات را به دقيقه نود موكول كنند 
و حالا تنها چيزي كه در اين بين باقي مانده كلاس هاي 
بدون معلم و دانش آموزان و اولياي سرگرداني است كه 
نمي دانند قرار است چه وقت درس دادن به فرزندانشان 
در مدارس شروع شود. اما مساله فقط اين نيست نبود 
سرايدار در مدرسه هم خود به معضل ديگري تبديل شده 
است. عكس هايي كه در فضاي مجازي از شكل آشفته و 
به هم ريخته مدارس و كلاس هاي درس منتشر مي شود 
نشان مي دهد اين معضل هم به اين زودي ها حل نخواهد 
شد. حالا ديگر اوليای دانش آموزان هم براي مطمئن 
شدن از سلامت فرزندانشان شايد مجبور شوند نظافت 
مدرسه را هم انجام بدهند و در اين بين اما وزير آموزش 
و پرورش به جاي رسيدگي به وضعيت مدارس در حال 
اظهارنظرهاي سياسي است و گويي هيچ مشكلي در 
حوزه كاري اش وجود ندارد تا به آن رسيدگي كند. اين 
همان مدرسه قوي و ايران قوي بود كه صحرايي در روز 
اول بازگش��ايي مدارس وعده آن را مي داد و حالا علاوه 
بر اينكه تعداد قابل توجه��ي از دانش آموزان به دلايل 
متعدد و از جمله مشكلات اقتصادي از ادامه تحصيل باز 
مانده اند كمبود ۳۰۰ هزار معلم هم در مدارس سراسر 
كشور نشان مي دهد كه وضعيت آموزش و پرورش از 

روزهاي مطلوبش بسيار فاصله دارد. 

    نبود معلم و بي انگيزگي دانش آموزان
ش��هلا صلواتي، كارش��ناس آموزش و روانشناس 
كودك در اين باره به »تعادل« مي گويد: هدر رفتن 
فرصت تحصيلي تنها يك��ي از عواقب نبود معلم در 
سر كلاس است. اما اينكه دانش آموزان هر روز وارد 
كلاس درسي مي شوند كه هيچ معلمي در آن حضور 
ندارد و وق��ت خود را به بطال��ت مي گذرانند باعث 
مي شود تا انگيزه آنها براي آموزش و درس خواندن 
از بين برود. اين مساله تاثيرات بلندمدتي در روحيه 
دانش آموزان ب��ه جاي مي گذارد. به خصوص اينكه 
اكثرا در مقطع ابتدايي اي��ن كمبودها وجود دارد و 
بچه هايي كه تازه مي خواهند با فضاي مدرسه و نوع 
تلاش براي تحصيل و... آش��نا ش��وند بايد با چنين 

وضعيتي رو به رو باشند.
او مي افزايد: سوال اصلي اينجاست كه معلمان قبول 
ش��ده در آزمون اس��تخدامي آم��وزگاري ابتدايي و 
استثنايي همچنان بايد منتظر بمانند تا در گزينش 
ش��ركت كنند. اين در حالي اس��ت كه يك ماه تمام 
دانش آموزان در مدارس بدون معلم باقي مانده اند و 
اين ماجرا مي تواند به آينده اين بچه ها آسيب بزند.  اين 
كارشناس آموزش مي گويد: متاسفانه سال هاست كه 
از عدالت آموزشي در كشور ما خبري نيست و همين 
عدالت نصفه و نيمه هم با اين شرايط از بين رفته است. 
مساله فقط هدر رفتن سرمايه هاي مادي نيست بلكه 
هدر رفتن استعدادها و س��رمايه هايي است كه قرار 

است آينده ساز اين كشور باشند. 

    با چنين زيرساختي
دنبال افزايش جمعيت هستيم

كوروش بابايي، كارشناس آموزش نيز در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: با چنين زيرساخت هايي به دنبال 
افزايش جمعيت هس��تيم. يك ماه از سال تحصيلي 
گذشته و هنوز جاي خالي ۳۰۰ هزار معلم در مدارس 
كشور به وضوح ديده مي شود و تنها كاري كه وزارت 
آموزش و پرورش مي كند وعده دادن است. مدارس نه 

معلم دارند و نه سرايدار. اينكه برخي مديران از اوليای 
دانش آموزان مي خواهند تا براي درس دادن به كلاس 
بروند يعني وضعيت بغرنج تر از آن چيزي اس��ت كه 

بتوان تصور كرد.
او مي افزايد: در برخي مدارس تنها يك مدير كارمند 
رسمي مدرس��ه اس��ت. نه از معلم خبري است و نه 
از مع��اون و.... چرا بايد چنين اتفاق��ي آن هم بعد از 
تعطيلي هاي پي در پي مدارس به دليل همه گيري 
كرونا و بعد هم آلودگي ه��وا رخ بدهد. در اين مدت 
آموزش و پرورش و مس��وولان آن در حال انجام چه 
كاري بودند كه نتوانستند قبل از رسيدن شروع سال 
تحصيلي مشكلات كمبود معلم و معاون و... را حل و 
فصل كنند.  اين كارشناس آموزش مي گويد: به راحتي 
با آينده فرزندان ما بازي مي شود و در اين بين كسي هم 
پاسخگو نيست. مسوولان عادت كرده اند به وعده دادن 
و ما هم عادت كرده ايم به پذيرفتن اين وعده هايي كه 
معلوم نيست تا چه ميزان ضمانت اجرايي دارند. چرا 
بايد ده ها هزار معلمي كه در آزمون استخدامي قبول 
شده اند به بهانه گزينش پش��ت در مدارس بمانند و 

بچه ها بدون معلم سر كلاس بروند. 

    وقتي در تهران كمبود معلم هست
واي به شهرهاي دور افتاده

گلنوش بهاري، اوليا يكي از دانش آموزاني كه فرزندش 
يك ماه از سال را بدون حضور معلم در كلاس درس 
گذرانده اس��ت نيز به »تعادل« مي گويد: وقتي ما در 
تهران با چنين مشكلاتي مواجه هستيم واي به حال 
شهرهاي دور افتاده و روستاها. چرا هيچ كس براي رفع 
اين معضل كاري نمي كند. تا كي قرار است بچه هاي ما 
بهترين ساعت هاي عمرشان را در كلاس هاي بدون 
معلم به بطالت بگذرانند و كسي هم پاسخگو نباشد. 
از طرفي هم نمي توانيم بچه ها را به مدرسه نفرستيم 
من هر روز براي اينكه دخترم را راهي مدرسه كنم بايد 
يك ساعت با او حرف بزنم. او كلاس دوم دبستان است 
و مي گويد وقتي معلم نداريم حوصله مان سر مي رود. 

بچه ها خسته شده اند و اين اصلا نشانه خوبي نيست.
اين مادر به مس��اله نظافت مدارس هم اشاره كرده و 
مي افزايد: متاسفانه فقط كمبود معلم نيست كه بايد 
نگران آن باشيم. نبود سرايدار در مدرسه هم خودش 
به نوعي معضل به شمار مي رود. اولا كه بودن سرايدار 
امنيت دانش آموزان داخل مدرسه را تضمين مي كند. 
اينها كودك هستند اگر كسي مراقبشان نباشد ممكن 
است از مدرس��ه بيرون بيايند. از سوي ديگر مساله 
نظافت مدارس است كه ما را نگران سلامت فرزندانمان 
مي كند. هفته گذشته به همراه چند نفر ديگر از اوليا 
مدرسه خودمان دستشويي و كلاس هاي بچه هايمان 

را نظافت كرديم. 

    شلوغي كلاس هاي درس
معضل ديگر مدارس دولتي

مساله فقط نبود معلم و عدم نظافت كلاس ها و... نيست 
مساله اينجاست كه در مدارس دولتي به خصوص در 
مقطع ابتدايي استاندارد جمعيتي در كلاس هاي درس 
رعايت نمي ش��ود. در اين ش��رايط اداره كلاس ها به 
والدين دانش آموزان سپرده مي شود در حالي كه اصلا 
نمي تواند نتيجه مطلوبي براي آنها به همراه داش��ته 

باشد.  عاطفه معاون يكي از همين مدارس در مورد 
افزايش جمعيت كلاس ها ب��ه »تعادل« مي گويد: 
متاسفانه كمبود معلم باعث شده تا در برخي مدارس 
دانش آموزان دو يا سه كلاس را با هم ادغام كنند. به 

همين خاطر استاندارد جمعيتي رعايت نمي شود.
كنت��رل دانش آموزان مقط��ع ابتدايي بدون معلم 
بس��يار س��خت اس��ت و البته اوليا هم تا جايي كه 
مي توانن��د با مدارس هم��كاري مي كنند اما قطعا 
تدريس آنه��ا نمي توان��د كيفي��ت تدريس معلم 
آم��وزش دي��ده را داش��ته باش��د و از طرفي هم 
 تع��داد زي��اد دانش آم��وزان در كلاس هاي درس 
مشكل س��از مي ش��ود.  او مي افزايد: برخي از اوليا 
در خانه هم به فرزندان خ��ود درس مي دهند تا از 
تحصي��ل عقب نمانند اما اگر اي��ن روند ادامه پيدا 
كند قطعا بر تعداد دانش آموزاني كه ترك تحصيل 
مي كنند تا به بازار كار بپيوندند بيش��تر و بيش��تر 
خواهد ش��د. فراموش نكنيم بسياري از خانواده ها 
به دليل مش��كلات اقتصادي حت��ي توان ثبت نام 
فرزندانش��ان در مدارس دولتي را هم نداشته اند و 
حالا اين نبود معلم بهانه اي مي شود براي اينكه آنها 

فرزند خود را از مدرسه بيرون بياورند. 

    ورود  ۲۵ هزار معلم جديد به مدارس
از ابتداي آبان

تمام اين اتفاقات در حالي رخ مي دهد كه سخنگو و معاون 
برنامه ريزي و توسعه منابع آموزش و پرورش از ورود ۲۵ 
هزار معلم جديد به م��دارس در آبان ماه خبر مي دهد. 
تعدادي كه در برابر ميزان كمبود معلم در كشور حتي يك 
دهم تعداد مورد نياز هم نيست اما او معتقد است با ورود 
اين معلم ها مساله كمبود معلم در مدارس بر طرف خواهد 
شد و ظرفيت هاي خالي مانده نيز در آزمون هاي بعدي 
جذب مي شوند! علي فرهادي درباره استخدام نيروهاي 
سرايدار مدارس و بحث افزايش حقوق آنها نيز گفت: با 
سازمان اداري و استخدامي درباره استخدام حداقل ۳۰ 
هزار نيروي س��رايدار خدمتگزار مكاتباتي انجام شده و 
درخواست ارسال شده است كه به محض دريافت مجوز 
اين امر انجام خواهد شد. به گزارش مركز اطلاع رساني و 
روابط عمومي وزارت آموزش و پرورش، به گفته فرهادي، 
براي جبران حقوق و مزاياي نيروهاي سرايدار مشغول 
به كار نيز با سازمان اداري و استخدامي صحبت هايي شده 
است تا از ظرفيت قانوني براي جبران اين كمبود اقدامي 
صورت گيرد. باز هم وعده هايي كه معلوم نيست زمان 

اجرايي شدن آنها چه موقع فرا مي رسد.

گزارش

مسوولان و وعده هايي كه ضمانت اجرايي ندارند

جوابیه

پرسشگري به معناي »يك طرفه به محكمه رفتن« نيست!
موضوع: پاسخ به يادداشت دوپينگ اقتصادي منتشر 

شده ۲۶ مهر ۱۴۰۲ 
با سلام و احترام

پيرو يادداشت منتشر شده در روزنامه و پايگاه اينترنتي 
تعادل به تاريخ ۲۶ مهرماه ۱۴۰۲ با عنوان: »دوپينگ 
اقتصادي « ضمن تشكر از جناب آقاي رضا پاكدامن 
نويسنده يادداشت و نيز جنابعالي و همكاران عزيز در 
روزنامه اقتصادي تعادل، جوابيه اي به منظور نشر در 

آن روزنامه محترم، تقديم حضور مي شود.
پاسخ به اين شرح است: 

پرسش�گري به معناي »يك طرف�ه به محكمه 
رفتن« نيست!

پرسشگري، هويت رسانه است و پاسخگويي مسووليت 
صندوق توسعه ملي؛ اين بديهي ترين اصلي است كه 
صندوق در حكمراني تازه و در تعامل با رس��انه ها در 
پيش گرفته اس��ت. چنانكه دست كم طي يك سال 
منشأ تمام اخبار و اطلاعاتي كه به استناد آنها، رسانه ها 
و منتقدين به صندوق توسعه ملي پرداخته اند، خود 
صندوق توسعه بوده است. گزارش تازه روزنامه تعادل 
با عنوان »دوپينگ اقتصادي« هم از اين قاعده مستثني 
نيست. نگارنده اين مطلب اطلاعات و داده هاي منتشر 
شده از س��وي صندوق توسعه ملي را در كنار هم قرار 
داده و نسبت به طرح پرسش هايي از صندوق توسعه 

ملي اقدام كرده است.
سواي آنكه در نوشتار پيش  رو ضمن احترام به جايگاه 
رسانه، پرسش هاي مطروحه را پاسخ گفته ايم، ذكر اين 
نكته را نيز ضروري مي دانيم كه بهتر بود نگارنده محترم 
نيز به شخصيت مخاطب احترام مي گذاشت و به جاي 
طرح و انتشار پرسش هاي بي پاسخ، ضمن گفت وگو با 
مديران و كارشناسان صندوق توسعه ملي، گزارشي 
كامل و تصويري جامع را به مخاط��ب ارايه مي كرد. 
حال كه صندوق توسعه ملي، باب گفت وگو و تعامل 
با منتقدان و صاحب��ان كلام و قلم را بيش از هر زمان 
ديگري باز گذاش��ته، زيبنده آن است كه در برقراري 
اين تعامل، جامعه را در برابر اطلاع رساني شفاف قرار 
بدهيم و مسير توسعه را هموار كنيم و از خاطر نبريم 
كه آينده فرزندان مان در گروي همين بستر سازي و 

شفافيت امروز است. 

حال بپردازيم كه پرس�ش هاي طرح شده از 
سوي روزنامه تعادل: 

پرسش  اول؛ چرايي تسهيلات  دهي بانك 
نخستين چالشي كه نگارنده محترم مورد توجه قرار 
داده چرايي تس��هيلات دهي صن��دوق به بانك هاي 
عامل بوده و پرسش را چنين طرح كرده كه يك بانك 
۴ ميليارد دلار از صندوق توسعه ملي تسهيلات گرفته 
كه از اين ميزان دو ميليارد دلار معوقه شده است، ولي 
كل دارايي بانك ۲۰۰ ميليون دلار است و از اساس چرا 
صندوق مي بايست به يك »بانك« تسهيلات بدهد؟ 

و همچنين چرا تضامين لازم از بانك مزبور اخذ نشده 
كه هم اكنون دارايي اين بانك كه احتمالا طلبكاران 

ديگري نيز دارد، تكافوي طلب صندوق نباشد؟ 
پاسخ به اين پرسش بديهي اس��ت؛ چراكه بر اساس 
اساسنامه صندوق توسعه ملي، تقسيم كار مشخصي 
بين بانك عامل و صندوق توسعه ملي وجود دارد، به 
اين معنا كه بانك از مشتري وثايق مي گيرد و صندوق 
توس��عه ملي هم تعه��دات كافي محض��ري از بانك 
گرفته است. اساس��نامه صندوق توسعه ملي اعطاي 
تسهيلات مس��تقيم به متقاضيان را نمي دهد و اين 
كار بايد از س��وي بانك عامل انجام شود. البته پس از 
اخذ نظام نامه س��رمايه گذاري صندوق، تغييراتي به 
اين روش داده شده است. در عين حال مديران وقت، 
مصوبه اي از دول��ت اخذ مي كنند كه بانك مركزي با 
قيمت مبادله اي ريال مشتري را به ارز تبديل كند كه 
اين مصوبه هرگز اجرايي نمي شود. به هر حال با توجه 
به جميع جهات كه بانك عامل، ناتوان شده و صندوق 
مجبور ش��ده راس��اً اقدام به پيگيري در مورد وصول 
مطالبات خود كند. در عين ح��ال ذكر اين نكته هم 
ضرورتي اس��ت با اينكه بانك عامل، ظرفيت پذيرش 
چنين عامليتي را نداشته، اما تسهيلات اعطايي موجب 
ايجاد چندين پروژه عظيم در سطح ملي شده است. با 
اين حال صندوق توسعه ملي در مدل هاي جديد خود، 
رتبه بندي بانك هاي عامل را مدنظر قرار مي دهد و براي 
تسهيلات بالاي يكصد ميليون دلار از سرمايه گذاري 
غيرمداخله اي )I-HOPE( استفاده مي كند تا ريسك 
عدم بازپرداخت را به حداقل رس��اند و سود بيشتري 

نصيب صندوق توسعه ملي شود.

پرسش دوم؛ واريز يك همت به بازار سرمايه
دومين پرسش��ي كه نگارنده گزارش )پرسش��نامه( 
روزنامه تعادل مطرح مي كند در رابطه با چرايي واريز 
يك هزار ميليارد تومان از سوي صندوق توسعه ملي به 
بازار سرمايه براي كمك به بازار سرمايه است؛ اين اقدام 
چه ضرورتي داشته است؟ آيا صندوق وظيفه حاكميتي 
دارد كه به علت ش��رايط وخيم بورس، بدون توجيه 

اقتصادي يك همت به بورس تزريق كند؟
در رابطه با اين پرس��ش طرح ش��ده از سوي نگارنده 
محترم با محوريت چرايي سرمايه گذاري در بورس، 
بايد تاكيد كرد اين اقدام بر اساس ماده ۲۸ قانون رفع 
موانع تولي��د رقابت پذير و متعاقبا مصوبه س��ال ۹۹ 
شوراي عالي امنيت ملي )س��ند بالادستي( صورت 
گرفته و صن��دوق موظف و مكلف به انج��ام آن بوده 
است. برخي تصميمات از بالادست به صندوق ابلاغ 
مي ش��ود كه بر اساس اساس��نامه، هيات عامل بايد 
آن را انجام بدهد. در عي��ن حال بايد پذيرفت برخي 
از مردم متاس��فانه بدون هرگونه تخصصي در بورس 
س��رمايه گذاري كرده و متضرر شده اند؛ بنابراين اين 
صندوق بر اساس اين مصوبه وارد عمل شده و همچنين 
علاوه بر كمك به س��رمايه گذاران، خود نيز در مدت 

باعث افزايش منابع صندوق شده است؛ و نكته مهم تر 
آنكه اين اقدام بدون توجيه اقتصادي نبوده؛ چنانكه 
در ابتدا مقرر بود اين پ��ول صرفاً نزد صندوق تثبيت 
با سود ثابت س��پرده گذاري شود، اما با تغيير رويكرد 
صندوق در دو سال گذشته موضوع و قرارداد از رويكرد 
سپرده گذاري يه رويكرد سرمايه گذاري تغيير كرده 

است. 
در سال گذشته نيز صندوق توسعه ملي از محل آورده 
خود حدود ۲/۳ همت س��ودآوري داشته كه صندوق 
توس��عه ملي عينا به منظور انجام تعهدات قراردادي 
مبتني بر موارد پي��ش گفته، در صندوق تثبيت بازار 
سرمايه مجددا س��رمايه گذاري گرديد. خوشبختانه 
حضور گاه و بيگاه صندوق توس��عه ملي در ش��رايط 
قرمز رنگ بازار باعث سبز رنگ شدن نمادها شده كه 
ما معمولا آن را اطلاع رساني نمي كرديم تا تنشي در 

بازار ايجاد نشود.

پرسش سوم؛ مشاركت در طرح مسكن ملي
سومين پرسشي كه نگارنده روزنامه تعادل مطرح كرده 
در رابطه با پيشنهاد صندوق توسعه ملي براي مشاركت 
۲ ميليارد دلاري در طرح ملي مسكن و دريافت اوراق 
نفتي است؛ نگارنده عنوان كرده چرا بايد صندوق در 
طرح ساخت ۴ ميليون واحد مسكوني به دولت كمك 

مالي كند؟
در مورد كم��ك ۲ ميليارد دلاري صندوق توس��عه 
ملي به حوزه مسكن ذكر اين نكته ضروري است كه 
پرداخت اين مبالغ به صورت برداش��ت و تسهيلات 
نبوده و در قالب دريافت محموله نفتي صورت خواهد 
گرفت )كه انتظار مي رود صندوق از بابت اين معامله 
حداقل ۱۰درصد سود ببرد؛ سودي كه در گام نخست 
و از بابت نرخ تنزيل اوراق نفتي حاصل خواهد ش��د(. 
در واقع صندوق به نوعي پيش دس��تي كرده كه براي 
برداش��ت منابعش اقدامي صورت نگيرد و دست به 
خريد حواله هاي نفتي وزارت مسكن زده است. بديهي 
است كه در حكمراني نوين، صندوق توسعه ملي هيچ 
 وقت وارد عمليات ساخت و ساز نخواهد شد و از محل 
اين مشاركت هم، سود قابل توجهي به صندوق توسعه 
بازخواهد گشت. مطابق مصوبات هيات امناي صندوق 
و نظامنامه هاي سرمايه گذاري روش هاي مختلفي براي 
تبديل منابع حاصل از صادرات نفت به ثروت و سرمايه 
زاينده به هيات عامل ارايه شده است. صندوق توسعه 
ملي اميدوار است از محل اين معامله، هم خود صاحب 
سود مناسبي ش��ود و هم به تهيه مسكن محرومان 
جامعه كمك ش��ود. به هر حال باز هم تكرار مي شود 
كه صندوق توسعه ملي منابع را در ازاي دريافت اوراق 
نفتي پرداخت مي كن��د؛ نه قرض مي دهد و نه كمك 

بلاعوض مي كند.
پرسش آخر؛ هدايت منابع در مسير كارآمدي

نگارنده در بخش ديگري از نوشتارش، اين موضوع را 
مطرح كرده چرا با توجه به تاكيد مكرر مقامات دولتي 

مبني بر دو برابر ش��دن ص��ادرات و درآمدهاي نفتي 
ايران طي دو سال اخير و همچنين آزاد سازي بيش از 
۶ ميليارد دلار پول هاي بلوكه شده ايران در كره جنوبي، 
عراق و انگلستان و »دسترسي كامل« به اين منابع، از 
اين منابع براي تنظيم ب��ازار كالا و ارز، رونق بورس و 

تامين مالي پروژه هاي دولت استفاده نمي شود؟
س��واي اينكه طرح اين پرسش ابعادي كلان داشته و 
تنها معطوف به صندوق توسعه ملي نيست، اين دغدغه 
اصحاب رس��انه را هم از منظر صندوق توسعه ملي به 
عنوان صندوقي بين نسلي و حافظ منابع و منافع ملي 
پاسخ مي گوييم. اينكه امروز جمهوري اسلامي ايران در 
عرصه فروش نفت  و  گاز، با وجود تحريم ها به موفقيت 
دست يافته اس��ت، بخش قابل توجهي از آن ناشي از 
تامين مالي صندوق توسعه ملي در سنوات گذشته در 
حوزه توسعه ميادين نفتي و گازي بوده كه كشور را به 
اين افتخار رس��انده است و به عنوان نمونه مي توان از 
فازهاي پارس جنوبي، پالايشگاه نفت ستاره، بيد بلند 

خليج فارس و مواردي مشابه ياد كرد. 
البته اين كم لطفي دوس��تان ما در مجموعه نفت در 
تمامي دولت هاست، كه از بازپرداخت مطالبات صندوق 
خودداري كرده اند كه در اين خصوص نيز پيشنهاداتي 
در مرحله تصويب است كه منجر به وصول مطالبات 
صندوق خواهد شد؛ و در نهايت با توجه به موارد ذكر 
شده، تصميم جديد صندوق مبني بر سرمايه گذاري 
غيرمداخله اي و ارائه مدل )I-HOPE( صورت گرفته 
كه چشم انداز بس��يار مطلوب تر و روشن تري را رقم 
خواه��د زد. اميدواريم با مصوبه اخير مجلس )ماده ۳ 
قانون برنامه هفتم( صندوق به زودي بتواند براي ۱۰۰ 
ميليارد دلار طلب خود از دولت، بر روي ميادين جديد 
يا مشترك نفت و گازسرمايه گذاري و برداشت نمايد.

جمع بندي
نگارنده محترم مطلب روزنامه تعادل در بخش پاياني 
يادداشت خود با اشاره به اين جمله منتسب به گاندي 
كه »كره زمين، هوا، خاك و آب از اجدادمان به ما به ارث 
نرسيده، بلكه قرضي است از كودكان ما!«، مطلب خود 
را اينگونه پايان برده كه با تحقق اين نگاه، قطعا نحوه 
نگهداري و استفاده از انفال، )منابع طبيعي، جنگل و 
رودخانه، ذخاير نفت و گاز كشور( نه به عنوان مالكيت، 
بلكه امانتي براي نسل هاي آينده، متحول خواهد شد. 
صندوق توسعه ملي نيز در حكمراني نوين خود همواره 
بر اين مهم تاكيد داشته و عنوان كرده است كه منابع ملي 
»ثروت« يا »پول تو جيبي« دولت ها نيست كه خرج و 
تمام شود؛ بلكه اين منابع ملي سرمايه است كه نسل هاي 
آينده هم از آن س��هم دارند و باي��د اين موهبت هاي 
خدادادي را به مثابه سرمايه ملي حفظ كرده و به كانال 
سرمايه گذاري اي ماندگار هدايت كرد تا منافعي ماندگار 

هم براي اهالي امروز و هم اهالي فردا داشته باشد. 
علیرضاكنگرلو
مديرحوزهرياستوروابطعمومي
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